
Инвеститор  ▶ 13
Облигационерите 
си искат лихвите 
от Ален мак АД
Проблемните дългови 
книжа, издадени на 30 
юни 2006 г., са за 6.5 млн. 
EUR с годишна лихва 
9.95%

Петък
22 януари 2010, брой 14 (4825)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 8-9
Алкохолната 
индустрия  
пред фалит

Свят ▶ 10
Светът ще носи 
дълго белезите  
на кризата
Неправилното  
управление на държавните 
стимули може да  
доведе до нова рецесия  
догодина

От всички акцизни стоки 
виното и алкохолът бяха 
избрани за боксови кру-
ши, каза Бранимир Ботев

Новини ▶ 6

ДДС пада до 
16% в края на 
мандата на ГЕРБ

USD/BGN: 1.39066 

+0.48%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.40640

     -0.48%
Българска народна банка

Sofix: 435.28

    -0.28%
Българска фондова борса

BG40: 117.36 

-0.24%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

 ▶Симеон Дянков,  
министър на финансите

Коментар ▶ 2
Двама вице са 
малко, но трима 
са много  
Илиян Михов разбира и 
от финанси, и от иконо-
мика. Той може да оглави 
всяко от двете ведомства. 
Михов идва точно навре-
ме, за да подкрепи страна-
та ни към така заветната 
цел - еврозоната

Тема на деня ▶ 4-5

Започва рунд втори в    
битката за млякото 

Интервю ▶ 12-13

Притокът на средства към 
фондовете ще се увеличи 

Има голяма опасност 
дребните ферми да се 
прехвърлят в сивата ико-
номика, каза Михаил 
Тачев от Националната 
асоциация на млекопрера-
ботвателите

Възможно е тази година 
да имаме двуцифрен ръст 
на индексите на фондо-
вата борса, каза Мария 
Сивкова, изпълнителен 
директор на Статус Ка-
питал

Новини ▶ 7
Мапа Дженгиз 
иска още пари  
за Люлин 
До две седмици пътна-
та агенция ще подпи-
ше анекс за допълни-
телни 7 млн. лв. към 
договора за изгражда-
не на магистралата, съ-
общи шефът й Божи-
дар Йотов

Премиерът Борисов възлага големи надежди на макроикономиста Илиян Михов да поведе страната ни към 
еврозоната и затова го предлага за трети вицепремиер. Не е изключено той да смени Симеон Дянков  ▶ 6

Бойко заложи на 
Михов за еврото
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Печеливш
джон донахоу

Губещ
красимир Маринов

Нетната печалба на eBay с изпълнителен директор Джон 
Донахоу скочи до 1.4 млрд. USD през четвъртото триме-
сечие на 2009 г. За същия период на 2008 г. положителният 
финансов резултат на компанията беше 367 млн. лв. Увели-
чението се дължи на ръста в PayPal бизнеса, продажбата на 
Skype и привличането на повече клиенти по време на колед-
ния сезон. 

Красимир Маринов - Големия Маргин ще влезе отново в 
ареста. Това реши Софийският апелативен съд вчера, след 
като прокуратурата представи нови доказателства по 
обвинението за организиране на престъпна група с цел раз-
пространение на наркотици. В ареста остават и Стефан 
Бонев-Сако, и „дясната ръка” на Красимир Маринов - Милен 
Алексиев. 

Мнения

 ▶ако Симеон дянков 
си отиде, това ще бъде 
голяма грешка от страна 
на Бойко Борисов. Финан-
совият ни министър е 
човек с опит и много добър 
специалист в своята 
област. Разбира се, Симеон 
Дянков и да иска, не може 
с магическа пръчка да ни 
извади от кризата или да 
намали безработицата в 
страната. Трябва да му се 
даде време да се докаже.

Михаела Йорданова

 ▶Аз също мисля, че Симеон 
Дянков не трябва да си 
отива. Най-важното е, че 
той не е комунист и разби-
ра от икономика за разлика 
от други наши финансови 
министри. Освен това той 
е поддръжник на валутния 
борд и работи за по-бързо-
то влизане на България в 
еврозоната.

димитър Георгиев

pari.bg Топ 3

1 Близо половин година 
след като Бойко Бори-
сов застана начело на 
държавата, започна 

да сменя ключови фигури 
във властта.

2 При цените на 
жилищата ще има 
плавен спад с до де-
сетина процента.

3 Турската компа-
ния Мапа Дженгиз 
все пак получава 
кредит на доверие 

да дострои магистра-
ла Люлин, коментира 
Божидар Йотов, новият 
изпълнителен директор 
на Агенция Пътна инфра-
структура.

Двама вице са малко, 
но трима са много
Резервният екип на Бойко 
Борисов вече стана ясен, всеки 
от досегашните му икономиче-
ски съветници получи някакъв 
пост - Кристалина Георгиева ще 
става еврокомисар, Илиян Михов 
ще бъде третият вицепремиер в 
кабинета (заедно с Дянков и Цве-
танов) и остана само Любомир 
Христов. Той е последният коз на 
премиера и засега ще продължи 
да го съветва по икономически 
въпроси. 

Най-интересно и коментирано 
е назначението на Михов. Той, 
от една страна, ще отговаря за 
еврофондовете и еврозоната - все 
сфери на сегашния вице и финан-
сов министър Симеон Дянков. 
От друга страна, той е макроико-
номист и ще помага на Трайчо 
Трайков. Борисов мотивира избо-
ра на Михов и с факта, че Дянков 
бил много ангажиран и по този 
начин донякъде ще се облекчи 

работата му. Само премиерът да 
не се окаже в ситуацията, че два-
ма са малко, трима са много. 

Публична тайна е, че коорди-
нацията между Дянков и Трай-
ков не върви. И тъй като Михов 
разбира и от финанси, и от 
икономика, би могъл, изглежда, 
да бъде както министър на иконо-
миката, така и на финансите. 

А вчера, след като Moody’s 
повиши перспективата по 
рейтинга ни, Бойко Борисов чрез 
медиите специално благодари на 
Симеон Дянков, че е възстановил 
имиджа на България пред све-
товните финансови институции. 
Тук критиците на Дянков съзряха 
намек, че след време той ще се 
оттегли от поста вицепремиер и 
финансов министър и Михов ще 
поеме топката.
Какъв е скритият замисъл на 
премиера в тези рокади, не е 

толкова важно. Както и във 
футбола - ако някой се контузи, 
треньорът изкарва нов играч 
от резервната скамейка. Така е 
и при сглобяването на каби-
нета - ако се налага, се правят 
смени. Добрата новина в този 
случай е, че Илиян Михов идва 
точно навреме, за да подкрепи 
страната ни към така заветната 
цел - еврозоната. Очаква се до 
седмици да подадем докумен-
ти за влизането в чакaлнята 
на еврозоната (ERM II). И тъй 
като сме покрили икономиче-
ските критерии, остава сега с 
малко политическа подкрепа 
да влезем в елитния клуб. А 
Михов е точният човек, тъй 
като, както самият той призна, 
познава много икономисти от 
Европейската централна банка. 
А именно тя е тази, която по-
следна ще каже тежката си дума 
дали можем да прекрачим прага 
на ЕRM II. 

коментар

 ▶  С назначаването на Михов искам да облекча работата на министъра на финансите Симеон дянков, мотивира решението си премиерът 
Бойко Борисов
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СНиМКА МАРиНА АНГеЛОВА

Илиян 
Михов 
разбира и 
от финан-

си, и от икономи-
ка. Той може да 
оглави всяко от 
двете ведомства
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Забогатяването - мисията 
невъзможна, засега

Петък 22 януари 2010  pari.bg

коментар

Българите ще 
разполагат с повече 
пари през тази годи-
на, показва анализ на 
УниКредит Груп (виж 
стр. 9). Заедно с това ще 
теглят и повече кредити. 
Интересно тогава как 
ще станем по-богати, 
защото кредитите по 
принцип не са богат-
ство, а бреме. Животът у 
нас стана по американ-
ски модел - на кредит. 
Повечето българи имат 
по няколко заема. С еди-
ния си купуват жили-
щето, с другия живеят. 
Така, дори и да се подо-
брят условията за живот, 
голяма част от доходите 
ни ще продължават да 
вървят по направление 
банкови задължения. 

Ако имаше подобрение 
във финансовите ни 
сметки, нямаше да има 
бум на лошите кредити. 
Никой няма да пропусне 
месечната си вноска 
по заема, защото иска 
да се скрие. Хората не 
плащат не защото не 
искат, а защото няма с 
какво. Оптимистичните 
прогнози, че през тази 
година ще се подобри 
икономическата об-
становка, далеч не са 
достатъчен повод за 
радост. Как ще забогате-
ем, като безработицата 
у нас е около 10% и има 
тенденции да расте?  
Неслучайно в последно 

време се появяват твър-
дения, че сме станали 
по-пестеливи. Те са на 
базата на спадащото 
потребление и отново на 
бедността. И пак - защо-
то си плащаме заемите. 
Така оставаме в един 
кръг - влагаме парите 
си в кредити, а след 
това сме бедни, защото 
първата инвестиция от 
заплатите ни е месечна-
та вноска по заема.

А през тази година 
се очаква хората да 
ограничат още повече 
потреблението си и ще 
се насочат към покуп-
ката на имот. С 5.3% ще 
нараснат ипотечните 
кредити. Това е по-ско-
ро тревожно, отколкото 
радостно. Българинът 

няма пари да си купи 
къща, няма и с какво да 
живее. Обаче... рискува 
и тегли огромен заем, 
а после живее дваде-
сет години назад. Нито 
жилището е негово, 
нито има достатъчно 
средства, за да изкара 
месеца между двете 
заплати.

И на фона на всичко 
това ще забогатяваме. 
В условията, в които 
живеем, това остава 
мисия невъзможна. Ще 
продължаваме да увели-
чаваме задълженията и 
ще ги наричаме спестя-
вания, ще пресмятаме 
дните до заплата и ще 
се радваме, че сме част 
от една европейска 
държава. 

Позиция

Празник

pari.bg реплики
очаквам срив в цени-
те на имотите

 ▶В условията на по-
всеместно намаляла 
платежоспособност и 
крайна предпазливост по 
отношение на инвести-
циите (особено в имоти) 
единственото, което 
би раздвижило пазара, е 
срив на цените или рязко 
покачване на търсенето. 
Срив може да се очаква, 
тъй като освен всичко 
друго стана ясно, че 
имотите са били силно 
надценени в последните 
години. Балонът се спука 
с трясък! Паниката е на-
лице и е въпрос на време, 
на нерви и на кредитор-
ска толерантност да 

тръгне лавината. 
Борислав иванов

кристалина Георги-
ева ще ни представи 
достойно

 ▶Новият български 
еврокомисар Кристалина 
Георгиева е професио-
налист, широко скроен 
човек. Тя е сериозен учен, 
перфекционист, винаги 
готова да се докаже като 
добра българка. Затова 
сега се съгласи да ни изба-
ви от трудната ситуа-
ция, в която изпаднахме. 
Аз лично не се съмнявам, 
че ще успее и достойно 
ще ни представи пред 
Европа и света. 

Снежана найденова

130 км/час в розово BMW на трупчета
Автомобил се движи със 
скорост  130 км/ч. Колко 
километра ще измине, 
ако не напуска гаража си? 
Правилният отговор е 222 
км. Авторите на сложната 
математическа задача са 
служители на Български 
пощи. Те дори емпирично 
са доказали, че  автомобил, 
който не е в движение, 
може да харчи бензин и 
да има нужда от смазочни 
масла и резервни части. 
За целта просто извест-
но време са използвали 
периферно устройство за 
натрупване на километри. 
Гениално! Новите шефове 
на пощите обаче не успяха 
да оценят научния им гений 

цитат

Mного ми провървя, защото 
портфейлът, който ми се предла-

га, е един от тези в ЕК, за който аз имам 
най-голяма професионална подготовка 

Число на деня

20
 ▶  хил. фирми от Бургаска, Ямболска и Сливенска област 

може да бъдат дерегистрирани от ЗДДС, ако не посочат 
пред НАП електронен адрес  кристалина Георгиева, вицепрезидент на Световната банка

Ще про-
дължаваме 

да увеличаваме 
задълженията и 
ще ги наричаме 
спестявания, ще 
пресмятаме дните 
до заплата и ще 
се радваме, че сме 
част от една евро-
пейска държава 

радослава димитрова
rdimitrovaa@pari.bg

Ексцент- 
ричният ав-

топарк на предиш-
ното правителство 
заслужава музей

и провалиха проекта. По 
същия начин преди време 
премиерът не оцени колко 
естетика има в това военен 
да кара BMW с цвят пепел 
от рози. Къде другаде по 
света може да се видят 
такива експонати? Предла-
гам да се направи музей на 
автопарка на предишното 
правителство. Емблемата 
му може да е розово BMW 
на трупчета. В него можем 
да преместим и трабанта на 
Соломон Паси.   

Мисля, че можем 
да очакваме и нови 
експонати. Най-малкото 
всеки един от “пенси-
онираните” автомобили 

 ▶  Повечето български семейства имат по няколко заема

 ▶  Холдинг Белла България ад отпразнува по нетра-
диционен начин Бабинден в Пловдив. Служителки на 
компанията раздадоха 3125 къса баница с общо тегло 
500 кг, направени от кори, собствено производство

на правителството ще 
намира достойно място за 
края на дните си. Все пак 
те вече ще са с историче-
ска стойност и след време 
някоя екскурзоводка може 
да разказва как на задната 
седалка е седял Сергей 
Станишев например.

Можем да заделим един 
ъгъл и за правителствени-
те вертолети и фрегати. За 
тях няма да е нужно много 
място, само колкото за една 
табелка с надпис: “Това, 
което не успяхме да купим, 
защото парите отидоха за 
боя цвят пепел от рози, 
бензин за коли на трупчета 
и други консумативи”.

Държавата да е гарант  
за болничните дългове
Законът не допуска 
фалиране на болници 
- т.е. самият закон прави 
така, че те като търговски 
дружества нито да имат 
печалба, нито да фалират. 
Което според мен не е пра-
вилно, защото, ако болни-
цата е търговско дружество, 
тя трябва да отговаря на 
всички критерии, които има 
едно дружество.  Освен това 
собствеността на близо 90% 
от тези дружества е държав-
на или общинска, т.е. няма 
да фалира болницата, а 
държавата. Трябва да се въ-
веде европейската практика 
- дълговете на болниците да 
са държавно гарантирани.

Ген. Стоян Тонев, 
началник на Военномедицинска 
академия

Мнение

Самият 
закон прави 

така, че болниците 
като търговски 
дружества нито да 
имат печалба, нито 
да фалират

дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg
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Задава се яростна битка 
между големите и малките 
ферми. Причината е новият 
законопроект за животно-
въдството, който за първи 
път бе подложен на страст-
ни дебати в комисията по 
земеделие в парламента. 
Ако текстовете бъдат при-
ети, ще отворят нова стра-
ница в развитието на бъл-
гарското фермерство. 

Проектът 
Новият законопроект е ед-
но от обещанията, които 
Цветан Димитров направи 
в момента, в който седна 
в креслото на зам.-минис-
тър на земеделието. Моята 
амбиция е да оправя жи-
вотновъдството в Бълга-
рия, вдигна висока летва 
той. Другият горещ картоф, 
който си набеляза, е да из-
вади от огъня наредбата 
за директни продажби от 
фермите. Ще я има в на-
чалото на годината, обеща 
зам.-министърът.

Посока
Всъщност това са двата 
документа, които ще тряб-
ва да дадат нова посока на 
развитие на българското 
животновъдство. Основни-
те положения в закона за 
първи път от годините на 
прехода дават определение 
за ферма. 

Нещо, което самите про-
изводители го поискаха от 
новите управляващи. За 
първи път се прави раздел 
между пазарни ферми и 
непазарни. 

облаги
Най-драстичният текст е 
отстраняването  на малките 
фермички от конкуренци-
ята за субсидии и млечни 
квоти. Те вече са квали-
фицирани като лични сто-
панства. От това следва, че 
не могат нито да продават 

продукцията си, нито да 
получават подпомагане. Те 
са нерентабилни икономи-
чески и стопаните им са из-
цяло на загуба, е основният 
мотив, който принципно 
всички страни подкрепят. 
Въпреки това приемането 
на този текст няма да мине 
без болезнени битки, защо-
то именно тези стопанства 
са основният източник на 
млечна суровина в стра-
ната.  

Лагери 
Още на първото заседание 
на комисията по земеделие 
в парламента основните 
лагери вече бяха оформе-
ни. На обсъждането освен 
депутатите присъстваха 
представители на млеко- 
и месопреработвателите, 
фермери, учени. Единият 
фронт е между големите 
и малките фермери. Голе-
мите са за премахване на 
малките, защото ще вземат 
техните квоти и техните 
субсидии. Планинското жи-
вотновъдство да бъде мере-
но с друг аршин, поискаха 
собственици на мандри и 
селски хотелчета от Родо-
пите. 

Всъщност това беше един 
от най-драматичните деба-
ти. Кулминацията беше, ко-
гато депутат от мнозинство-
то драматично отговори на 
нападките срещу малките 
фермери от големите им 
събратя. Животновъдство-
то е въпрос на национална 
сигурност, човешки съдби 
и поминък, защити пла-
нинските райони народният 
представител.

Фронт 
Директните продажби пък 
оформиха друг тип  коали-
ции. Сама срещу всички 
излезе Светла Чамова от 
бранша на месопреработва-
телите. Тя настоя да отпад-
не текстът, в който пише, че 
фермите могат да продават 
храна, защото директно за-
сяга интересите на бранша. 
Така тя си отвори фронт 
срещу всички останали, 
защото с тези продажби 
те се надяват да вържат 
бюджетите си. Също така 
да придадат национална ек-
зотика на селския туризъм 
в планинските райони.  

Животновъдството в 
Смолянско е раздробе-
но, както и през 2005 г. 
Малките стопанства с по 
една и две крави няма-
ше как да се възползват 
от евросубсидиите по 
предприсъединителната 
програма САПАРД и 
затова нямаше как да 
инвестират в окрупня-
ване и модернизиране, 
както направиха големи-
те ферми.  

В момента 38% от 
животновъдните ферми 
в Смолянско, Кърджа-
лийско и Благоевградско 
притежават от 1 до 5 
крави. Има 76 редовни 
ферми с 1660 крави 
общо, които произвеждат 
първа категория качест-
вено мляко. Основната 

Специални мерки за планинските райони 

Брюксел 
призна на 

България необлаго-
детелствани райони 
само 8% от тери-
торията, докато 
Гърция е постигна-
ла за 36% от терени-
те си, което й дава 
шанс за друг статут 
и подпомагане

Милкана Йорданова,
асоциация Планинско мляко  

Законопроектът за 
животновъдството 
отваря нова страни-
ца за фермерите 

млечна суровина обаче 
идва от 33 хил. ферми, 
в които общо се отглеж-
дат 73 хил. животни. Те 
произвеждат мляко, не-
отговарящо на евростан-
дартите.

Ние предлагаме тези 
ферми да се обособят ка-
то полупазарни, да не бъ-
дат третирани като лични 
стопанства, защото става 
дума за специален район. 
Така те също ще може да 
бъдат подпомагани. В съ-
щото време в тях трябва 
да се прилага специална 
програма за подобряване 
качеството на млякото. 

Много важно е да се 
отбележи, че показате-
лите при тях трябва да се 
търсят не в обемите, а в 

качеството и стандартите, 
защото това са особе-
ни райони, ограничени 
откъм природни ресурси 
и достъпност. Моето 
предложение за малки-
те стопанства се отнася 
само за планинските и 
полупланинските райони, 
защото по тези места не 
е възможно да се търси 
количество в производ-
ството на мляко. 

Готови сме да съдейст-
ваме с предложения по 
отношение на планински-
те райони - да се въведат 
специални мерки, както 
например е в Австрия. 
Дори може да се помисли 
и за специален закон. Жи-
вотновъдството в плани-
ните е тясно свързано със 
селския туризъм. 

Светлана Трифоновска 
strifonovska@pari.bg

Позиция

Много е важно да се 
знае, че животновъдство-
то в планинските райони 
и най-вече в Родопите е 
основен поминък. То е за-
пазена марка за района от 
векове. Затова подкрепям 
изцяло предложението то 
да се ползва от закона със 
специален статут. 

Освен това в скоро 
време животновъдството 
и може би по- специално 
овцевъдството ще заеме 
мястото на  тютюнопро-
изводството. Не прене-
брегвайте факта, че има 
огромна разлика в това 
да отглеждаш животни в 
равнината и в планината. 

Двете неща са несъиз-
мерими и затова трябва 
да се погледне с друго око 
на Родопите. За страната 
животновъдството трябва 
да е приоритет, защото в 
него има бъдеще.  

Овцете 
сменят 
тютюна в 
Родопите   

Животно- 
въдството 

е запазена марка 
поминък в планин-
ските райони

Бойко Синапов,
председател на асоциацията на 
животновъдите в България 

 ▶ Шефката на комисията по земеделие в НС Десислава Танева и зам.-министърът                                  по земеделие Цветан  Димитров разговарят дали да не започнат обсъждания на 
законопроекта по региони    

33
▶ хил. са фермите, 
които имат общо 73 хил. 
крави. Те произвеждат 
мляко, неотговарящо на 
евростандартите

76
▶ са редовните ферми в 
Смолянско с 1660 крави 
общо, които произвеж-
дат първа категория 
качествено мляко

Едно към едно
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С директните достав-
ки ще закрепим поло-
жението,  казва Пенка 
Христова, председател 
на Съюза на животно-
въдите 

 ▶ Госпожо Христова, вие 
категорично се обяви-
хте против идеята 
стопанствата с по две 
крави да бъдат трети-
рани като пазарни?

- Вижте, аз не съм против 
тези бедни хорица, за тях 
наистина трябва да се из-
мисли нещо, но не да бъдат 
на една нога със средните и 
големите фермери. 

Заради тях големите фер-
мери търпят загуби, глобя-
ват ги. Държавата наистина 
печели от крупните произво-
дители, защото те си плащат 
данъците, а в момента нямат 
възможност за това, защото 
минават в сивия сектор.

 ▶ Защо дребните да са 
причина големи ферме-
ри да минават в сивия 
сектор? 

- Има различни причини. 
Първата е, че те продават 
млякото си по 0.20 лв. Те 
дори са буквално изнуд-
вани от мандрите, истина, 
която публично трябва да 
се каже. 

От друга страна, те изяж-
дат квотите на реално про-
извеждащите количества 
мляко фермери. Например 
много от дребните с по две 
крави получават квоти за 
производство на мляко като 
за десет крави. Така вземат 
шанса на големия фермер да 
произвежда повече мляко, 
от една страна, защото не 
може да легализира про-
дукцията си, въпреки че 
при него всичко е законно, 
легално и с фактури. 

От друга страна, има суб-
сидии за квоти и малките 
се възползват, без реално да 
са произвели това мляко. В 
играта участват и мандри-
те, които използват тяхното 
законно, но кухо право да 

Петък 22 януари 2010  pari.bg

Малките стопанства  
изяждат квотите на големите

произведат определени ко-
личества, и фактурират дру-
га суровина. Затова просто 
малките стопанства нямат 
бъдеще. 

 ▶ Ще подкрепите ли 
позицията на Милкана 
Йорданова от сдружение 
Планинско мляко, която 
призова към най-дребни-
те ферми в планински-
те райони и особено в 
Родопите да се подходи 
специално заради особе-
ностите на района? 

- Да, за планинските райо-
ни наистина трябва да има 
специална наредба, може 
би трябва да получават суб-
сидии, когато са 50 и повече 
животни.

 ▶ Но нали Родопите са 
специфичен район и не 
е възможно на фермерс-

твото да се гледа като 
в равнината? 

- В ЕС има свръхпроиз-
водство на мляко и млечни 
продукти и Европа иска да 
се спре с производството 
на мляко. Така че малките 
ще отпаднат. 

 ▶ Как ще коментирате 
предложението в новия 
проектозакон да отпад-
не текстът фермите 
да не може да продават 
храна? 

- Аз отсега като фермер си 
правя изчисления какво ще 
спечеля и продам. Честно 
да ви кажа, в момента, в 
който разрешат директните 
доставки,  наистина ще зак-
репим положението, когато 
тази наредба влезе в сила. 
Така няма да се молим поне 
за субсидии. 

Светлана Трифоновска

Трябва много да вни-
маваме с това, което ще 
направим с малките фер-
ми. Никак не е изключена 
опасността да платим 
тежка социално-икономи-
ческа цена за решението 
да отпишем най-дребните 
от пазарната форма на 
производство. 

В никакъв случай не 
защитавам оставането на 
стопанствата с по една и 
две крави. По-скоро искам 
да обърна внимание на 
факта, че влизаме в пери-
од на тежка безработица, 
а личните стопанства имат 
най-висока динамика на 
растеж. С тях хората се 
спасяват от тежка мизе-
рия. Нека си припомним 

Опасно е дребните да не 
влязат в черната икономика 

Тези сто-
панства 

бяха отговорът на 
хората срещу теж-
ката безработица 
и икономическата 
криза 

Михаил Тачев,
национална асоциация  
на млекопреработвателите

1997 г. Дребните фер-
мички бяха създадени 
през 1997 г., а не през 
1990 и 1992 г., както се 
мисли. Тези стопанства 
бяха отговорът на хората 
срещу тежката безрабо-
тица и икономическата 
криза. Сега се намираме 
в подобна ситуация и се 
налага отново тези хора 
да ги вкарваме в ситуация 
да се откажат от животно-
въдството, т.е. от препита-
нието си...  

Но ще ви кажа, че те 
няма да се откажат от 
животновъдството, а прос-
то ще избягат от всякаква 
регистрация - земеделска, 
квотна, и ще влязат в чер-
ната икономика.  

Против съм фермата да предлага храна 

Не знаех, 
че директ-

ните продажби ги 
има в Италия и 
Франция

Д-р Светла Чамова,
 изпълнителен директор на 
асоциацията на месопрера-
ботвателите

Визитка
Коя е Пенка 
Христова

 ▶Пенка Христова има 
кравеферма в димитров-

град.
 ▶Притежава 71 глави доби-

тък. 
 ▶Тя е председател на 

Съюза на животновъдите 
в България. 

Категорично съм против 
в закона за животновъд-
ството да присъства текст, 
според който фермите да 
може да предлагат храна. 
В други закони много 
добре е написано кой 
има право да произвежда 
храна и да я предлага. 
Фермите произвеждат 
суровини. 

Не съм против директ-
ните продажби, но нали 
те ще бъдат регламентира-
ни с наредба и заради тях 
ще се прави поправка в 
Закона за храните. Тогава 

Мнение

защо да пише, че фермите 
имат право да предлагат 
храни в закона за живот-
новъдството. 

Не знаех, че в Италия 
и Франция може да се 
предлагат храни директ-
но от фермите, мислех, 
че става дума само за 
Румъния. Според мен в 
нашия  случай с директ-
ните доставки става дума 
за дерогация (отлагане) 
и може би ще се наложи 
българското предложение 
да се съгласува с всяка 
страна член поотделно.  

Коментар

Снимка марина ангелова

 ▶ Шефката на комисията по земеделие в НС Десислава Танева и зам.-министърът                                  по земеделие Цветан  Димитров разговарят дали да не започнат обсъждания на 
законопроекта по региони      Снимка марина ангелова
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С 15 дни намаляват 
срока за връщането 
на данъчния кредит

Догодина ДДС ще бъде на-
мален с 2 процентни пунк-
та до 18%, съобщи за Да-
рик радио вицепремиерът 
и министър на финансите 
Симеон Дянков. По думи-
те му до края на мандата 
на кабинета ставката през 
следващите години ще пад-
не до 16%. Ако това се 
случи, България ще стане 
още по-привлекателна за 
чуждите инвеститори зара-
ди ниското данъчно бреме, 
коментираха икономисти. 

Приспадане
В същото време от Наци-
оналната агенция за  при-
ходите напомниха, че от 
началото на тази година 
се съкращават сроковете 
за възстановяване на ДДС. 
Фирмите вече може да 
приспадат ДДС в два по-
следователни месеца, след 
което данъчните трябва 
да им възстановят налога 
в срок от 30 дни. Досега 
НАП трябваше да им го 

ДДС ще пада догодина до 18%, 
а до края на мандата до 16% 

Премиерът Бойко Борисов 
възлага големи надежди на 
макроикономиста Илиян 
Михов да поведе страната 
ни към еврозоната и затова 
го предлага за трети вице-
премиер. Той ще изпълня-
ва функцията на минис-
тър без портфейл подобно 
на Меглена Плугчиева в 
пред-ходния кабинет. Пре-
мие-рът уточни, че това 
е структурна промяна в 
кабинета и целта й е да об-
лекчи натоварения график 
на министъра на финанси-
те Симеон Дянков. Искам 
всеки ден да зная какво 
става в икономиката и за-
това ми трябва макроико-
номист, допълни Борисов. 
Според посветени обаче 
това е пресметнат ход на 
премиера Илиян Михов 
елегантно да бъде въведен 
в ресорите на Дянков и да 
бъде подготвен след време 
да заеме неговото място. 
Това прогнозира във вче-
рашния си брой и в. Пари.

Реакции
Не познавам лично Симеон 
Дянков, контактували сме 
по телефона и чрез имейл, 

призна професорът по мак-
роикономика в INSEAD. 
По думите му идеята на 
премиера Борисов е да ра-
ботят двамата в един тим. 
Михов твърдо заяви, че 
няма намерение да сяда 
в креслото на Дянков, а 
дори напротив, ще работи 
с него рамо до рамо, както 
и с другите министри от 
кабинета. 

Самият Дянков коменти-
ра, че в правителството има 
място и за него, и за Михов. 
Ние сме в такава криза, и в 
България, и в Европа има 
толкова много работа, че е 
прекрасно да имаме повече 
и по-способни хора, които 
помагат на правителството, 
заяви финансовият минис-
тър. Илиян е отличен ико-
номист, каза Дянков. 

Ресор
Ще се опитам да помогна 
за макроикономическото 
развитие на България, каза 
в сутрешния блок на БНТ 
бъдещият вицепремиер и 
професор по макроико-
номика Илиян Михов в 
телефонен разговор от 
Сингапур. Влизането ни 

Борисов залага на Михов 
да ни води към еврозоната
Третият вицепреми-
ер ще работи  
с Дянков в един тим

в еврозоната е една от те-
мите, с която се занимава 
финансовият министър 
Симеон Дянков, и ако той 
има нужда от помощ в тази 
посока, ще го подкрепя, 

каза той. Михов заяви, че е 
близък и се познава с дос-
та хора от Европейската 
централна банка, тъй като 
научните му изследвания 
са именно в сферата на 

монетарната политика и 
централните банки. 

На въпрос кога ще дойде у 
нас Михов отговори,  че по 
всяка вероятност следваща-
та седмица ще бъде за два 

дни в България, тъй като 
няма възможност по-дълго 
да отсъства от INSEAD. 
Проф. Михов е декан по 
научни изследвания там. 

Биляна вачева

приспадне в три поредни 
месеца и да върне ДДС в 
45-дневен срок. За закъс-
нение при възстановяване-
то на данъчния кредит при-
ходната агенция ще дължи 
лихви на компаниите.

Кредит
Също от началото на 2010 

г. дружествата имат пра-
во да упражнят правото 
си на данъчен кредит в 
12 последователни месе-
ца вместо досегашните 3. 
Тази промяна е свързана с 
прилагане на европейското 
право и решенията на Съда 
на Европейската общност. 
С въвеждането на 12-ме-

 ▶  Симеон Дянков снимка Емилия костадинова

Moody’s повиши 
перспективата 
по рейтинга ни
Влизането на Михов 
в правителството 
може да повиши кре-
дитната ни оценка

Международната рейтинго-
ва агенция Moody’s повиши 
перспективата по рейтинга 
на България от стабилна 
на положителна, съобщиха 
от финансовото ведомство. 
Така агенцията възстанови 
перспективата, която имаше 
страната ни преди кризата. 
От Moody’s посочват, че 
това е първата положителна 
промяна на рейтинга ни 
след юли 2008 г. 

Коментар
Промяната отразява оценка-
та на международните ин-
веститори и анализатори, че 
България има най-стабилна-
та фискална политика в ЕС, 
коментира вицепремиерът 
и министър на финансите 
Симеон Дянков. Той допъл-
ни, че ни предстоят трудни 
месеци, но правителството 
е показало, че може да се 

справя с трудностите и ще 
извади страната от кризата.

Дадената ни положителна 
перспектива е сигнал, че 
след шест месеца може да 
бъде вдигнат кредитният ни 
рейтинг от сегашното ниво 
Baa3, коментираха финан-
систи.

очакване
Можем да очакваме пови-
шение на рейтинга и след 
влизането на Илиян Ми-
хов в кабинета на Борисов, 
прогнозира икономистът 
Георги Прохаски, предсе-
дател на Центъра за иконо-
мическо развитие (ЦИР). 
Според него това е сигнал 
за рейтинговите агенции, 
че у нас ще се води разумна 
финансова политика. Очак-
ва се Михов да подпомогне 
и приемането на България 
първо в ERM II и след това 
в еврозоната, тъй като той 
се познава с голяма част 
от финансистите, които ра-
ботят в Европейската цен-
трална банка.

Биляна вачева

Визитка
Кой е Илиян 
Михов
▶ илиян михов е роден на 27 
юни 1966 г. Завършва Унсс, 
специалност мио, а по-
късно получава магистър-
ска степен и защитава 
докторат в Принстън. 
▶ През 1996 г. става препо-
давател в престижното 
бизнес училище INSEAD, 
Франция и сингапур. от 
2007 г. е професор в INSEAD, 
а през 2009 г. е избран за 
декан по научните изслед-
вания. 
▶ има множество публи-
кации и анализи за мак-
роикономика, парична и 
бюджетна политика и др. 
▶ в класацията топ 1000 
на икономистите в света 
михов е на 564-о място. 
▶ носител е на наградата 
най-добър преподавател 
на INSEAD - 2006 г., '08, '09. 
▶ негов преподавател в 
Принстън е сегашният 
председател на Фед Бен 
Бернанке. двамата са 
съавтори на няколко ака-
демични статии.

снимка Фотон

сечния срок за приспадане 
ще се спази принципът на 
ефективност, като с пред-
ложения срок няма да се 
затруднява практическото 
упражняване на правото 
на приспадане на данъчен 
кредит.

Адрес
От НАП напомнят също, 
че до края на март 2010 г. 
фирмите, регистрирани по 
ЗДДС, трябва да деклари-
рат пред НАП електронен 
адрес за кореспонденция. 
От началото на тази година 
посочването на електронен 
адрес за кореспонденция 
с НАП е част от изисква-
нията за регистрация по 
ДДС. Промяната на елек-
тронния адрес ще се за-
явява пред Агенцията по 
вписванията или пред НАП 
в седемдневен срок. На 
тези дружества, които не 
посочат електронен адрес 
за кореспонденция с НАП, 
може да им бъде отказана 
регистрация или да бъдат 
дерегистрирани по ЗДДС, 
предупреждават от приход-
ната агенция.

Биляна вачева 



У нас    НовиНи    7    
Субсидии
Изплатиха  
27.8 млн. лв. на 
млади фермери
Държавен фонд Земе-
делие изплати 27.8 млн. 
лв. на млади фермери 
по мярка 112 Създаване 
на стопанства на млади 
фермери. Средствата са 
отпуснати за 569 проек-
та, с което изплатените 
проекти по Млад фермер 
стават общо 2049 на стой-
ност 63.8 млн. лв. Раз-
плащателната агенция е 
успяла да разгледа всички 
оставащи необработени 
3037 проекта по съща-
та мярка, съобщиха от 
фонда. Общата стойност 
на тези проекти възлиза 
на 147.5 млн. лв. С това 
договорирането по мярка 
Млад Фермер приключва.
Р. Христова | pari.bg

ЗДДС
20 000 фирми  
ги чака 
дерегистрация
Над 20 хиляди фирми от 
Бургаска, Ямболска и Сли-
венска област, регистри-
рани по ЗДДС, рискуват 
да бъдат дерегистрирани, 
ако не декларират пред ТД 
на НАП-Бургас до края на 
март 2010 г. електронен 
адрес за кореспонденция. 
Декларирането става пред 
офисите за обслужване на 
приходната администрация 
в Бургас, Ямбол и Сливен 
по адрес на регистрация на 
фирмите и лицата, уточниха 
от НАП-Бургас. От начало-
то на тази година посочва-
нето на електронен адрес 
за кореспонденция с НАП 
е част от изискванията за 
регистрация по ДДС.
Ев. Джорджева | pari.bg

Задължение
И община  
Балчик с дълг  
от 562 000 лв.
Общинският съвет на Бал-
чик гласува да встъпи в 
дълг за изграждане на 
канализацията и рехаби-
литацията на водопровод 
и пътна настилка на улица 
Черно море в Кранево. 
Договорът за проекта е 
подписан с фонд Земеде-
лие на 23 октомври 2009 г. 
и е по мярка 321 от Про-
грамата за развитие на сел-
ските райони. Дългът е в 
размер на 562 472.24 лв. 
Той представлява 110% от 
левовата равностойност на 
заявеното авансово плаща-
не по изпълнение на про-
екта. Срокът за завършване 
на проекта е 30 месеца от 
подписването на договора. 
Дейностите по полагането 
на водопровода и канализа-
цията в Кранево ще започ-
нат в края на летния сезон.
М. Добрева | pari.bg

Търговия
82% от клиентите 
смятат, че  
ги мамят
Седем от всеки 10 анке-
тирани смятат, че потре-
бителите в България са 
по-малко защитени в срав-
нение с потребителите 
другаде в ЕС. Това сочат 
резултатите от изследване 
за защитата на потребите-
лите на Галъп Организей-
шън, Унгария, по поръчка 
на Европейската комисия. 
Само около 16% от бълга-
рите вярват, че се ползват 
от същото ниво на защита 
на потребителите, както 
и жителите на останалите 
страни членки на ЕС.
Д. Черкезова | pari.bg

Мапа Дженгиз е поискала 
още пари за Люлин
До две седмици път-
ната агенция подпис-
ва анекс към догово-
ра за аутобана

Турската компания Мапа 
Дженгиз e поискала до-
пълнителни средства за 
изграждането на автомаги-
страла Люлин. Това съоб-
щи Божидар Йотов,  пред-
седател на управителния 
съвет на Агенция Пътна 
инфраструктура. В момента 
пътната агенция, която е 
възложител заедно с инже-
нера по проекта, разглеж-
да претенциите на Мапа 
Дженгиз.

До две седмици ще бъде 
подписан анекс към догово-
ра с изпълнителя на аутоба-
на и тогава ще стане ясно с 
колко ще се оскъпи проек-
тът, каза Йотов. Турската 
компания е представила 
график за довършването 
на проекта, според който 
магистрала Люлин ще бъ-
де готова до 21 декември 
2010 г. 

Претенции
Възраженията от страна 
на изпълнителя са 38, каза 
шефът на пътната агенция. 
От тях досега само две са 
приети за основателни. По 
тях допълнителната сума, 
която трябва да бъде пред-
видена, е около 7 млн. лв. 
Mапа Дженгиз е поиска-
ла допълнителни средства 
заради промяна в геоло-
гическите проучвания на 
терена и преместването на 

Университетът 
в Перник бил 
антикризисна мярка 
Над 200 препода-
ватели от Европа и 
страната са проявили 
интерес към проекта

Близо 1800 студенти очак-
ва Перник, заяви кметът 
на града Росица Янакиева 
при учредяването на Евро-
пейския политехнически 
университет. Според пре-
миера Бойко Борисов, който 
присъства на учредяването, 
това е антикризисна мярка. 
Той даде за пример двата 
университета в Благоевград 
и ползата им за общината и 
за развитието на града.

Разрешение
Община Перник е съучре-
дител при създаването на 
учебното заведение. Очак-
ва се още тази академична 
година университетът да 
приеме своите първи 300 
студенти. Инвеститорите 
на проекта са закупили 
сграда на стара болница и 
са получили разрешение от 
общината, докато тя бъде 
ремонтирана, да използват 
част от сграда училище 
Перник.

интерес
Проф. Михаил Констан-
тинов, който ще е един от 
преподавателите в универ-
ситета, посочи, че таксите 
ще са приемливи, а за до-
брите студенти ще има и 
стипендии. Към момента 
200 преподаватели от Евро-
па и страната са проявили 
интерес към създаването 
на университета, каза още 
той. Ръководител на проек-
та е проф. Христо Христов, 
доктор на техническите 
науки. Проектът е от 2006 
г. и предвижда обучението 
на студенти в технически и 
природни науки.

Инвеститор е регистри-
раната във Варна фирма 
Инвестек, a обещаната ин-
вестиция е 20 млн. лв.

Университетът е получил 
акредитация още миналата 
година. Той ще бъде пети-
ят частен университет в 
България. До две седмици 
трябва да бъде одобрен и 
от правителството, съобщи 
министърът на образовани-
ето Сергей Игнатов. Преди 
това проектът беше подкре-
пен от президента Георги 
Първанов.

инженерните мрежи, което 
е забавило изпълнението на 
строежа. 

Пътната агенция също 
има насрещни претенции 
към Мапа Дженгиз. Ако 
компанията не спази гра-
фика, ще бъдат начислени 
неустойки, каза още Божи-
дар Йотов. Техният размер 
ще се уточнява и ще бъде 
вписан в анекса към до-
говора с изпълнителя на 
аутобана.

Алтернатива
Известно е, че от Браншова 
камара Пътища изпратиха 

писмо до премиера Бойко 
Борисов, в което настоя-
ват договорът с турската 
компания да бъде прекра-
тен заради некачествено 
строителство и забавяне 
на изпълнението. Прекра-
тяването на договора с Ма-
па Дженгиз на този етап 
е невъзможно, коментира 
регионалният министър 
Росен Плевнелиев. Според 
него това означава, че ще 
загубим изцяло финанси-
рането на Люлин по про-
грама ИСПА, което е 115 
млн. EUR. Добре е, че има 
натиск, това ще помогне 

▶ Новият председател на Агенция Пътна инфраструк-
тура Божидар Йотов (вдясно) е убеден, че с анекса 
към договора с Maпа Дженгиз ще бъдат гарантирани 
държавните интереси при строежа на автомагистра-
ла Люлин  

Петък 22 януари 2010  pari.bg

снимка емилия костадинова

13 компании вече са декларирали 
77.5 млн. лв.  загуби от блокадата
ГКПП Кулата-
Промахон отворен 
три часа през нощта 
на 20 януари

Загуби от блокадата на 
българо-гръцката граница 
за над 77.5 млн. лв. са де-
кларирали 13 фирми пред 
Министерството на ико-

номиката, енергетиката и 
туризма (МИЕТ) и Минис-
терството на земеделието 
и храните. Оплаквания са 
постъпили от 5 фирми, ко-
ито транспортират храни, 
дървесина, торове, житни 
култури, от една въгледо-
бивна компания, от две 
дружества, търгуващи с 
метали и електроматери-

али, съобщават от МИЕТ. 
Пет компании за туристи-
чески и хотелиерски услуги 
в района на Банско, Разлог, 
Сандански и София също 
са сред най-потърпевшите 
от блокадата. 

По данни на Гранична 
полиция ГКПП Кулата-
Промахон е бил отворен 
за пропускане на чакащите 

автомобили и камиони от 
23 ч на 20 януари до 2 ч на 
21 януари. През това време 
в двете посоки са били 
пропуснати около 500-515 
тира. Вчера по обед обаче 
е имало 40 чакащи автомо-
била от българска страна и 
колона от 100 товарни от 
гръцка. 

илиана Тончева

магистралата да бъде завър-
шена по-бързо, коментира 
Плевнелиев. Според него 
няма изрично изискване на 
Европейската комисия про-
ектите по програма ИСПА 
да са 100% завършени до 
края на 2010 г., когато из-
тича срокът на финансо-
вия меморандум по тази 
програма. Проектите по 
предприсъединителната 
програма се съфинансират 
и от бюджета, така че стро-
ежът им може да продължи 
и след 2010 г., но ние трябва 
да ги завършим 18 месеца 
след тази дата. 

Магистрала Люлин е про-
верка за нас, ако я построим 
в срок, ще построим и Тра-
кия, каза още Плевнелиев. 
Според него Люлин не е 
най-рисковият проект по 
ИСПА, има други проекти, 
където закъснението е мно-
го по-голямо, като това на 
Дунав мост 2 например.

Очаква се Еврокомисията 
да каже дали сме спазили 
всички изисквания по под-
готовката и провеждането 
на конкурсите за избор на 
изпълнители на лот 2, 3 и 4 
на автомагистрала Тракия 
до началото на май, когато 
ще бъде първата копка за 
лот 2 на аутобана. На 19 
януари е имало разговор 
на Агенция Пътна инфра-
структура с експерти от 
Джаспърс, които първо 
трябва да одобрят проце-
дурата. Според шефа на 
пътната агенция Божидар 
Йотов предварителната 
оценка е положителна.  

илиана Тончева 



Алкохолната 
индустрия 
застрашена 
от фалит
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Влизането в сила на на-
редбата за контрола върху 
производството на акциз-
ни стоки ще е злополучен 
експеримент, заяви Пла-
мен Моллов, председател 
на УС на Националната 
лозаро-винарска камара. 
В. Пари вече писа за пози-
цията на алкохолната ин-
дустрия, че прилагането 
на завишените изисквания 
за контрол, които граничат 
с Биг Брадър, не само няма 
да дадат резултат, но и ще 
затворят редица производ-
ства, а фирмите ще понесат 
огромни загуби по време 
на криза. 

Проектът
Публикуваната на сайта на 
финансовото министерство 
проектонаредба стресна 
производители на вино, би-
ра и спиртни напитки. Спо-
ред нея производителите на 
вино и алкохол ще трябва да 
монтират скъпи уреди - над 
20 000 EUR всеки, които да 
измерват обема на алкохо-
ла, както и градуса му във 
всеки съд във винзаводите 
и пивоварните.

Компромисът
На втората среща на УС на 
камарата с представители 
на финансовото министер-
ство бе постигнат компро-
мис, каза Пламен Моллов. 
Новата система да се отнася 
само за твърдия алкохол, 
а за виното да остане кон-
трол само на входа и изхода 
с усреднен градус, както 
досега, отстъпили от мит-
ниците. Производителите 
обаче настояват системата 
да отпадне и за твърдия 
алкохол. Камарата държи 
да се направи пилотен про-
ект, който да тества новия 
контрол. Този свръхконтрол 
ще е неефективен върху 
легалното производство, е 
тяхното становище. 

Бойко да дойде
Да се надяваме на здравия 
разум на Бойко Борисов, 
който лично отмени някои 
лоши идеи, каза Бранимир 
Ботев, председател на упра-
вителния съвет на Асоциа-
цията на производителите, 
вносителите и търговците 
на спиртни напитки. Той 
покани премиера на Трифон 
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Производители ще 
обжалват пред ВАС, 
ако нова наредба за 
контрол влезе в сила

Някои от изиск-
ванията в наредбата 
са необосновани, 
смята Бойко 
Качулев, изп. 
директор на Кингс 
Табако
Изискванията на проекто-
наредбата на Министер-
ството на финансите за 
контрола, осъществяван 
от митническите органи 
върху производството и 
складирането на акцизни 
стоки, налагат много се-
риозни инвестиции и от 
страна на производителите 
на цигари у нас. Това заяви 
пред в. Пари Бойко Качу-

лев, изпълнителен дирек-
тор на цигарена фабрика 
Кингс Табако - бившата 
пловдивска фабрика на 
Булгартабак. 

Неприложими
Тепърва трябва да намира-
ме и да купуваме уредите 
за контрол, които да бъдат 
поставени така, че да се 
наблюдава целият техно-
логичен процес, посочи 
Качулев. Изискванията 
на наредбата обаче не са 
съобразени със специфи-
ката на производството на 
цигари и някои от тях са 
напълно неприложими, до-
пълни той. Затова би било 
по-разумно, ако Агенция 

Митници първо се беше 
запознала със специфи-
ките на бранша, преди да 
налага тези условия за кон-
трол, категоричен беше 
Качулев. 

От Кингс Табако вече са 
се срещнали с представи-
тели на агенцията, пред 
които са обяснили своите 
виждания за новата наред-
ба. Мисля, че голяма част от 
нашите предложения бяха 
посрещнати с разбиране и 
се надяваме да бъдат взети 
предвид при изготвянето 
на окончателния вариант 
на наредбата, коментира 
Качулев. Той допълни, че 
компанията ще направи 
всичко възможно да изпъл-

Допълнителни инвестиции и 
за производителите на цигари

▶ Производителите на цигари също са принудени да 
инвестират допълнителни средства, за да покрият 
изискванията на Агенция Митници

В туризма пестят до 
40% от разходите за 
енергия

Кризата повлия положи-
телно върху отношението 
на българския бизнес към 
прилагането на принципите 
на корпоративната соци-
ална отговорност (КСО) и 
устойчиво развитие. Това 
коментираха участници в 
конференция, посветена на 
ползите от КСО в туризма.

Нагласи
Заради кризата хотелиер-
ският бизнес наблегна на 
намаляване на разходите 
си за енергия, вода и т.н., с 
което на практика започна 
да развива по-отговорен 
и устойчив туризъм. Това 
заяви за в. Пари Станислав 
Новаков, член на УС на 
Българската търговско-про-
мишлена палата. Според 
него на темите за опазване 
на работната среда и соци-
ална отговорност започ-
на да се обръща внимание 
едва през последните 1-2 
години, но вече активно се 
работи за прилагането им 
на практика.

Около 78% от българския 
туристически бизнес развива 
екологично и социално отго-
ворен туризъм, коментира 
за в. Пари Румен Драганов, 
директор на Института за 
анализи и оценки в туризма. 
Според него голяма част от 
хотелската база разполага 
със системи за пестене на 
енергия или други консума-
тиви. Като пример той дава 

системите, които позволяват 
електричеството в стаята да 
бъде изключено при напус-
кането й, каквито вече има 
на много места.

Устойчивото развитие на 
туризма е световна тенден-
ция и тя трябва да се спаз-
ва, коментира за в. Пари 
Петя Тодорова, член на УС 
на винарска изба Todoroff 
и собственик на Todoroff 
Wine&SPA Hotel. Тя разказ-
ва, че в хотела работят вър-
ху проект за обръщане към 
“зеленото”, като например 
се акцентира на пестенето 
на вода, намаляването на 
използването на суровини, 
които не се рециклират... 
Кризата кара всички да ми-
слят за намаляване на раз-
ходите, но това не трябва да 
се отразява на качеството 
на услугите и продуктите, 
добавя Тодорова.  

Ползи
Въвеждането на принципи-
те на устойчиво развитие в 
туризма може да редуцира 
разходите на един туристи-
чески обект с 25-40%, смята 
Драганов. Според него това 
оказва положително вли-
яние и върху населеното 
място, където се намира 
хотелът, тъй като се опазва 
околната среда в района, 
изграждат се паркове и др. 

Чрез програмата си за 
пестене на вода и енергия 
веригата Hilton е успяла 
да спести 9 млн. USD през 
2009 г., посочи Луси Макку-
умс от Международния цен-
тър за отговорен туризъм.

Дарина Черкезова

Кризата направи 
бизнеса по-отговорен

Зарезан, където лозари и 
винари да му обяснят про-
блема. Ако обаче наредбата 
влезе в сила, винарите ще 
обжалват пред Върховния 
административен съд. Това 
ще означава при десетки 
и дори стотици съдове в 
някои производства да бъде 
направена огромна инвес-
тиция от стотици хиляди, 
дори милиони евро в уреди, 
които дори не съществуват 
още, заяви Пламен Моллов. 
В света имало двама произ-
водители на подобни уреди, 
но те измервали или само 
обема, или само градуса 
на алкохола. Няма страна в 
света, където да е въведена 
подобна система за кон-
трол, каза още той. В Русия 
преди няколко години била 
наложена  подобна мярка. 
Производителите инвести-
рали 300 млн. USD, но тъй 
като експериментът не дал 
резултат, фантасмагорич-
ната система за контрол 
била отхвърлена от прави-
телството. Загубите обаче 
си останали за сметка на 
фирмите.

50% фалити
Според фирмите от алкохол-
ния бранш подобно отноше-
ние на държавата е непарт-
ньорско спрямо бизнеса. 
Контролните органи са на-
ясно, че тези уреди не може 
да дават точна информация, 
смята Моллов. Според него 
50% от легалния бизнес 
ще минат към сивата ико-

ни изискванията на Аген-
ция Митници. 

Пазар
От началото на годината 
се наблюдава общ спад на 
потреблението на цигари, 
което най-вероятно се дъл-
жи на увеличения акциз 
на тези продукти, каза Ка-
чулев. По наблюдения на 
Кингс Табако любителите 
на цигарения дим се на-
сочват към алтернативни 
продукти, като тютюна на-
пример, който е по-евтин. 
Качулев прогнозира и уве-
личение на контрабандата 
след 2-3 месеца заради 
новите, по-високи цени на 
цигарите.

 ▶  Хотелиерите  намаляват разходите си за енергия,  
вода и др., казва Станислав Новаков (вдясно)

снимка Емилия костадинова

номика заради наредбата. 
Вместо прецизен контрол 
резултатът ще е спиране на 
производства. Така алко-
холната индустрия, която 
създава поминък на хората, 
няма да изкупи гроздето 
на производителите. Това 
ще е бомба със закъснител, 
защото държавата няма да 
събере по-високи акцизи, а 
сивият сектор ще се разра-
сне, коментира Моллов.

Боксовите круши
Наредбата не е съобразена с 
европейското законодател-
ство, нито с икономическата 
обстановка, каза Бранимир 
Ботев. Той сравни ефекта 
от наредбата с изкачване 
на хълм със стара кола с 
включена ръчна спирачка. 
Според Ботев алкохолната 
индустрия е най-печелив-
шата в Европа. Акцизите 
върху алкохола са под 5% 
от общите акцизи у нас, а 
лъвският пай е на горивата, 
но в наредбата повечето 
текстове са за алкохолната 
индустрия, жалват се от 

 ▶ Пламен Моллов (отпред)                                  и Бранимир Ботев твърдят, че винпромите ще загубят 60 млн. лв., ако  
внедрят новата система                                  за контрол
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Финансовото богатство  
на домакинствата расте
Банковите депозити 
ще запазят своята 
привлекателност 

Домакинствата ще станат 
по-богати през следващите 
две години, след като през 
кризисната 2008 г. активите 
им са се стопили с 6.5%, по-
казва анализ на УниКредит 
Груп. До края на 2011 г. ще 
се запази тенденцията за 
балансиран ръст - както на 
парите, с които разполагат 
домакинствата, така и на за-
дълженията им, става ясно 
от анализа. Увеличението 
на финансовите активи и 
на задълженията в бъдеще 
ще е с далеч по-ниски нива 
от периода 2000-2007 г., 
когато активите растяха с 
30%, а задълженията - с 
54%, обясниха от УниКре-
дит Булбанк. 

Разпределение
Финансовите активи на 
домакинствата в периода 
2009-2011 г. ще бъдат раз-
пределени между пенси-
онните фондове, банковите 
депозити, застрахователни-
те резерви и колективните 
индивидуални схеми.

Активите на пенсионните 
фондове ще се увеличат 
най-много през следващите 
години. Техният ръст ще 
бъде най-интензивен и тази 
тенденция ще продължи 
благодарение на гаранти-
раните новопостъпващи 
средства всяка година и 

по-консервативната им 
инвестиционна политика, 
посочи Милен Касабов, 
старши икономист в Уни-
Кредит Булбанк. В периода 
2009-2011 г. ръстът им ще 
бъде 15.1%. Банковите де-
позити се нареждат втори 
в класацията с увеличение 
от 6.3%. Те ще продължават 
да растат с високи темпове, 
защото предлагат добра до-
ходност, обясни Касабов. 
През следващите две годи-
ни делът им ще бъде около 
75% от общите финансови 
активи. Застрахователните 
резерви пък ще бъдат 4.3% 
от парите на родните дома-
кинства. 

Задължения
Най-много са задължени-
ята на домакинствата по 
ипотечни кредити, показват  

данните от анализа. Сред-
ногодишният им ръст в 
периода 2009-2011 г. ще 
е 5.3%. Очакванията на 
икономистите от УниКре-
дит Груп са, че през 2011 
г. делът им ще бъде 46% 
от общите задължения на 
домакинствата.

За разлика от ипотечните  
потребителските кредити 
ще отбележат средногоди-
шен спад от 0.5% според 
данните от анализа на бан-
ката. 

Ръстът на финансовите 
активи е по-нисък в срав-
нение със спестяванията в 
недвижими имоти, обясни 
Касабов. По думите му по-
купката на жилища няма да 
спре и това ще поддържа 
високо търсене на ипотечни 
кредити. 

Радослава Димитрова
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Изпълнители
Инжстрой избрана 
за ветропарк 
Суворово 

 ▶Инжстройинженеринг 
ЕООД е избрана за изграж-
дането на 30-те фунда-
мента на вятърните 
стълбове за ветропарк 
суворово, съобщиха от 
компанията. 

 ▶Проектът е с обща енер-
гийна мощност 60 МW. 
състои се от 30 ветро-
енергийни съоръжения с 
индивидуална мощност 
по 2 МW.

 ▶Инвеститор в парка е 
испанската фирма EOLIКA.

Китайци строят слънчева 
централа край Ихтиман
Проектът вече има 
всички необходими 
разрешителни и ще 
бъде завършен до 
лятото

Две китайски компании - 
Полар Фотоволтаикс и Уис-
ком, ще инвестират 7 млн. 
USD в изграждането на  
фотоволтаична централа от 
2 MW край Ихтиман. Про-
ектът ще бъде осъществен 
съвместно с българската 
компания Сънсървиз, която 
изгради първия фотовол-
таичен парк в България, 

намиращ се край с. Суво-
рово. 
Проектът
Централата ще бъде напъл-
но готова до лятото, каза 
за в. Пари Румен Христов, 
управител на Сънсървиз. В 
момента текат подготвител-
ните дейности по неговото 
изграждане, допълни той. 
По думите на Христов про-
ектът разполага с всички 
необходими разрешителни 
за пускането му в експлоа-
тация. Теренът, върху който 
ще се изгради централата, е 
82 декара, които са общин-
ска собственост с прехвър-

лено право на строеж на 
инвеститорите.  

инвестиция
Това е първата ни инвес-
тиция в страна от ЕС и 
внимателно избрахме най-
доброто място за това, каза 
търговският директор на 
Полар Фотоволтаикс Джим 
Су. Кметът на Ихтиман 
Маргарита Петкова пък се 
похвали, че общината при-
влича инвеститори, защото 
заради високата безрабо-
тица те са освободени от 
данък печалба.  

Ралица Христова

 ▶ Напук на заплахите за налагане на мораториум 
върху вЕи проектите централата край ихтиман 
е получила всички необходими разрешителни за 
изграждането й снИМКа ЕМИлИя КОстаДИнОва
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бранша. Според Бранимир 
Ботев излиза, че вината и 
алкохолните напитки са 
най-големият проблем на 
държавата и само те ще 
снасят в бюджета. Има и 
други акцизни стоки, но 
виното и алкохолът били 
избрани за боксови круши. 
Около 60 млн. лв. ще струва 
на винпромите внедрява-
нето на новата система, са 
изчислили от бранша.  

Липса на диалог
До този момент асоциация-
та на алкохолния бранш не 
е поканена на разговор за 
новия контрол. И от ло-
заро-винарската камара, и 
от асоциацията на алко-
холната индустрия казват, 
че е нарушен законът за 
административния надзор, 
според който не може по 
административен път да се 
регулира една стопанска 
дейност. Според асоциа-
цията нито един инженер-
технолог не може да е писал 
проекта, защото знае, че ня-
ма винпром, който да може 

да въведе тази система. 
   
Без акциз
Виното не е лукс, не трябва 
да се облага с акциз, каза 
Юлиан Ямандиев, собстве-
ник на малка винарска изба 
в Ивайловград. Наредба-
та била онази капка, която 
ще прелее чашата. За не-
го важното е да твори, да 
прави вино. Той си задава 
риторични въпроси - как 
да направим винен тур за 
туристи, при положение че 
ще сме опаковани в плом-
би? Какво ще им покажем - 
как творим или как мерим? 
Винарят бил на върха на 
пирамидата. След няколко 
месеца ще пострадат и дру-
ги индустрии - заводите за 
стъкло, бутилки, етикети, 
както и фирмите за дизайн 
и реклама. Ще се случи Биг 
Брадър в акцизите. Това 
ще е краят на българското 
вино, прогнозира отчаян 
винарят. Чии зайчета сме, 
самоубийци ли сме? Ако 
толкова чиновници жела-
ят да изпият нашата кръв, 

да си прережем вените, но 
кръвта ни е с вино, раз-
вълнувано увери Юлиан 
Ямандиев.    

Европроекти
Заявленията по европро-
екти на винари и лозари са 
по единствената програма, 
по която ЕС разрешава 
авансово плащане. Да, но 
банките отказват да дават 
банкови гаранции, защото 
знаят, че секторът ще се 
свие след новия контрол, 
увери Бранимир Ботев. 
Затова и над 100 млн. EUR 
за България ще бъдат вър-
нати на Европа, тъй като 
няма да можe да бъдат 
усвоени заради този про-
блем, увери още Ботев. 
Половината от предприя-
тията в тази индустрия ще 
ударят кепенци след ня-
колко месеца, прогнозира 
той. Когато банките станат 
собственици на винпроми, 
ще ги разпродадат като 
сгради и техника, каза в 
заключение Ботев.

Галя Кларк

 ▶ Пламен Моллов (отпред)                                  и Бранимир Ботев твърдят, че винпромите ще загубят 60 млн. лв., ако  
внедрят новата система                                  за контрол снИМКа МарИна ангЕлОва

Пивоварите без отстъпки в 
преговорите с митниците
Необосновано 
високи инвестиции и 
невъзможно кратки 
срокове притискат 
компаниите

Пивоварните компании не 
са успели да договорят с 
митниците по-приемливи 
параметри на скандалната 
наредба, научи в. Пари. 

От тях се изисква да по-
ставят измервателни уреди 
на пет места в технологич-
ния процес - при постъп-
ването на суровината, след 
първоначалната й обработ-
ка, след ферментацията, в 
съдовете за успокояване и 
на бутилиращите линии. 
На всяка контролна точка 

ще трябва да се мерят маса, 
обем, алкохолно съдържа-
ние и екстракт. 

Разходи
Монтирането на огромен 
брой измервателни уреди 
и свързването им с мит-
ниците означава огромни 
инвестиции, които пивова-
рите още пресмятат.

Ние подкрепяме идеята 
за драстично ограничаване 
на сивия сектор в алкохол-
ната индустрия, но това 
да става чрез еволюция на 
адекватни и икономически 
обосновани нормативни 
мерки, а не с революци-
онни въведения, каквато е 
въпросната проектонаред-
ба, заяви в интервю за в. 

Пари Радован Радивоевич, 
генерален директор на Ка-
меница АД. 

Другото притеснение на 
производителите на бира 
са невъзможно кратките 
срокове, в които да закупят 
уредите, да се монтират и да 
се свържат онлайн с митни-
ците. От фирмите се очаква 
да въведат системата на кон-
трол до Трифон Зарезан.

Според Радивоевич може 
да се стигне до блокиране 
на дейността на пивоварни 
по време на най-силния 
летен сезон. Ако наредбата 
бъде приета, ще доведе до 
сериозни затруднения за 
добросъвестните операто-
ри, заяви той. 

Мила Кисьова
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Светът ще носи 
белезите на кризата 
години наред

Световната икономика ще 
носи белезите от финан-
совата криза още години 
наред, посочва Световната 
банка в доклада си Global 
Economic Prospects. Тя пре-
дупреждава, че растежът 
по-късно тази година може 
да се забави заради пре-
кратяването на мерките за 
стимулиране. Прогнозата 
на Световната банка е за 
растеж от 2.7% през 2010 и 
3.2% през 2011 г. Миналата 
година беше отчетен спад 
от 2.2%. 

Зависимост
Макар че острата фаза на 
кризата премина, хронич-
ните слабости остават. Раз-
витието зависи много от 
отдръпването на масовите 
мерки за стимулиране и 
нагаждането към парична 

политика, посочва финан-
совата институция. Тяхно-
то неправилно управление 
може да доведе до нова ре-
цесия през 2011 г. Растежът 
на САЩ се очаква да стигне 
2.5% през тази година и 
2.7% през следващата. За 
Европа възстановяването 
ще е по-бавно, като прог-
нозата на банката е за 1% 
през 2010 г.

Икономиката на Китай, 
чието съживяване поведе 
световното възстановява-
не, ще нарасне с 9% тази и 
следващата година, твърди 
докладът. Вчера Китай обя-
ви, че е отчела 10.7% ръст 
през четвъртото тримесе-
чие на миналата година, 
а нарастването за цялата 
2009 г. е 8.7%.

източна Европа
Икономическото възста-
новяване на Източна Ев-
ропа ще се забави зара-
ди намаленото търсене в 
самите страни и слабото 
инвестиране отвън, пише 
в документа. Икономиките 
в преход от региона ще 
нараснат с 1.3% тази го-

Трезорът е изплатил 
над 16 млн. USD бо-
нуси и заплати
Американската банка 
Goldman Sachs изпревари 
очакванията и отчете пе-
чалба от 4.95 млрд. USD, 
или 8.20 USD на акация, 
за последното тримесечие 
на миналата година. Ана-
лизаторите прогнозираха 
печалба от 5.20 USD на 
акция за периода октомври 
- декември 2009 г., след като 
четвъртото тримесечие на 
2008 г. донесе загуби от 
2.12 млрд. USD. За цялата 
година печалбите са 13.6 
млрд. USD. 

Служителите на трезо-
ра са получили общо 16.2 
млрд. USD бонуси и възна-
граждения, което е с 47% 
повече спрямо 2008 г. Ци-
фрата обаче е доста по-ни-
ска от очакванията на Wall 
Street, след като главният 
изпълнителен директор на 
банката Лойд Бланкфайн и 

останалите топмениджъри 
на Goldman обявиха, че се 
отказват от допълнителното 
си възнаграждение. 

Постижение
Goldman е сред най-голе-
мите американски банки, 
които отчетоха резултатите 
си за последната четвърт 
на годината. Citigroup от-
чете загуби в размер на 7.6 
млрд. USD, а печалбите на 
Morgan Stanley за периода 
са 413 млн. USD. JP Morgan 
Chase спечели 3.3 млрд. 
USD за последната четвърт 
на миналата година. 

Помощи
Сред най-големите пробле-
ми пред Citi бе държавната 
помощ, която натежа на 
трезора през последното 
тримесечие. Goldman полу-
чи 10 млрд. USD помощи от 
правителството, но бе една 
от първите банки, които 
върнаха парите на данъко-
платците. 

Неправилното упра-
вление на стимулите 
може да доведе до но-
ва рецесия през 2011 г.

1.3% 
▶ ръст може да отче-
те Източна Европа през 
2010 г.

Goldman Sachs би 
очакванията за печалба

Лидер
Китайската 
икономика 
напредва бързо

 ▶въпреки трудности-
те БвП на Китай забър-
за темповете в края на 
миналата година, като 
през последното триме-
сечие отчете 10.7% ръст. 

 ▶Информацията накара 
анализаторите да смя-

тат, че Китай ще успее да 
измести япония от пози-
цията на втора най-голя-
ма икономика в света. 

 ▶токио ще оповести 
данните за развитието 
на БвП през следващия 
месец, а прогнозите са 
за спад от 6% за цялата 
година. 

 ▶През миналата година 
Китай успя да измести 
Германия като най-голям 
износител в света. 

Регулация
ЕС одобри 
сделката между 
Oracle и Sun

Антимонополният комисар 
Нийли Крус все пак одобри 
сделката за сливането на 
Oracle и Sun Microsystems. 
Изкупуването на стойност 
7.4 млрд. USD бе обявено в 
началото на 2009 г., но впо-
следствие не получи одо-
брението на Европейската 
комисия през септември. 
Като причина за отказа бе 
посочена нарушената кон-
курентна среда на пазара 
на бази данни, тъй като 
Sun Microsystems притежа-
ва MySQL. Напълно сме 
удовлетворени, тъй като 
конкуренцията и иноваци-
ите ще бъдат предпазени, 
заяви по повод безусловно-
то одобрение на сделката 
Крус. Изкупуването на Sun 
от страна на Oracle може 
да съживи важни активи 
и да създаде нови и ино-
вативни продукти, заяви 
еврокомисарят. Европей-
ските антимонополисти 
все пак заключиха, че този 
пазар е силно концентри-
ран, а трите основни игра-
ча - Oracle, International 
Business Machines и 
Microsoft - контролират 
около 85% от приходите от 
този тип дейност.

Стратегия
GM затваря 
завод 
в Белгия
Американският автомоби-
лен производител General 
Motors Co. затваря завода 
си в Антверпен, Белгия, 
което ще доведе до закри-
ването на 2606 работни 
места. Целта на компа-
нията е да върне към 
печалба подразделението 
си Adam Opel GmbH. В 
завода в Белгия се произ-
вежда Опел Корса, който 
е най-продаваният модел 
на марката. Решението да 
затвори фабриката е зара-
ди свития пазар на коли в 
Европа, посочват от GM. 
Закриването на съоръже-
нието е първата стъпка на 
базираната в Детройт ком-
пания за реорганизиране 
на Opel и нейната посес-
трима марка Vauxhall във 
Великобритания. През 
ноември GM се отказа 
от продажбата на мажо-
ритарния дял на евро-
пейското крило на група, 
водена от канадския про-
изводител на авточасти 
Magna International Inc. 
От завода в Антверпен са 
излезли през 2008 г. 9% от 
общо 1.48 млн. превозни 
средства, произведени от 
Opel. GM очаква спад на 
търсенето на автомоби-
ли на Стария континент 
с поне 1.6 млн. броя след 
приключване на прави-
телствените програми за 
насърчаване на продажби-
те на коли. 

дина и с 3.5% през 2011 г., 
след като по-голямата без-
работица, увеличението на 
данъците и ниските заплати 
свиват потреблението във 
всички страни - от Албания 
до Украйна, твърди базира-
ната във Вашингтон банка в 
доклада си Global Economic 
Prospects. Икономиката на 
Русия ще скочи с 3.2% през 
2010 г., което е най-доброто 
представяне в района, по-
сочват експертите.

Бавно съживяване
Като се има предвид свръх-
задлъжнялостта на частния 
сектор, слабостта на банко-
вата система и задлъжня-
лостта на домакинствата, 
съживяването на търсенето 
в самите страни ще бъде 
слабо, се посочва в доку-
мента. Прякото чуждо фи-
нансиране и притокът на 
средства се очаква да оста-
нат значително под нивата 
преди кризата.

Възстановяването се оч-
аква да бъде дълго, бавно 
и белязано с нарастваща 
бедност, твърди банката. 
Зависимостта на района от 
износа на стоки към Запад-
на Европа може да ограни-
чи растежа, тъй като очак-
ваното слабо съживяване на 
развита Европа ще задържи 
ръста на износа.

очаквания
Според Световната бан-
ка икономиката на Пол-
ша вероятно е нараснала с 
1.6% през миналата година, 
а растежът през тази ще 
стигне 2.2%. Латвия и Лит-
ва са най-силно засегнати 
от свиването в Европей-
ския съюз и ще останат 
в рецесия и през 2010 г. 
Най-голям обрат се очаква 
в Украйна, твърди банката, 
където се предвижда на-
растване с 2.2% през тази 
година след 15% спад през 
миналата.

▶ Световната банка, ръководена от Робърт Зелик, очаква глобалната икономика да нарасне с 2.7% тази година

▶ Главният изпълнителен директор на Goldman Лойд 
Бланкфайн се отказа от бонусите си
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Second round of battle for 
milk fought in parliament
Bill on stockbreeding 
turns over new leaf for 
farmers in Bulgaria

Big and small farms are 
braced for a heated battle. 
The reason is the new bill 
on stockbreeding, which was 
for the first time put to pas-
sionate debates in the parlia-
mentary agriculture commit-
tee. The bill could turn over a 
new leaf in the development 
of farming in Bulgaria.

Bill
The bill was one of the 
promises made by Tsvetan 
Dimitrov as soon as he was 
appointed deputy minister 
of agriculture. My ambition 
is to put stockbreeding in 
Bulgaria in order, he stated. 
Another burning issue he 
pledged to solve is the or-
dinance on direct sales. It 
will be ready in the begin-
ning of the year, Dimitrov 
said. These are actually the 
two documents that should 
put stockbreeding on track. 
The bill offers a definition 
of what a farm is and makes 
difference between market 
and non-market farms. The 
most radical provision is the 
removal of small farms from 
the competition for subsidies 
and milk quotas. They are al-
ready qualified as individual 
farms, which means they can 
neither sell their products, 
nor receive subsidies. The 
motive for the decision is 
that those farms are inef-
ficient. However, they are 
the main source of milk in 
Bulgaria.

 ▶My ambition is to put stockbreeding in Bulgaria in order, deputy minister of agriculture 
Tsvetan Dimitrov said upon taking office

Cabinet
Vice premier,  
finance minister  
to work together
Macroeconomist Iliyan 
Mihov will be a vice pre-
mier without portfolio, prime 
minister Boyko Borisov 
said, dispelling rumours 
that Mihov will replace 
finance minister Simeon 
Dyankov. The structural 
change is aimed at easing 
Dyankov’s tight schedule, 
he added. I am not going 
to take Dyankov’s seat, we 
will work shoulder to shoul-
der with him, Mihov said. 
We are in a crisis, there is so 
much job to be done both in 
Bulgaria and in Europe. It 
is wonderful to have more 
capable people and Iliyan 
is a wonderful economist, 
Dyankov pointed out. Euro-
zone membership is one of 
the topics Simeon Dyankov 
is working on and I am ready 
to help him towards this 
goal, said Mihov. I know a 
lot of people at the European 
Central Bank, as my research 
work as an INSEAD pro-
fessor is connected with 
monetary policy and central 
banks.

Taxation
Bulgaria to reduce 
VAT rate to 18% 
from 2011

VAT in Bulgaria will be cut 
2 percentage points to 18% 
in 2011, finance minister 
Simeon Dyankov told the 
Darik Radio. In his words, 
by the end of the govern-
ment’s term the rate will 
drop to 16%. If that hap-
pens, Bulgaria will become 
even more attractive for for-
eign investors, economists 
commented. Meanwhile the 
National Revenue Agency 
(NRA) recalled that the term 
for VAT refund has fallen 
from 45 to 30 days since 
the beginning of 2010. For 
delayed reimbursement of 
the tax, the NRA will pay 
interest to companies. By 
the end of March 2010 VAT 
registered companies have to 
inform the NRA about their 
e-mail address. Otherwise 
they may be denied registra-
tion or have their registration 
cancelled, the NRA warned.

Rating
Moody’s raises 
Bulgaria’s outlook 
to positive
Moody’s has raised Bul-
garia’s credit rating out-
look from stable to posi-
tive, the ministry of finance 
said. In that way the rating 
is restored to its pre-crisis 
level. That is the first posi-
tive change in the rating 
after July 2008. The evalu-
ation of international inves-
tors and analysts shows that 
Bulgaria has the most stable 

Camps
The main camps in the com-
mittee could been easily seen 
at the first meeting, which was 
attended by milk and meat 
processors, farmers and re-
searchers. One of the fronts is 
between big and small farm-
ers. Big farmers want small 
ones removed so that they can 
get all the quotas and subsi-
dies. A very dramatic debate 

was ignited by the proposal 
of owners of dairies and small 
rural hotels in the Rhodope 
Mountains that mountain 
stockbreeding should follow 
special rules, which infuri-
ated big farmers. An MP of 
the ruling party defended the 
mountain regions by saying 
that stockbreeding is a matter 
of national security, human 
fates and livelihood.

Another front was formed 
about direct sales. Meat pro-
cessors demanded that farms 
should not be allowed to sell 
food, as that directly affects 
their interests. That enraged 
all the rest present, as they 
rely on direct sales to bal-
ance their budgets. Direct 
sales will also give charm to 
rural tourism in the mountain 
regions.

Cash flow to mutual funds to rise
Bulgaria likely to  
witness two-digit  
increase in market 
indexes in 2010

Economic recovery in the Eu-
ropean Union will continue in 
2010, which will inevitably 
have an effect on Bulgaria. 
I am optimistic about the 
development of mutual funds, 
Status Capital CEO Maria 
Sivkova told the Pari daily in 
an interview. Last year was 
not as bad as most analysts 
expected. At the end of 2009 
most mutual funds reported 
positive returns and growth 
in net asset value. No fund 
experienced liquidity or re-
demption problems. Finance 
minister Simeon Dyankov’s 
promise to list minority pack-
ages in state-owned enter-
prises on the Bulgarian Stock 
Exchange (BSE) will attract 
foreign investors and increase 
the interest of Bulgarian in-
dividual investors in shares. 
The capital market will con-
tinue recovering and we may 
even witness a two-digit in-
crease in indexes, Sivkova 
commented.

Editors: Iglika Philipova, Nebesna hristova  
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Factors
The main factor influencing 
mutual funds at present is 
the deposit interest rates. 
When banks offer 9 or 10% 
interest and the crisis creates 
insecurity, people prefer to 
keep their money in depos-
its. Obviously, there is cash 
resource, because the deposit 
base was increasing through-
out 2009. So, at present, 
deposit interest rates are the 
biggest competitor to mutual 
funds. In 2010 bank rates 
are expected to fall, which 
will boost the cash flow to 
mutual funds.

Performance
The funds investing abroad 
were the best performers in 
2009. Our Status Finance 
was first in return, Sivkova 
pointed out. The fund focuses 
on shares of financial compa-
nies in Eastern Europe, as 
well as on West-European 
companies with strong expo-
sure in Easter Europe. It also 
has some investments in Bul-
garia. Status Finance’s return 
growth in 2009 was mainly 
due to Turkish stocks, which 
rose substantially last year. 

The company’s other fund, 
Status New Shares, reported 
a small negative return. It 
invests on the markets of 
Croatia, Serbia, Romania, 
Turkey and Bulgaria. The 
launch of a new fund is also 
in the plans, said Sivkova but 
declined to elaborate.

Investors
There were two types of 
investors in Status Capital’s 
funds in 2009. The first were 
speculative investors, who 
bought shares shortly after 
the market hit bottom and 

fiscal policy in the Euro-
pean Union, finance minis-
ter Simeon Dyankov said. 
The credit rating may be 
raised after Iliyan Mihov 
joins the cabinet, economist 
Georgi Prohaski, chairman 
of the Centre for Economic 
Development, forecast. He 
may help Bulgaria’s join-
ing the European exchange 
rate mechanism (ERM II) 
first and then the eurozone, 
as he is known by a lot of 
the financiers at the Euro-
pean Central Bank. His par-
ticipation in the government 
will be a sign for the rating 
agencies that Bulgaria will 
conduct a diligent financial 
policy.

Construction
Mapa Cengiz seeks 
more money  
to finish Luylin
Turkey’s Mapa Cengiz has 
requested additional fund-
ing to finish Luylin motor-
way, Road Infrastructure 
Agency (RIA) management 
board chairman Bozhidar 
Yotov said. As a contract-
ing authority, the agency 
is currently examining the 
company’s claims. Within 
two weeks an annex will be 
signed that will show exactly 
how much the project value 
has risen. Mapa Cengiz has 
cited 38 considerations but 
only two have been found 
well grounded. They will 
appreciate the project by 
some BGN 7 million. RIA 
also has claims to the Turk-
ish firm concerning quality, 
schedule etc. Nevertheless, 
the contract cannot be termi-
nated, because Bulgaria will 
automatically lose EUR 115 
million under ISPA, regional 
minister Rosen Plevneliev 
said.

Incomes
Household wealth 
seen growing  
after 2008
Households will become 
richer in the next two years 
after a 6.5-percent drop in 
their assets during the cri-
sis year 2008, a UniCredit 
Group survey shows. By 
the end of 2011 balanced 
growth will be witnessed 
in both households’ dispos-
able incomes and loans. The 
increase in future will not 
reach the peak registered in 
2000-7, when assets rose 
30% and loans jumped 54%, 
UniCredit Bulbank com-
mented. In 2009-11, house-
hold assets will be distrib-
uted among pension funds, 
bank deposits, insurance 
and mutual funds. Pension 
fund assets will increase 
the most in the next years: 
some 15.1% until 2011. 
Bank deposits are seen rising 
6.3%. In the next two years 
they will make up some 75% 
of the total financial assets. 
Only 4.3% of household 
funds will be put in insur-
ance. Mortgage loans are 
households’ biggest debts. 
UniCredit Group forecasts 
that their share will grow to 
46% of the total household 
loans in 2011.

Feature story

 ▶Maria sivkova,  
CEO of status Capital

sold their holdings in No-
vember, when there were 
corrections on the developed 
markets. The other group of 
investors continued to buy 
shares throughout the year. 
That is the best strategy for 
investing in mutual funds, 
because regular purchases 
level out the effect of big 
price fluctuations, Sivkova 
pointed out.

BsE
The privatisation of the BSE 
is a good idea, as it will 
bring a strategic investor 
with experience and know-
how. Otherwise, BSE’s main 
problem remains liquidity. 
It may be solved, at least in 
part, by listing state-owned 
companies and developing 
the statutory regulations in 
respect to market infrastruc-
ture. For instance, even now 
there are regulations that 
allow short sales but they do 
not happen in practice. The 
Central Depository is not 
connected with any of the 
other depositories in Europe, 
which makes double list-
ing in Bulgaria and abroad 
impossible. 

photo emilia kostadinova
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 ▶ Госпожо Сивкова, каква 
очаквате да бъде 2010 г. 
за взаимните фондове?

- Оптимист съм за разви-
тието на взаимните фондове 
през 2010 г. Миналата година 
не се оказа чак толкова лоша, 
както в началото прогнози-
раха повечето анализатори. 
В края на 2009 г. повечето 
взаимни фондове реализира-
ха положителна доходност, 
отчетен беше и ръст в нет-
ната стойност на активите. 
Освен това нямаше фондове 
с ликвидни кризи или ка-
квито и да било проблеми 
с обратните изкупувания. 
През тази година очаквам да 
продължи възстановяването 
на икономиките на страните 
от Европейския съюз, което 
неминуемо ще се отрази и у 
нас. Залагам надежди и на 
обещанията на министъра 
на финансите Симеон Дян-
ков да бъдат приватизирани 
държавни предприятия чрез 
листването на миноритарни 
пакети от тях на фондовата 
борса. От една страна, бор-
сата ще привлече отново 
интереса на чуждестранните 
инвеститори, а от друга - ще 
се повиши интересът на бъл-
гарските индивидуални ин-
веститори към инвестициите 
в акции било то директно на 
борсата или чрез взаимните 
фондове. 

 ▶ Това ли е събитието, 
което капиталовият 
пазар ще очаква с най-
голямо нетърпение през 
2010 г.?

- Качването на държавните 
предприятия за търговия 
на БФБ е събитието, което 
може да се случи още през 
следващите месеци. Иначе за 
самия капиталов пазар очак- 
вам да продължи да се въз-
становява и дори е възможно 
да имаме двуцифрен ръст на 
индексите през тази година. 
Малко или много инвести-
торите вече се успокоиха, 
доверието се възвръща дори 
и в нашата икономика. 

 ▶ Какви фактори ще дви-
жат взаимните фондове 
през тази година?

- Основният фактор, който 

в момента ни оказва влия-
ние, са лихвите по депози-
тите. Когато банките дават 
лихви от порядъка на 9-10%, 
а в същото време постоянно 
се говори за криза, обста-
новката е доста несигурна. 
Хората предпочитат естест-
вено да си влагат парите 
в депозити. Очевидно има 
паричен ресурс, тъй като 
депозитната маса нараства-
ше през цялата 2009 г. Така 
че в момента за нас лихвите 
по депозитите са най-голя-
мата конкуренция. Очак- 
ванията са лихвите през та-
зи година да се понижават 
и да се увеличи притокът 
на средства към взаимните 
фондове. Миналата година 
беше годината на фондовете, 
които инвестират в чужбина. 
Първите три-четири фонда 
по реализирана доходност 
инвестират предимно в чуж-
ди акции. Такъв е и нашият 
фонд Статус Финанси, който 
е на първо място по възвръ-
щаемост за 2009 г. 

 ▶ Как фондове в акции 
успяха да постигнат 
такива големи доход-
ности, и то в една от 
най-кризисните години 
за капиталовите пазари?

- Оказа се, че спадът в 
цените на банковите акции 
от 2008 и началото на 2009 
г. е преекспонирал негатив-
ните новини, свързани с 
банковия сектор. Така, ко-
гато намаляха съобщения-
та за отписване на активи 
и след мащабните мерки, 
предприети от правител-
ствата за стабилизиране 
на финансовата система, 
банковите акции започнаха 
да се покачват. Въпреки че 
акциите на някои банки се 
повишиха с 300-400% от 
дъното си, те все още се 
търгуват на нива, далеч от 
стойностите си преди кри-
зата. Всъщност акциите на 
финансовите компании бяха 
първите, които започнаха 
да се понижават още през 
лятото на 2007 г., когато 
стартира и Статус Финанси, 
и съответно сега са сред 
първите, които реагират на 
положителните сигнали. 

инвеСТиТор
Редактор:
Мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава Атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

2 на 1 в 
разрешенията  
на КФН
Комисията за финан-
сов надзор забрани две 
търгови предложения и 
разреши провеждането 
на едно. Под възбрана 
падна предложението 
на Джи Ен Джи асетс 

за изкупуване на акции 
от Недвижими имоти 
София, както и офертата 
на Лев корпорация към 
миноритарните акционе-
ри в Лев инвест. И двете 
дружества са със специ-
ална инвестиционна цел. 
Пред регулаторния орган 
все пак мина търговото, 
отправено от Рекорд Кар 

Холдинг АД, за закупува-
не на акции на Балканкар-
Рекорд АД от останалите 
акционери на дружество-
то. Предложената цена от 
офериращото дружество 
за една акция е 9.32 лв. 
Инвестиционен посред-
ник по изкупуването е 
София интернешънъл 
секюритиз АД.

Резултат

Възможно е тази годи-
на да имаме двуциф-
рен ръст на индексите 

Притокът на средства към взаимните 
фондове ще се увеличи през 2010 г.

Варна плод АД с 6.6% 
ръст на продажбите
Печалбата на компа-
нията през миналата 
година се повишава 
с 1.75%

Публичната компания Ва-
рна плод АД е реализира-
ла 6.6% ръст на продаж-
бите през 2009 г., показва 
неконсолидираният отчет 
на дружеството, предаден 
на БФБ. Показателят през 
миналата година достига 
2.6 млн. лв. спрямо 2.4 
млн. лв. за 2008 г. 

Принос
Всички продажби на дру-
жеството през последните 
2 години се отразяват в 
перото услуги. Причина 
за това е и предметът на 
дейност. Според междин-
ния доклад на дружество-
то основната дейност на 
компанията е тържищна 
и е свързана с отдаване 
под наем на недвижими 
имоти. Варна плод АД е 
на лидерското място при 
стоковите тържища в Се-

 ▶ Какъв е портфейлът на 
Статус Финанси?

- Фокусът на фонда е да 
инвестира в акции на финан-
сови компании от Източна 
Европа и такива от Западна 
Европа, които имат сериозна 
експозиция в Източна Евро-
па. По-големите участия на 
фонда са в Райфайзен Ин-
тернешънъл Банк Холдинг, 
Гаранти банк - Турция, АИК 
банка - Сърбия, УниКредит, 
Банка Пекао - Полша. В 
България също имаме малко 
инвестиции, като от лятото 
на 2009 г. сме правили но-
ви вложения у нас. Голям 
принос за ръста на доход-
ността на Статус Финанси 
имаха турските акции. През 
цялата 2009 г. при тях се 
забелязваше много сериозно 
покачване, като в момента 
индексите в Турция са на 
нивата отпреди кризата. По 
тази причина постепенно 
започнахме да намаляваме 

вероизточна България, 
твърдят от компанията.

Общите приходи, които 
в 98% се формират от про-
дажбите, нарастват с 5.15% 
на годишна база и за 2009 г. 
достигат 2.64 млн лв. Об-
щите разходи се повишават 
с 14.5% до 760 хил. лв.

резултат
За 2009 г. тържището е 
увеличило печалбата си 
с 1.75%. Положителният 
финансов резултат през 
миналата година достига 
1.69 млн. лв., а през 2008 

г. беше 1.66 млн. лв.
Основен акционер във 

Варна плод АД е Бол Про-
пърти ЕООД, което има 
49.99% от книжата. Друг 
голям собственик е Ел-
пром АД, което притежава 
40.46% от капитала. По-
следната сделка с книжата 
на Варна плод е от 19 яну-
ари, когато 12 лота смениха 
собственика си. Акциите 
бяха прехвърлени на цена 
157 лв. за брой, което оз-
начава капитализация от 
8.3 млн. лв.

Атанас Христов

Медиен партньор:

Интервю Мария Сивкова, изпълнителен директор на Статус Капитал

Варна плод
Лева
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Число на деня

Притокът на средства към взаимните 
фондове ще се увеличи през 2010 г.

Цитат

Глобалното рали на фондови-
те и стоковите пазари може да 

приключи през втората половина на 
тази година заради забавянето на рас-
тежа в развитите икономики
▶ Проф. нуриел рубини

577.2
Облигационерите си 
искат лихвите  
от Ален мак АД 
Кризата удари про-
дажбите на компа-
нията и ефектив-
ността й спада

Козметичната компания 
Ален мак АД ще продължи 
да плаща лихви по облига-
ционната си емисия, след 
като кредиторите на друже-
ството отказаха да приемат 
прeдложеното от компания-
та отлагане. Мораториумът, 
който поиска Ален мак, беше 
отхвърлен на проведеното на 
15 януари общо събрание на 
облигационерите.

Не сме убедени каква е 
причината за отхвърлените 
предложения от облигаци-
онерите, обясни за в. Пари 
Владимир Кинов, финансов 
директор на Ален мак АД. 
По думите му в предвари-
телните разговори, които 
са водени, държателите на 
облигации са дали инди-
кации, че може да приемат 
мораториума. От довереника 
по емисията Корпоративна 
търговска банка отказаха да 
коментират решението. 

Причина
Поискахме отлагане на пла-
щането на лихвите, защото 
въпреки предоговарянето 
през лятото кризата ни се 
отразява тежко, добави Вла-
димир Кинов. Според не-
го дружеството не може да 
подобри ефективността си 
заради лихвите. 

През април миналата го-
дина Ален мак за първи път 
просрочи плащанията на 
лихви и главница по емисия 
облигации. Задължението 
по главницата беше 540 хил. 
EUR, а лихвите бяха 103 
хил. EUR.

В опита си да покрие те-
зи задължения козметич-
ната компания издаде вто-
ра емисия дългови книжа. 

През юни миналата година 
кредиторите разрешиха на 
дружеството да разсрочи 
главницата по облигациите. 
Така вместо с последните 
9 тримесечни лихвени пла-
щания можеше да я изплати 
с последните три тримесеч-
ни плащания. Това даде на 
Ален мак отсрочка от 18 ме-
сеца. Проблемните дългови 
книжа, издадени на 30 юни 
2006 г., са за 6.5 млн. EUR с 
годишна лихва 9.95%.

Разговорите, които водих-
ме през лятото, показаха, че 
дори и преструктурирането 
на емисията не може да ни 
облекчи, твърди Владимир 
Кинов. По думите му въ-
преки че приходите падат, 
плащанията са константни. 
Ако лихвите се определяха 
чрез EURIBOR, който сега 
е нисък, може би нямаше да 
поискаме отсрочката, каза 
Кинов. 

решения
Облигационерите отхвър-
лиха и предложението на 
Ален мак да се намалят обез-
печенията по емисията, за 
да може част от тях да се 
ползват за залог на нов дълг. 
Предложението беше три 
поземлени имота да бъдат 
заложени за кредит от 1 млн. 
EUR.

С падането на оборота 
изпитваме все по-големи 
трудности, а това води и 
отлагане на плащанията 
към дистрибуторите, доба-
ви Владимир Кинов. Засега 
няма как да се мисли за нова 
облигационна емисия. В по-
следните разговори, които 
са имали облигационери и 
компания, държателите на 
дългови книжа са поискали 
да си получат дължимите 
плащания и чак след това 
да преговарят за евентуална 
нова емисия облигации.

Атанас Христов

позициите си там. 

 ▶  Как се представя дру-
гият ви фонд статус 
нови Акции?

- Той има малка отрица-
телна доходност за миналата 
година. Статус Нови Акции 
инвестира на пазарите в 
Хърватия, Сърбия, Румъния, 
Турция и България. Това, 
което правеше впечатление 
през цялата година, е, че Ру-
мъния и Турция се движеха 
в унисон с пазарите в Запад-
на Европа, докато Сърбия, 
Хърватия и България изо-
ставаха. Очакваме през 2010 
г. тези пазари да наваксат 
пропуснатото и Балканите 
да влязат в полезрението на 
големите инвеститори.

 ▶  Ще пуснете ли нов 
фонд през 2010 г.?

- Да, мислим в тази посо-
ка. В момента подготвяме 
пускането на един фонд, 

който ще бъде доста интере-
сен, защото няма българска 
колективна схема с подобен 
инвестиционен фокус. Това, 
което мога да кажа за мо-
мента, е, че ще бъде отново 
рисков и ще инвестира на 
чуждите пазари.

 ▶  Какъв тип бяха инвес-
титорите, които влага-
ха във взаимни фондове 
през 2009 г.?

- Имахме два типа нови 
инвеститори. Едните бяха 
спекулантите, които влязоха 
малко след дъното на пазара 
и през ноември повечето от 
тях излязоха от фондовете. 
Тогава имаше и корекция на 
развитите пазари. Другата 
част от инвеститорите дори 
в най-тежките месеци на 
2009 г. - февруари и март -  
внасяха във фондовете, ма-
кар и малки, суми, като про-
дължиха с тази стратегия 
през цялата година. Именно 

тяхната стратегия е най-под-
ходящата за инвестиция в 
договорен фонд, защото те 
не се целят в дъното на па-
зара както спекулантите. В 
същото време с редовните 
вноски се изглажда ефектът 
от големите флуктуации в 
цената на фонда и на паза-
рите. 

 ▶  в България е изключи-
телно нисък процентът 
на хората, които ин-
вестират във взаимни 
фондове. Как може да се 
промени това? 

- Процентът на хората, 
които инвестират във вза-
имни фондове, е най-ви-
сок в САЩ. Там взаимните 
фондове са включени към 
индивидуалните пенсионни 
схеми, в смисъл че граж-
даните могат да се осигу-
ряват за пенсия, като пра-
вят вноски и във взаимен 
фонд, докато в Европа не 

 
▶ хил. лв. беше общият оборот на БФБ вчера

Интервю Мария Сивкова, изпълнителен директор на Статус Капитал

е така. Това, което ние мо-
жем да направим, е инвес-
тиционните посредници и 
управляващите дружества 
да подобрят информацион-
ната и образователната си 
функция. Инвестиционната 
култура не се придобива от 
днес за утре, необходими са 
години. Така че с времето и в 
България все повече хора ще 
се обръщат и към този начин 
на спестяване. 

 ▶  Какво мислите за 
идеята Комисията за 
финансов надзор да се 
слее с БнБ?

- Не смятам, че това е удач-
но да се прави по време на 
криза, защото със сигурност 
ще има разходи по преструк-
турирането, ще е необходим 
преходен период и т.н. Това 
е една доста сериозна ре-
форма, като по света има 
различни практики в това 
отношение. Ако причината 
за сливането на банковия 
и небанковия надзор е по-
ефективното предвиждане и 
преодоляване на финансови 
кризи, то и сега институ-
ционалната рамка е добре 
изградена и работеща. Ре-
гулациите в България съот-
ветстват изцяло на тези в ЕС, 
където също има държави с 
отделен надзор.

 ▶  А време ли е БФБ да се 
приватизира?

- Хубаво ще бъде в борсата 
да влезе някой стратегиче-
ски инвеститор с опит, който 
да я свърже с други фондо-
ви борси. Ново ноу-хау ще 
се отрази добре на пазара. 
Иначе основният проблем на 
БФБ си остава ликвидност-
та. Той може да бъде решен 
изцяло или поне отчасти, 
като се листват държавни 
дружества на борсата, като 
се доразвие нормативната 
уредба по отношение инфра-
структурата на пазара. В мо-
мента имаме регулации, ко-
ито позволяват сключването 
на къси продажби например, 
но те реално не се случват. 
Централният депозитар по 
никакъв начин не е свързан с 
някои от другите депозитари 
в Европа. Софарма напри-
мер от три години се опитва 
да се листне на Варшавската 
борса, но досега без резул-
тат. По същата причина чуж-
дестранен емитент не може 
да направи двойно листване 
в България.

Магдалена иванова       

снимка емилия костадинова



Отказът от риск повиши  
цената на долара

Валута на деня

0.14 
 ▶процента поевтиня 

швейцарският франк 
срещу американския долар 
до 1.045 USD/CHF

Промяна
CHF

+0.27%
Франкът обърна посоката

GBP

-0.09%
Лирата с минимален спад

RUB

+0.36%
Рублата с актив за деня

 ▶  Негативният бюджет на Великобритания понижи 
британската валута

Щатският долар стар-
тира силно в четвър-
тък, като още в ранната 
азиатска сесия успя да 
вземе превес над еврото 
и останалите основни 
валути. Тази тенденция 
продължи и през евро-
пейската сесия - EUR/
USD се понижи до нива 
от 1.4025. Причина за 
това отново беше отказ 
от поемане на риск от 
инвеститорите поради 
негативни очаквания за 
тримесечните отчети на 
финансовите компании. 
Дори и позитивният 
отчет на Goldman Sachs 
не успя да върне загубе-
ното доверие и доларът 

продължи да поскъпва 
и в ранната щатска 
сесия.

Еврото за втори поре-
ден ден беше големият 
губещ, след като стана 
ясно, че и ЕЦБ като Фед 
няма да прибегне до 
повишение  на лихвите 
в следващите няколко 
месеца, каквото беше 
очакването на някои 
валутни дилъри.
Британският паунд 

също не беше подми-
нат от силния долар и 
поевтиня. 

Допълнително то-
ва обезценяване на 
британската валута 
беше подпомогнато от 
негативния бюджетен 
дефицит. Дефицитът 
по сметката отбеляза 
негативен рекорд от 
1993 г. насам, откакто 
всъщност е започнал да 
се следи.

коментар
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Прогноза
Оптимистични 
очаквания за 
Швейцария 

 ▶Бизнесът в Швейцария е 
оптимистично настроен 
за  бъдещето на швейцар-
ската икономика. Близо 
71% от професионалните 
инвеститори в страната 
прогнозират, че бенчмар-
кът SMI на швейцарската 
борса ще тръгне нагоре 
през следващите шест 
месеца. това показват 
резултатите от инде-
кса на икономическите 
очаквания на изследова-
телския институт ZEW и 
Credit Suisse. Проучването 
се провежда всеки месец.

иво Георгиев,
Елана трейдинг

Еврото 
за втори 

пореден ден беше 
големият губещ 

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,2021
Бразилски реал BRL 10 7,7092
Канадски долар CAD 1 1,3054
Швейцарски франк CHF 1 1,3131
Китайски ренминби юан CNY 10 2,0064
Чешка крона CZK 100 7,4076
Датска крона DKK 10 2,6276
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,1860
Хонконгски долар HKD 10 1,7668
Хърватска куна HRK 10 2,6814
Унгарски форинт HUF 1000 7,1459
Индонезийска рупия IDR 10000 1,4408
Исландска крона ISK 100 2,9258
Японска йена JPY 100 6,7442
Южнокорейски вон KRW 1000 1,4936
Литовски литаc LTL 10 1,1573
Латвийски лат LVL 1 5,6645
Мексиканско песо MXN 10 2,7617
Малайзийски рингит MYR 10 1,0645
Норвежка крона NOK 10 3,9855
Новозеландски долар NZD 10 2,3416
Филипинско песо PHP 100 9,6133
Полска злота PLN 10 2,9454
Нова румънска лея RON 10 4,6877
Руска рубла RUB 100 4,6637
Шведска крона SEK 10 4,5305
Сингапурски долар SGD 10 1,8714
Словашка крона SKK 100 9,7102
Тайландски бат THB 100 4,1086
Нова турска лира TRY 1 8,9783
Щатски долар USD 1 1,3700
Южноафрикански ранд ZAR 10 1,7949

За 1 AUD CAD CHF BRL CZK DKK EEK GBP HUF JPY NOK NZD PLN SEK TRY USD EUR

AUD * 1,04905 1,05026 0,61564 0,05952 0,20776 0,09883 1,77735 0,03583 0,01197 0,18983 7,89328 0,38138 0,15253 7,44197 1,09947 1,54629

CAD 0,95324 * 1,00115 0,58685 0,05674 0,19805 0,09421 1,69425 0,03415 0,01141 0,18096 7,52423 0,36355 0,14540 7,09402 1,04806 1,47400

CHF 0,95215 0,99885 * 0,58618 0,05667 0,19782 0,09410 1,69230 0,03411 0,01140 0,18075 7,51556 0,36313 0,14523 7,08585 1,04685 1,47230

BRL 1,62433 1,70401 1,70597 * 0,09668 0,33748 0,16053 2,88701 0,05820 0,01945 0,30835 12,82134 0,61948 0,24776 12,08826 1,78590 2,51170

CZK 16,80082 17,62489 17,64521 10,34320 * 3,49059 1,66036 29,86093 0,60192 0,20117 3,18937 132,61367 6,40745 2,56266 125,03128 18,47194 25,97901

DKK 4,81318 5,04926 5,05508 2,96317 0,28648 * 0,47567 8,55470 0,17244 0,05763 0,91371 37,99177 1,83564 0,73416 35,81954 5,29193 7,44259

EEK 10,11880 10,61512 10,62736 6,22950 0,60228 2,10231 * 17,98464 0,36253 0,12116 1,92090 79,87056 3,85908 1,54344 75,30384 11,12528 15,64664

GBP 0,56264 0,59023 0,59091 0,34638 0,03349 0,11689 0,05560 * 0,02016 0,00674 0,10681 4,44104 0,21458 0,08582 4,18712 0,61860 0,87000

RUB 279,11898 292,80957 293,14720 171,83587 16,61341 57,99059 27,58420 496,09187 * 3,34210 52,98638 2203,16534 106,44963 42,57455 2077,19603 306,88193 431,60002

JPY 83,51601 87,61241 87,71344 51,41552 4,97095 17,35154 8,25355 148,43711 2,99213 * 15,85421 659,21558 31,85111 12,73886 621,52394 91,82304 129,14031

NOK 5,26775 5,52613 5,53250 3,24302 0,31354 1,09444 0,52059 9,36263 0,18873 0,06307 * 41,57985 2,00900 0,80350 39,20246 5,79171 8,14549

NZD 0,12669 0,13290 0,13306 0,07799 0,00754 0,02632 0,01252 0,22517 0,00454 0,00152 0,02405 * 0,04832 0,01932 0,94282 0,13929 0,19590

PLN 2,62208 2,75069 2,75386 1,61425 0,15607 0,54477 0,25913 4,66034 0,09394 0,03140 0,49776 20,69679 * 0,39995 19,51342 2,88288 4,05450

SEK 6,55600 6,87757 6,88550 4,03612 0,39022 1,36210 0,64790 11,65231 0,23488 0,07850 1,24456 51,74841 2,50031 * 48,78961 7,20811 10,13751

TRY 0,13437 0,14096 0,14113 0,08272 0,00800 0,02792 0,01328 0,23883 0,00481 0,00161 0,02551 1,06064 0,05125 0,02050 * 0,14774 0,20778

USD 0,90953 0,95414 0,95524 0,55994 0,05414 0,18897 0,08989 1,61656 0,03259 0,01089 0,17266 7,17920 0,34687 0,13873 6,76871 * 1,40640

EUR 0,64671 0,67843 0,67921 0,39814 0,03849 0,13436 0,06391 1,14943 0,02317 0,00774 0,12277 5,10465 0,24664 0,09864 4,81278 0,71103 *

▶ курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

Валутният курс за митнически цели е 
курсът на БНБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ППЗМ. Курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
31.01.2010.

 Беларуска 
USD 2865 BYR
EUR 4033,36 BYR
GBP 4635 BYR
RUB 1,04 BYR
 Естонска 
USD 11,13 EEK
EUR 15,65 EEK
CHF 10,63 EEK
GBP 17,98 EEK
DKK 2,1 EEK
 Латвийска 
USD 0,5 LVL
EUR 0,71 LVL
CHF 0,48 LVL
GBP 0,81 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,43 LTL
EUR 3,45 LTL
CHF 2,34 LTL
GBP 3,96 LTL
 Молдовска 
USD 12,65 MDL
EUR 17,81 MDL
GBP 20,47 MDL
RUB 0,43 MDL
 Руска 
USD 29,72 RUB
EUR 41,84 RUB
CHF 28,42 RUB
GBP 48,08 RUB
UAH 3,65 RUB
BYR 1,04 RUB

 Украинска 
USD 8,11 UAH
EUR 11,45 UAH
CHF 7,78 UAH
GBP 13,16 UAH
RUB 0,27 UAH
 Грузинска 
USD 1,71 GEL
EUR 2,41 GEL
CHF 1,64 GEL
GBP 2,77 GEL
 Полска 
USD 2,88 PLN
EUR 4,07 PLN
CHF 2,76 PLN
GBP 4,67 PLN
CZK 0,16 PLN

 Казахстан 
USD 147,87 KZT
EUR 208,21 KZT
JPY 1,61 KZT
GBP 239,24 KZT
RUB 4,98 KZT
 Унгарска 
USD 193,31 HUF
EUR 271,74 HUF
CHF 184,58 HUF
GBP 312,12 HUF
CZK 10,43 HUF
 Чешка 
USD 18,47 CZK
EUR 25,98 CZK
CHF 17,65 CZK
GBP 29,87 CZK

HUF 9,61 CZK
 Азербайджан 
USD 0,8 AZN
EUR 1,13 AZN
GBP 1,3 AZN
 Македонска 
USD 43,56 MKD
EUR 61,31 MKD
GBP 91,47 MKD
 Хърватска 
USD 5,19 HRK
EUR 7,29 HRK
CHF 4,95 HRK
GBP 8,39 HRK
PLN 1,79 HRK
JPY 5,65 HRK
TRY 3,51 HRK

 Албанска 
USD 97,74 ALL
EUR 137,81 ALL
GBP 158,37 ALL
 Румънска 
USD 2,93 RON
EUR 4,12 RON
CHF 2,8 RON
GBP 4,74 RON
JPY 3,2 RON
 Турска 
USD 1,48 TRY
EUR 2,08 TRY
CHF 1,41 TRY
GBP 2,39 TRY
JPY 1,61 TRY
RUB 0,05 TRY

▶ Преизчислени курсове за 22.01.2010

Валута Код За  Стойност Разлика
Currency Code For Rate Difference
ЕВРо EUR 1 1,95583 0,00000
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1 1,26485 0,00041
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 7,78688 0,04868
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1 1,32689 0,00279
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,32842 0,00360
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,03707 0,00990
ЧЕШКА КРоНА CZK 100 7,52850 -0,02588
ДАТСКА КРоНА DKK 10 2,62789 -0,00014
ЕСТоНСКА КРоНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,24808 -0,00207
ХоНКоНгСКИ ДоЛАР HKD 10 1,78999 0,00796
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68006 -0,00173
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 1000 7,23230 -0,03871
ИНДоНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,48993 0,00748
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,02059 0,00870
ИСЛАНДСКА КРоНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПоНСКА йЕНА JPY 100 1,51450 -0,00577
ЮжНоКоРЕйСКИ ВоН KRW 1000 1,22275 0,00487
ЛИТоВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75935 -0,00117
МЕКСИКАНСКо ПЕСо MXN 10 1,09411 0,00366
МАЛАйЗИйСКИ РИНгИТ MYR 10 4,11745 0,00398
НоРВЕжКА КРоНА NOK 10 2,40112 -0,00354
НоВоЗЕЛАНДСКИ ДоЛАР NZD 10 9,98382 -0,00153
ФИЛИПИНСКо ПЕСо PHP 100 3,02362 0,02015
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 10 4,82385 -0,03753
НоВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,73853 0,00034
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,67211 0,01692
ШВЕДСКА КРоНА SEK 10 1,92930 -0,00401
СИНгАПУРСКИ ДоЛАР SGD 10 9,91549 0,01907
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,21352 0,01385
НоВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,41298 -0,01953
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1 1,39066 0,00669
ЮжНоАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 1,84592 0,00099
ЗЛАТо (1 ТРой УНцИЯ) XAU 1 1536,49000 -20,51000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 22.01.2010 година. Тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕцБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА Код Купува Продава  Hай-висока Hай-ниска
Currency Code Buy Sell High Low
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1,41 1,41 1,41 1,4
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,87 0,87 0,87 0,87
ЯПоНСКА йЕНА JPY 129,05 129,08 129,31 128,55
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1,47 1,47 1,47 1,47
НоРВЕжКА КРоНА NOK 8,15 8,15 8,17 8,14
ШВЕДСКА КРоНА SEK 10,13 10,13 10,18 10,13
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1,47 1,47 1,48 1,47
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1,54 1,55 1,55 1,54
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 269,69 269,89 272,84 269,7
ЧЕШКА КРоНА CZK 25,94 25,97 26,14 25,93
РУСКА РУБЛА RUB 41,83 41,86 42,05 41,82
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 4,05 4,05 4,08 4,04

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 21.01.2010 г.

EUR/USD
долара за евро

1,000

1,175

1,350

1,525

1,700

21.01.1010.11.0931.08.0919.06.099.04.0921.01.09

1.4081
-0.18%

USD/BGN
лева за долар

1,000

1,175

1,350

1,525

1,700

21.01.1011.11.091.09.0922.06.0910.04.0921.01.09

1.3891
+0.19%
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Близо 32% от оборота на БФБ 
формираха сделките с облигации

Резултати 
Печалбата на 
Слънчо АД 
скочи с 64%
Нетната печалба на 
Слънчо АД се повиши с 
64% до 1.46 млн. лв., по-
казва неконсолидираният 
отчет на дружеството за 
четвъртото тримесечие 
на 2009 г. Ръстът идва ка-
то резултат от по-големи 
приходи и свити разходи. 
За периода 1 октомври - 
31 декември на миналата 
година нетните приходи 
от продажби на Слънчо 
АД достигат 4.17 млн. 
лв., което е с 12% повече 
спрямо същия период 
на 2008 г. Разходите по 
икономическите еле-
менти на компанията са 
намалели с 6% и в края 
на 2009 г. възлизат на 2.6 
млн. лв. През миналата 
година Слънчо АД разда-
де дивидент на акционе-
рите си от по 0.65 лв. на 
една акция. Средствата 
за дивиденти дойдоха 
от печалбата на друже-
ството, реализирана през 
2008 г. в размер на 893.7 
хил. лв., и неразпределе-
ната печалба от минали 
години от 146.2 хил. лв. 
Слънчо АД е една от ряд-
ко търгуваните публични 
компании. За последно 
сделки с акции на друже-
ството са сключвани на 6 
юни 2008 г. на цена от 7 
лв. за брой. 

Борсов коментар

Слабият интерес към 
българския капиталов 
пазар започна да се 
превръща в хронично 
заболяване. Вчерашната 
борсова сесия беше по-
редната с изключително 
нисък оборот от 613.6 
хил. лв. Различното 
вчера беше, че сделките 
с облигации успяха да 
формират близо 32% 
от общия оборот на 
фондовата борса, или 
199.5 хил. лв. Инвес-
титорите изтъргуваха 
дългови ценни книжа 
от осем емисии. Най-
голям интерес имаше 
за книжата на Хипо-
Кредит АД, като обект 
на покупко-продажба 
бяха 55 облигации за по 
97.78 лв. 

Една банка и един 
фонд за имоти бяха 
другите фаворити на 
играчите. По позицията 
на Фонд за недвижими 
имоти България АДСИЦ 
бяха прехвърлени  
104 096 лота на средна 
цена от 0.38 лв. В също-
то време 25 906 акции 
на Централна коопера-

тивна банка си смениха 
собственика на единич-
на цена от 1.31 лв. 

Водач на биковете 
вчера беше варненското 
дружество Слънчев ден 
АД, което отчете ръст от 
11.11%. Една акция на 
компанията се котираше 
на средните нива от 1 
лв. Сделка само с една 
акция пък беше дос-

Фонд за 
недвижими 

имоти България 
и Централна 
кооперативна 
банка бяха другите 
фаворити на 
играчите

Магделена иванова 
mivanova@pari.bg

Написаното не е препоръка за 
покупка или продажба на акции.

Грешка
Deutsche Borse 
обърка книжата 
на Енемона
Операторът на XETRA 
Deutsche Borse обърка 
вчера емисията на правата 
на Енемона с код E4A1 
с емисията на акциите с 
код E4A. Deutsche Borse 
допусна техническа греш-
ка, вследствие на която 
1 минута и 32 секунди 
преди началото на търго-
вията се сключи сделка, 
съобщиха от Българската 
фондова борса. От БФБ 
обясниха, че операторът 
на германската търгов-
ска система незабавно 
е коригирал грешката. 
Въпросната сделка беше 
сключена преди края на 
откриващите аукциони и 
затова беше отменена. В 
крайна сметка вчерашната 
борсова сесия приключи 
с понижение за книжата 
на Енемона с 2.25% до 
9.44 лв. за брой. Обърка-
ните права от вчера са от 
увеличението на капитала 
на Енемона с привилеги-
ровани акции и всъщност 
ще се търгуват от поне-
делник. Емисията е в раз-
мер на 5 966 800 акции с 
емисионна стойност 9.92 
лв. всяка. Увеличението 
на капитала ще се счита за 
успешно, ако бъдат запи-
сани и платени минимум 
1 млн. акции. 
А. Христов | pari.bg

татъчна, за да понижи 
цената на книжата на 
Марицатекс АД с 44% 
до 4.20 лв. за брой.

Индексите на фондо-
вата борса пък не успя-
ха да се споразумеят да 
се движат в една посо-
ка. Докато секторният 
измерител BGREIT 
загуби 1.11% от стой-
ността си до 46.49 

пункта, равнопретегле-
ният BGTR30 премина 
на зелена територия с 
0.01% до 334.17 базис-
ни точки. Индексът на 
сините чипове Sofix 
се понижи с 0.28% до 
435.28 пункта, а спадът 
при BG40 беше с 0.24% 
до 117.36 точки. 

▶ Търговия на БФБ

Нагоре Надолу Обем
Фни България: 104 096 

 +1.87% 
ЦКБ АД: 25 906 

 -2.24%
еМКА: 16 563

 +4.28%

Марицатекс АД: 1  

-44.00% 

трансстрой-Бургас АД: 61  

-38.13%
Костенец-ХХи АД: 20 

-19.00% 

слънчев ден АД: 1 

+11.11%

тК - ХоЛД: 35

+10.00% 
А. в. Билдингс АД: 10 000 

+7.14%

4AO 1.00 BGN  А.В. Билдингс АД 10 000 4,2 4,5 4,5 4,5 4,5 7,14% 253,12  4,10
6AB  1.00 BGN  Албена АД 61 41,49 42,5 41,4 42,07 42,24 1,81% 5,83 1,92 0,55
5ALB 1.00 BGN  Албена Инвест Холдинг АД 158 5,95 6 5,861 5,97 5,861 -1,49% 14,61 3,82 0,38
6AM 1.00 BGN  Алкомет АД 400 3,15 3,161 3,151 3,16 3,151 0,03%  0,34 0,81
6AR 1.00 BGN  Арома АД 2 1,665 1,699 1,699 1,7 1,699 2,04% 3,12 0,26 0,27
5BN  1.00 BGN  БАКБ АД 113 17,505 17,75 17,5 17,54 17,75 1,40% 7,06 1,99 1,06
5BI  1.00 BGN  Бианор Холдинг АД 200 4,45 3,81 3,81 3,81 3,81 -14,38% 19,96 0,54 0,95
5BP  1.00 BGN  Билборд АД 70 1,135 1,142 1,142 1,14 1,142 0,62% 17,43 0,61 0,49
5H4  1.00 BGN  Болкан енд Сий Пропъртис АДСИЦ 89 11,791 11,795 11,795 11,8 11,795 0,03% 11,77 11,70 8,12
5BT  1.00 BGN  БТК АД 300 2,915 2,92 2,92 2,92 2,92 0,17% 31,26 0,92 2,25
5BD  1.00 BGN  Булленд инвестмънтс АДСИЦ 5 840 0,6 0,56 0,5 0,51 0,5 -16,67%   
4VD 1.00 BGN  Видахим АД 224 2 2 1,995 2 2 0,00%  0,08 2,40
4VI  1.00 BGN  Випом АД 500 7 7,25 7 7,16 7,25 3,57% 4,68 0,40 0,33
5DOV 1.00 BGN  Доверие ОХ АД 250 3,43 3,46 3,45 3,45 3,46 0,88%  0,25 0,24
4EH  1.00 BGN  Еврохолд България АД 11 839 1,35 1,35 1,322 1,33 1,322 -2,07%   0,47
4EC  1.00 BGN  ЕЛАРГ ФЗЗ 3 000 0,81 0,8 0,796 0,8 0,796 -1,73% 7,29 2,39 0,66
52E  1.00 BGN  Елхим Искра АД 575 1,9 1,802 1,801 1,8 1,801 -5,21% 15,27 1,01 0,96
57E  1.00 BGN  ЕМКА АД 16 563 2,781 2,9 2,83 2,85 2,9 4,28%   1,67
E4A  1.00 BGN  Енемона АД 873 9,7 9,685 9,3 9,47 9,482 -2,25% 7,06 0,59 1,18
3Z9  1.00 BGN  Захарни заводи АД 44 2,5 2,46 2,46 2,46 2,46 -1,60% 14,15 0,24 1,15
3Z3  1.00 BGN  Златен лев Холдинг АД 990 0,59 0,57 0,57 0,57 0,57 -3,39% 6,99 0,37 0,15
T43  1.00 BGN  Зърнени Храни България АД 2 726 0,64 0,65 0,629 0,64 0,629 -1,72% 13,96 0,63 0,54
4IN  1.00 BGN  Инвестор.БГ АД 35 9,5 9,6 9,6 9,6 9,6 1,05%   3,09
4I8  1.00 BGN  Индустриален КХ АД 1 015 2,5 2,6 2,45 2,54 2,6 4,00%  0,22 0,57
4IC  1.00 BGN  Интеркапитал Пропърти Дивелопмънт 1 053 2,98 2,98 2,98 2,98 2,98 0,00% 12,31 0,99 1,16
4ID  1.00 BGN  ИХ България АД 1 100 1,653 1,65 1,635 1,65 1,65 -0,18%  0,59 0,35
6K1  1.00 BGN  Каолин АД 605 5,52 5,6 5,5 5,51 5,55 0,54% 19,22 1,08 1,23
3KN  1.00 BGN  Капитан Дядо Никола АД 11 16 16 16 16 16 0,00%   0,20
5CQ 1.00 BGN  Кепитъл Мениджмънт АДСИЦ 31 52,11 52,12 52,12 52,12 52,12 0,02% 8,99 5,32 8,40
3U8  1.00 BGN  Корпорация Унимаш АД 1 000 0,28 0,28 0,27 0,27 0,27 -3,57% 70,20 0,43 0,16
4KT  1.00 BGN  Костенец-ХХИ АД 20 9 8,1 7,29 7,7 7,29 -19,00% 18,32 0,11 0,11
4KS  1.00 BGN  Котлостроене АД 2 25 23 23 23 23 -8,00% 6,87 0,95 1,05
4KW 1.00 BGN  Кремиковци АД 1 506 0,275 0,29 0,202 0,23 0,29 5,46%  0,00 0,01
5T3  1.00 BGN  КТИ Съединение АД 335 0,179 0,175 0,175 0,18 0,175 -2,23% 0,03 0,02 0,03
6L1  1.00 BGN  Ломско пиво АД 3 240 0,805 0,807 0,78 0,78 0,78 -3,10% 3,81 0,52 0,37
5MH 1.00 BGN  М+С хидравлик АД 1 001 5,37 5,37 5,37 5,37 5,37 0,00% 77,35 1,47 1,84
4MJ  1.00 BGN  Марицатекс АД 1 7,5 4,2 4,2 4,2 4,2 -44,00%   0,25
5MA 1.00 BGN  Медика АД 300 1,68 1,66 1,66 1,66 1,66 -1,19%   0,74

MKX 1.00 BGN  Меком АД 2 626 0,6 0,635 0,605 0,61 0,635 5,83%   
5MB 1.00 BGN  Монбат АД 2 500 6,499 6,5 6,425 6,5 6,499 0,00% 16,17 2,24 2,13
5MY 1.00 BGN  Мостстрой АД 322 3,488 3,489 3,263 3,32 3,489 0,03%   2,94
3OO 1.00 BGN  Оптела-лазерни технологии АД 2 000 0,238 0,205 0,205 0,21 0,205 -13,86% 0,01 0,11 0,01
5OTZ 1.00 BGN  ОЦК АД 209 14,501 14,5 14,1 14,22 14,32 -1,25%  1,05 2,30
4PV  1.00 BGN  Пампорово АД 80 4,1 4,1 4,05 4,07 4,1 0,00%  0,68 0,20
5BR  1.00 BGN  Параходство БРП АД 399 1,745 1,65 1,65 1,65 1,65 -5,44% 10,01 0,99 0,97
5PET 1.00 BGN  Петрол АД 110 5,03 5,28 5,25 5,25 5,25 4,37%  0,36 17,75
5F4 1 .00 BGN  ПИБ АД 7 506 2,535 2,52 2,49 2,51 2,52 -0,59% 6,93 0,65 0,70
51P  1.00 BGN  Полимери АД 1 874 1,799 1,68 1,6 1,63 1,6 -11,06%  0,24 0,04
3NJ  1.00 BGN  Св. Св. Константин и Елена 76 10 9,27 9,25 9,26 9,25 -7,50% 5,49 0,65 0,66
6S5  1.00 BGN  Сила Холдинг АД 1 650 1,2 1,08 1,07 1,07 1,07 -10,83%   
6S7  1.00 BGN  Синергон Холдинг АД 1 860 1,984 2 1,977 1,99 2 0,81% 1,71 0,27 0,32
3JO  1.00 BGN  Слънце Стара Загора-Табак АД 30 7,5 7,59 7,59 7,59 7,59 1,20%  1,39 1,51
3JP  1.00 BGN  Слънчев ден АД 1 0,9 1 1 1 1 11,11%   0,73
6SI  1.00 BGN  Солид Инвест АДСИЦ 130 1,25 1,25 1,25 1,25 1,25 0,00%   
3JR  1.00 BGN  Софарма АД 4 301 4,108 4,106 4,1 4,1 4,106 -0,05% 16,46 1,14 2,17
6SL  1.00 BGN  Софарма логистика АД 1 000 0,79 0,8 0,8 0,8 0,8 1,27%  12,91 0,69
SO5  1.00 BGN  Софарма трейдинг АД 1 400 1,431 1,44 1,43 1,43 1,44 0,63% 8,18 0,13 0,88
SL9  1.00 BGN  Спарки Елтос АД 1 600 2,172 2,28 2,176 2,21 2,181 0,42%  1,16 0,38
5SR  1.00 BGN  Стара планина Холд АД 2 450 2,09 2,099 2,05 2,09 2,099 0,43% 111,88 0,94 0,87
T24  1.00 BGN  ТК-ХОЛД АД 35 2 2,2 2,2 2,2 2,2 10,00%  0,23 0,28
5T6  1.00 BGN  Тодоров АД 1 000 0,44 0,45 0,39 0,42 0,45 2,27%   
3TV  1.00 BGN  Топливо АД 17 4,562 4,84 4,84 4,84 4,84 6,09%  0,14 0,21
3TU  1.00 BGN  Трансстрой АД 61 118 82 73,007 75,14 73,007 -38,13% 9,50 0,55 0,90
T57  1.00 BGN  Трейс груп холд АД 219 64,5 63,111 63 63,01 63,002 -2,32% 36,47 0,93 2,72
59X  1.00 BGN  Унифарм АД 100 40,98 40,98 40,98 40,98 40,98 0,00%   
4F6  1.00 BGN  Фазерлес АД 48 38,2 37,481 37,48 37,48 37,481 -1,88% 43,97 1,22 0,88
6F3  1.00 BGN  ФеърПлей Пропъртис АДСИЦ 1 800 0,46 0,442 0,441 0,44 0,441 -4,13% 2,31 0,66 0,33
5BU  1.00 BGN  ФНИ България АДСИЦ 104 096 0,375 0,39 0,382 0,38 0,382 1,87%   
HTV 1.00 BGN  Херти АД 750 1,15 1,15 1,15 1,15 1,15 0,00%   
4HI  1.00 BGN  Хидроизомат АД 500 1,15 1,031 1,031 1,03 1,031 -10,35%   
6C4  1.00 BGN  Химимпорт АД 4 105 2,76 2,77 2,725 2,75 2,751 -0,33% 3,07 0,44 0,52
6C4P 1.00 BGN  Химимпорт АД 2 725 2,757 2,77 2,74 2,76 2,75 -0,25%   
4CK  1.00 BGN  Химко АД 1 648 0,105 0,112 0,101 0,11 0,105 0,00%  2,28 
4CJ  1.00 BGN  Химмаш АД 35 2,7 2,8 2,8 2,8 2,8 3,70% 42,38 0,30 0,31
6H2  1.00 BGN  Холдинг Пътища АД 2 931 2,488 2,499 2,43 2,46 2,49 0,08%  0,31 1,82
4CF  1.00 BGN  ЦКБ АД 25 906 1,34 1,323 1,31 1,31 1,31 -2,24% 4,99 0,56 0,45

 Код   Номинал   Име Обем   Oтваряне  Висока   Ниска  Средна   Затваряне   Промяна (%) P/E P/S P/B
    (лотове)

 Код   Номинал   Име Обем   Oтваряне  Висока   Ниска  Средна   Затваряне   Промяна (%) P/E P/S P/B
    (лотове)

ФНИ България
Лева

0,0

0,125

0,250

0,375

21.01.1019.10.0924.07.0927.04.0921.01.09

0.382
+1.87%

Най-голям брой книжа бяха 
прехвърлени по позицията на 
фонда за имоти

0,500

ЦКБ АД
Лева

1,000

1,125

1,250

1,375

1,500

21.01.1011.01.1021.12.09

1.31
-2.24%

Sofix
Пунктове

100

225

350

475

600

21.01.1016.10.0921.07.0922.04.0921.01.09

435.28
-0.28%



„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 22.01.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.
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Нов срив на борсите в Азия 
Червената серия на 
Изток продължава 
в четвърта поредна 
сесия

Серията понижения на бор-
сите в Азия продължи и вче-
ра, като това беше четвърти-
ят пореден ден в червено. За 
обрат не помогнаха и данни-
те от Китай, че икономиката 
на страната е нараснала с 
8.7% през 2009 г., докато 

предварителните данни бяха 
за увеличение от 8%. 

Данните показаха, че 
растежът в страната се 
ускорява през четвъртото 
тримесечие на минала-
та година. Регионалният  
бенчмарк MSCI Asia 
Pacific, който следи капи-
таловите пазари на десет 
азиатски страни плюс Ав-
стралия и Нова Зеландия, 
обаче се понижи с 0.3% до 
123.87 пункта. 

Все пак водещият ки-
тайски индекс Shanghai 
Composite добави 0.2% 
към стойността си до 3159 
пункта. 

ръст
Добър ден имаше и за япон-
ските инвеститори. Бенч-
маркът Nikkei 225 нарасна 
с 1.2% до 10 868.41 пункта. 
Борсата в Южна Корея също 
се повиши, като Kospi доба-
ви 0.5% до 1722.01 пункта.

спад
Големият губещ на деня 
беше водещият индекс на 
борсата в Хонконг Hang 
Seng. Той се понижи с 2% до  
20 863 пункта. Инвестито-
рите във финансовия център 
бяха притеснени, че бързият 
икономическия растеж на 
Китай ще накара правител-
ството да наложи допълни-
телни рестрикции към бан-
ковите институции, с които 
да се намалят кредитите.

19.01.2010 г.

N/A 13.1401  12.2221   8.7785 
313.6323 N/A 12.1801 8.7483 
315.1950 13.0299 N/A 8.7052 
315.1950 13.0299 12.1201 N/A 
 

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ИД Елана Еврофонд
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от дата до дата

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)

балансиран 5.1064 5.1319  5.3107 5.1064  5.0043   -0.83% 10.78% -14.38% -28.77% 21.01.2008
фонд в акции 7.0655 7.1008  7.3481 7.0655  6.9242   -0.26% 14.15% 8.90% -16.13% 23.01.2008
високодоходен 10.0663 10.2173  10.4690 0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.5377    2.5377    1.82% 28.70% 1.82% -59.71% 12.11.2007
балансиран 3.0023    3.0023    0.93% 24.35% 0.93% -53.32% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв      до 6 месеца  над 6 месеца      
паричен пазар 10.7914  10.7860  10.7698 10.7806 10.7806 10.7860 0.41% 0.12% 6.30% 6.05% 06.10.2008
балансиран 10.7970  10.7433  10.6359 10.6896  0.0000 0.32% 7.77% 8.36% 5.83% 06.10.2008
фонд в акции 10.3293  10.2779  10.1237 10.1751  0.0000 -0.03% 11.76% 9.91% 2.19% 06.10.2008

балансиран 13.6358    13.5008    0.59% 8.54% 5.82% 7.58% 14.12.2005
фонд в акции 8.3884    8.3053    -0.85% 15.40% 0.32% -4.01% 01.03.2006
балансиран 5.8764    5.8182    -0.60% 11.27% -10.31% -14.06% 21.06.2006
фонд в акции 8.2913    8.0498    1.64% 15.88% 19.80% -10.46% 05.02.2008
фонд в акции 11.1082    10.7847    5.09% 6.91% 12.04% 3.92% 05.02.2008
паричен пазар 11.4057    11.4057    0.54% 0.21% 8.95% 8.36% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 83.8355    83.5421  83.8355  1.09% 4.40% 11.90% -5.10% 20.11.2006
фонд в акции 52.3127    52.0511  52.3127  0.80% 2.49% 1.67% -15.04% 20.11.2006
фонд в акции 76.4594    76.0771  76.4594  10.91% 4.29% 24.48% -10.22% 03.10.2007
             
фонд в акции 104.4845    102.9289    1.02% 2.47% 5.30% 1.24% 04.01.2007
балансиран 83.9488    82.6990    0.60% 0.82% 0.44% -7.10% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.25757    1.25505    0.61% 0.95% 5.95% 5.66% 01.12.2005
балансиран 1.08239    1.07591    0.29% 6.47% 7.48% 1.85% 01.12.2005
фонд в акции 0.78246    0.77084    0.10% 17.34% 14.29% -6.34% 01.03.2006
фонд в акции 0.73515    0.73075    0.16% 4.77% -1.77% -15.24% 07.03.2008
ниско рисков 1.02833    1.02525    N/A N/A N/A N/A 07.05.2009

фонд в облигаци 0.0000    0.0000    N/A N/A N/A N/A 06.12.2002
балансиран 104.4981    103.4584    1.21% 10.69% 5.63% 0.95% 07.12.2005
балансиран 111.0980    109.9925    0.74% 9.16% 2.60% 2.61% 06.03.2006
фонд в акции 91.8393    90.4719    1.39% 16.19% 1.39% -0.39% 20.06.2005
паричен пазар 115.7360    115.7360    0.74% 0.92% 5.60% 6.77% 31.10.2007
ниско рисков 91.6813    91.3150    1.55% 3.37% -8.72% -4.37% 01.02.2008
ниско рисков 102.7847  102.6821  0.0000  0.0000  0.26% N/A N/A 4.83% 01.07.2009
             
балансиран 4.9480     4.9184     0.62% 10.37% 7.16%*** 5.52% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0615  1.0563   1.0536  1.0484     N/A N/A N/A*** N/A 01.06.2009
          
балансиран 18.7479     18.6171     0.09% 10.19% -0.39% 12.60% 28.09.2004
фонд в акции 12.1413    11.9725     -0.51% 14.83% -3.00% 4.76% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3407     1.3209     3.48% 0.23% 8.04% 4.11% 10.05.2004
фонд в акции 0.7457     0.7347    6.88% 19.28% 50.21% -8.93% 04.10.2006
фонд в акции 0.9228     0.9092    5.24% 15.17% 5.82% -4.30% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 127.5114  127.3208  127.0667    0.88% 3.48% 3.26% 6.65% 04.05.2006
балансиран 15.1492  15.1492  14.9992    0.67% 8.59% 4.08% 3.45% 17.12.2004
фонд в акции 0.7638  0.7563  0.7488    1.93% 15.62% 7.82% -7.48% 04.05.2006
             
балансиран 789.4469    783.5408    1.23% 9.44% 21.96% -12.47% 09.05.2008
фонд в акции 718.4073    713.0327    1.33% 11.59% 26.63% -16.63% 09.05.2008
             
ниско рисков 10.9303    10.9303    0.56% 2.74% 3.52% 2.26% 30.01.2006
балансиран 119.1757    119.1757    -0.70% 9.49% 8.04% 2.35% 30.01.2005
фонд в акции 6.9688    6.9688    -1.06% 22.07% 19.14% -8.68% 30.01.2006
фонд в акции 10.0921    10.0921    N/A N/A N/A 0.94% 30.01.2009
          
фонд в акции 9.6817    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5315  0.5289  0.5262    0.97% 8.28% 6.62% -25.44% 19.11.2007
балансиран 0.7515  0.7489  0.7463    0.67% 4.03% 4.54% -12.48% 19.11.2007
ниско рисков 0.9693  0.9679  0.9664    0.51% 2.66% 5.48% -1.49% 19.11.2007
 до 50 000 лв  над 50 000 лв          
консервативен 1.2159  1.2141  1.2123    0.39% 0.66% 7.04% 5.17% 16.03.2006
консервативен 1.2334  1.2297  1.2260    0.63% 1.39% 7.56% 5.51% 16.03.2006
балансиран 0.8700  0.8665  0.8630    0.06% 6.64% 3.17% -3.65% 16.03.2006
фонд в акции 0.6756  0.6722  0.6688    0.12% 12.85% 3.88% -9.80% 16.03.2006
балансиран 0.7650  0.7620  0.7590    0.24% 8.24% 4.61% -13.06% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 1.0000  1.0000  1.0000    N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
             
паричен пазар 1.1484    1.1484    0.24% 0.22% 3.82% 3.53% 15.11.2005
балансиран 1.0151    до 90 дни  над 90 дни  0.08% 4.12% 10.03% 0.11% 12.09.2005
     0.9999  1.0100      

балансиран 8.3077    8.3077    1.14% 13.03% 22.30% -4.65% 01.03.2006
фонд в акции 7.0950    7.0950    1.20% 17.89% 27.92% -8.43% 01.03.2006
фонд в акции 2.9183    2.9183    4.06% 15.66% 17.90% -35.59% 05.04.2007
консервативен 10.4118    10.4118    -0.16% 1.38% 3.76% 3.70% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В                                 Клас А          Клас В при изпълнена    Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000     инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7765 0.7727 0.7707 0.7650  0.7650 0.7688  0.7497 5.43% 15.49% 12.62% -7.04% 22.05.2006
фонд в акции 0.4366 0.4344 0.7707 0.4301  0.4301 0.4323  0.4215 4.65% 27.16% 62.00% -26.62% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 313.0072    312.0696    0.15% 2.07% 4.71% 7.42% 17.11.2003
ниско рисков 13.1596    12.9003    -0.04% 6.09% 7.48% 6.59% 27.12.2005
балансиран 12.2401    11.8801    -0.26% 8.18% 9.23% 4.58% 27.12.2005
фонд в акции 8.7914    8.5328    -0.04% 15.66% 11.01% -3.39% 07.09.2005
балансиран 20.3043    20.3043    0.12% 3.89% 8.75% 0.66% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.7083    6.6748    -0.87% 12.94% 10.53% -14.03% 01.06.2007
балансиран 8.0487    8.0085    -1.15% 12.99% 11.62% -7.89% 01.06.2007
консервативен 10.8584    10.8313    -0.14% 3.34% 7.76% 3.41% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2318    1.2072    0.69% 6.57% 2.45% 6.43% 18.09.2006
балансиран 1.0565    1.0459    0.29% 2.99% 4.59% 3.46% 10.06.2008

Цена (НСА) на недистрибутивна единица клас А за 20.01.2010 г.

                                                               Pioneer Funds и Pioneer P.F.  
Pioneer Funds и 

Pioneer P.F.  
USD клас EUR клас 

Pioneer Funds - Aмерикански Фонд Пайъниър
Pioneer Funds - Акции от  евро Средиземноморския регион 

и Развиваща се Европа
Pioneer Funds - Японски акции 

Pioneer Funds - Акции на развиващи се пазари
Pioneer Funds - Акции Велик Китай 

Pioneer Funds - Акции от Тихоокеанския Район без Япония
Pioneer Funds - Европейски компании с малка капитализация  

Pioneer Funds - Американски компании със средна капитализация 
Pioneer Funds - Водещи Европейски Компании 

Pioneer Funds - Световни тенденции
Pioneer Funds - Облигации на развиващи се пазари 

Pioneer Funds - Американски Високодоходен
Pioneer Funds - Стратегически доход

Pioneer Funds - Eвропейски корпоративни облигации
Pioneer Funds - Европейски облигации

Pioneer Funds - Краткосрочен в щатски долари
Pioneer Funds - Краткосрочен в евро
Pioneer Funds - Глобален селективен

Pioneer P.F. - Eвро Защитен
Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен

Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен плюс
Pioneer P.F. - Глобален динамичен

Pioneer P.F. - Глобален прогресивен 
Pioneer Funds - Стоков Алфа

Pioneer Funds - Глобални Oблигации Агрегатен
Pioneer Funds - Европейски акции стойност

Pioneer Funds - Американски –ръст- проучвателен
Pioneer Funds - Глобален гъвкав

Pioneer Funds - Абсолютна доходност равновесен
Общо активи от директни продажби на Pioneer Funds и Pioneer 
P.F. в България (без продукт Авангард)

€ 76 607 996

С условията за инвестиране в Pioneer Funds (Фондове “Пaйъниър”) и Pioneer P.F. (Пайъниър П.Ф.) 
можете да се запознаете  във всички клонове на УНИКРЕДИТ БУЛБАНК АД или на адрес www.
pioneerinvestments.cz/bg, УниКредит Булбанк АД създаде безплатната телефонна  линия 
0 800 14 000 (Телефонната линия е на цената на един градски разговор, независимо откъде 
се обаждате.). Предишните резултати от дейността на Фонда нямат по необходимост 
връзка с бъдещите резултати от тази дейност. Стойността на инвестициите и доходът 
от тях могат да се повишат, но и понижат без гаранция за печалба и при съществуването 
на риск за инвеститорите да не си възстановят пълния размер на вложените от тях 
средства. Инвестициите във Фонда не са гарантирани от гаранционен фонд, създаден от 
държавата, или с друг вид гаранция.

5,11 3,62
23,76 16,83

2,6 1,84
10,02 7,1
12,05 8,54
8,47 6
11,14 7,9
7,07 5,01
6,48 4,59
5,62 3,98
11,3 8,01
8,28 5,87
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9,75 6,91
10,55 7,47
5,87 4,16
8,59 6,08
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 54,1
8,28 5,87
6,51 4,61
 44,44
 33,56
65,15 46,15
82,5 58,45
 66,42
94,84 67,19
87,22 61,79
 52,66

20.01.2010 г.
156,15 155,39 154,63 154,24 152,34 152,34 
11,46 11,40 11,35 11,32 11,18 11,18 
78,29 77,91 77,53 77,15 76,01 76,01 
99,00 98,52 98,04 97,56 96,12 96,12 
726,13 722,60 719,08 715,55 704,98 704,98 
160,14 159,37 158,61 157,85 152,51 152,51 
77,94 77,56 77,19 76,81 74,94 74,94 
145,19 144,50 143,80 143,10 139,61 139,61 
295,02 293,61 292,21 290,80 280,97 280,97 
174,81 173,98 173,15 172,32 166,49 166,49 
219,73 218,69 217,64 216,59 209,27 209,27 
76,37 76,00 75,64 75,28 72,73 72,73 
220,79 219,74 218,69 217,64 210,28 210,28

9.1461 9.0547 0.28% -8.11%

20 и 21.01.2010 г.

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 21/01/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1.113280 €1.135546 €1.107714
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0.900256 €0.918261 €0.895755

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0.783082 €0.798744 €0.779167

Цените са валидни за поръчки, подадени на 18/01/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 22/01/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1.108479 лв. 1.108479 лв. 1.108479 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 22/01/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност за един дял 21.01.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0151 лв. 0.9999 лв. 1.0100 лв. 0.08% 10.03%

Сентинел - Рапид 1.1484 лв. 1.1484 лв. 0.24% 3.82%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 20 януари 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

За дата 21.01.2010 г.

Фон до ве, уп рав ля ва ни от  Клас  Валута Еми си он на стой ност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дя ло ви  (нет на стой ност на  об рат но из ку пу ва не
 еди ни ци  ак ти ви те на еди ни ца   (нетна стойност на 
   + так са за из да ва не) ак ти ви те на еди ни ца)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095.86 1128,74

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи
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MSCI Asia Pacific  
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2
▶ процента спад отчете 
водещият индекс на бор-
сата в Хонконг Hang Seng

MSCI Asia Pacific
Пунктове

100

110

120

130

140

21.01.105.01.1021.12.09

123.87
-0.3%
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Цената на 
благород-
ния 

метал загуби 
99 USD от 
стойността си. 
Понижението се 
случва за втори 
пореден ден на 
фона на все по-
силния долар

Цената на 
златото от-
беляза ново 

понижение по време 
на вчерашната сесия 
в Лондон и достиг-
на 1095.5 USD/тр.у. 
И вчера основната 
причина за това 
беше доларът, който 
спечели 0.03%

По време 
на борсова-
та сесия в 

четвъртък какао-
то добави 44 USD 
към стойността. 
Повишението  
идва заради  
все по-голямото 
търсене  
на суровината

Стока на деня

1.29
▶ процента се повиши какао-
то на борсата в Ню Йорк и 
достигна 3466 USD/т

Цифра на деня

1.33
 ▶процента загуби медта по 

време на вчерашната бор-
сова сесия и достигна 7347 
USD/т

На борсата в Чикаго пшеницата 
продължи свободното спускане

Цената на петрола 
смени негативната тен-
денция от сряда и добави 
37 цента към стойността 
си. Причината за това 
бяха най-вече оповесте-
ните данни, че брутният 
вътрешен продукт на Ки-
тай се е повишил с 10.7% 
за четвъртото тримесе-
чие на миналата година. 
Това вдъхна оптимизъм у 
инвеститорите, като даде 
заявка за увеличено търсе-
не на гориво. 

Другата причина, 
довела до оптимистично-
то движение, са данни-
те на Американския 
петролен институт (API) 
за обема на запасите от 
петрол в САЩ. Според 
техния предварителен 
анализ цифрите, които 
американското министер-
ство на енергетиката ще 
изнесе днес, ще покажат, 
че през миналата сед-
мица наличните обеми 
са намалели с 1.8 млн. 
барела. Тази новина успя 

Цената на петрола смени 
посоката си на движение

да удържи печалбата на 
нефта въпреки силния 
натиск на долара, който 
се повиши с 0.03% и дос-
тигна петмесечен връх 
- 1.4103 EUR/USD. 
За повечето анализатори 
обаче днешното пови-

шение на нефта няма да 
се превърне в тенденция 
и дори анализатори на 
Commerzbank AG дават 
своята прогноза, че це-
ната ще се потопи под 
нивото от 70 USD/б.
На борсата в Ню Йорк 

фючърсите на суровия 
петрол с доставка през 
март поскъпнаха с 0.48% 
и се търгуваха за 78.11 
USD/б. Сортът Брент за 
същия период се пови-
ши с 0.33%, достигайки 
76.57 USD/б.

Обзор

Пшеницата отчете 
спад в цената си за пети 
пореден ден и по този 
начин затвърди очаква-
нията на анализаторите 
за постепенно свиване на 
цената през следващите 
девет месеца. Наред с 
голямото предлагане 
през тази година силен 
удар по цената й нанесе 
и доларът, който и вчера 
продължи възходящия си 
тренд. 

Най-големите 
притеснения на инвес-
титорите в момента идват 
точно от силната валута, 
която допълнително 
ще намали търсенето 
на пшеница от САЩ. 
Предвижданията за царе-
вицата също са за спад в 
цената, тъй като се очак-
ва износът в световен 
мащаб да достигне 796.5 
млн.т, след като добивът 
в САЩ през 2009 г. беше 

увеличен с внушителни-
те 8.8%.

На Чикагската 
стокова борса 
фючърсите на пшеница-
та за март се понижиха 
с 0.05% и достигнаха 
182.80 USD/т. Царевица-
та с доставка през март 
също отбеляза спад и 
достигна 133.75 USD/т, 
което е понижение с 
0.03%.

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
суровия петрол с 
доставка през март 
поскъпнаха с 0.48% 
и се търгуваха за 
78.11 USD/б.

На борсата 
в Чикаго 
фючърсите на 

пшеницата за март 
се понижиха с 0.05% 
и достигнаха 182.80 
USD/т

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

 ▶  Петролът преодоля натиска на долара и се от-
тласна от дъното

петък 22 януари 2010  pari.bg

▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид Последна цена
СРЕДИЗЕМНО МОРЕ 
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 72,7
СИБИРСКИ 75,02
УРАЛСКИ C+F 75,02
САХАРСКИ 76,14
СЕВЕРНО МОРЕ 
БРЕНТ 76,19
ОСБЕРГ 76,79
ЕКОФИСК 76,64
СТАТФОРД 76,56
ФОРТИС 75,14
ФЛОТА 74,46
УРАЛСКИ CIF 75,09
ЗАПАДНА АФРИКА 
БОНИ ЛЕК 77,83
КУА ИБОЕ 76,19
ФОРКАДОС 76,93
КАБИНДА 75,46

USD/т
Вид Купува Продава Условия Специфи-
   на доставка кации
БУТАН С 790,00 800,00 CIF 
ПРОПАН 760,00 765,00 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 712,00 714,00 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 698,00 700,00 FOB 
АВИОГОРИВО 623,75 623,75 FOB 
НАФТА 689,00 691,00 CIF 
ГАЗЬОЛ 623,75 623,75 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 621,00 623,00 FOB 50PPM
МАЗУТ 461,00 463,00 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 452,00 454,00 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал Цена на разплащане Купува 3 м. Продава 3 м.
МЕД 7347 7386,5 7390,75
КАЛАЙ 17910 17775 17975
ОЛОВО 2273 2297,25 2301,5
ЦИНК 2449 2470 2472
АЛУМИНИЙ 2229,5 2252 2256,5
НИКЕЛ 18805 18865 18925
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 1980 1990 2050

USD/тройунция
Метал Купува Продава Най-висока Най-ниска
ЗЛАТО 1105,59 1106,3 1117,64 1101,15
СРЕБРО 17,75 17,79 18,05 17,57
ПЛАТИНА 1609 1612,5 1638,5 1598,5
ПАЛАДИЙ 460 463,5 475,19 460

USD/т
Произход/място Вид Условия Януари
на доставка  на доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 193,25
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 497,23
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 189,18
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 199,80
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 195,67
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 144,47

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

▶ Срочни цени на агрокултури 
Вид Борса Единица Февруари
Царевица CBOT USd/bu. 368

Ечемик ASE USD/MT 135,64

Памук NYBOT USd/lb. 71,29

Какао NYBOT USD/MT 3439

Кафе NYBOT USd/lb. 138,9

Рапица ASE USD/MT 365,55

Ориз CBOT USD/cwt 13,49

Овес CBOT USd/bu. 221,75

Соя CBOT USd/bu. 954

▶ Срочни цени на агропродукти
Вид Борса Единица   Февруари
Захар NYBOT USd/lb. 29,74
Соево масло CBOT USd/lb. 36,96
Портокалов сок NYBOT USd/lb. 138,1
Мляко CME USD/cwt 14,45
Обезмаслено мляко CME USD/cwt 126
Масло CME USd/lb. 150
Денатуриран етанол CBOT USD/gal. 1,76

Източник: Bloomberg

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ

На основание чл.1, ал.1 , чл. 6, ал.1 и чл. 14, ал.2 от Постановление № 
55 на МС от 12 март 2007 г. за условията и реда за определяне на изпъл-
нител от страна на бенефициенти на договорена безвъзмездна фи-
нансова помощ от Структурните фондове на Европейския съюз и от 
Програма ФАР на Европейския съюз и съгласно Норвежка програма за 
сътрудничество имаща за цел да стимулира икономическия растеж 
и устойчивото развитие и да допринесе за засилване на двустран-
ните отношения между България и Норвегия, „ФЛАМЕКС-БЪЛГАРИЯ” 
ООД със седалище в гр. Белослав и адрес на управление: Цех 4 на БЕ-
ЛОПАЛ АД, тел.: 0884 745 418, факс: 05112 2118, e-mail: liliya.kalcheva@
flamex.bg, лице за контакт: Лилия Данкова Калчева, на длъжност 
Управител, тел.: 0884 745 418 в качеството си на бенефициент по 
Договор за безвъзмездна финансова помощ на Норвежка програма 
за сътрудничество № 2008/113048 – IP Bulgaria – Environment Friendly 
Fire-Fighting (Екологична борба с огъня), обявява процедура за опреде-
ляне на изпълнител - открит избор с обект: „Изграждане на произ-
водствена и складова база за производство на екологична течност 
за борба с огъня и пълнене на пожарогасители в гр. Белослав, Цех 4 на 
БЕЛОПАЛ АД”.  

Пояснителният документ и документацията за провежданата 
процедура могат да се получат от 25.01.2010 г. на адрес: гр. Белослав 
9178, Цех 4 на БЕЛОПАЛ АД всеки работен ден от 8 ч. до 16.30 ч.

Пояснителният документ е публикуван и на следния Интернет 
адрес: www.flamex.bg. 

Оферти се подават на адрес гр. Белослав 9178, Цех 4 на БЕЛОПАЛ АД 
до 13.00 ч. на 12.02.2010 г.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Злато
USD/тр.у.

900
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1125

1200

21.01.105.01.1021.12.09

1106.54
-0.41%

Петрол
USD/б

40

55

70

85

100

21.01.106.01.1021.12.09

77.91
+0.22%
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В Златни пясъци 
апартаментите държат 
цена от 2200 EUR  
на кв.м

С 41% са поевтинели апар-
таментите в Банско на го-
дишна база, показва ана-
лизът на Бългериан про-
пертис. Средната цена на 
продадените в планинския 
курорт жилища през 2009 г. 
е 38 700 EUR, а през 2008 г. 
е била 66 000 EUR. Това да-
ва идеална възможност вече 
и за българки купувачи да 
се сдобият с ваканционни 
апартаменти на добри цени 
- от около 650 EUR на кв.м 
средно, смятат от компания-
та за недвижими имоти. 

Пампорово
От края на 2009 г. и в Пам-
порово вече има изгодни 
оферти на цени от 500 EUR 
на кв.м, докато в Боровец 
цените не са спаднали с 
повече от 10-15% до средно 
1400 EUR на кв.м. Поради 
слаб интерес и в двата ку-
рорта и липса на реални 

сделки през 2009 г. трудно 
може да се направи съпос-
тавка с нивата от 2008 г.

морски 
Средната цена на закупени-
те апартаменти в южните 
черноморски курорти през 
2009 г. беше 50 000 EUR, 
а за 2008 г. беше 82 000 
EUR - 40% годишен спад. 
В Слънчев бряг средните 
цени на продадените през 
2009 г. апартаменти бяха 
660 EUR на кв.м, в Свети 
Влас - около 1000 EUR на 
кв.м, а в селата на 5-6 км от 
тези курорти средните цени 
на обзаведените апартамен-
ти бяха около 300 EUR на 
кв.м, каза Полина Стойко-
ва, оперативен директор на 
Бългериан пропертис. 

Данните на компанията 
показват, че в Созопол це-
ните са останали по-високи 
от тези в Слънчев бряг и 
околностите. Това е пре-
допределило и по-слабия 
интерес. Средните цени на 
продадените апартаменти 
в Созопол през 2009 г. са 
1100 EUR на кв.м. 

Имотите в Банско поевтиняха почти наполовина
В Златни пясъци апарта-
ментите в комплекси с уни-
кално местоположение се 
продаваха без изменение 
спрямо 2008 г. - за около 
2200 EUR на кв.м. Малко 

по-далеч от плажа в попу-
лярния курорт по Северно-
то Черноморие се сключва-
ха сделки на цени от 700 до 
1400 EUR на кв.м, обясни 
Стойкова.

Област Цена в EUR спад 
София - облаСт 19 250 -35% 
облаСт Варна и Добрич 14 800 -53% 
облаСт бургаС 19 700 -32% 
облаСт ПлоВДиВ 16 200 -6% 
облаСт Ст. Загора 13 500 0% 
облаСт ВиДин 7000 -44% 
облаСт В. търноВо 11 525 -19% 
облаСт ямбол 12 900 -21% 
облаСт КърДжали 11 300 -58% 
облаСт монтана 4800 -39% 
облаСт ПлеВен  4800 -28% 

▶ Средни цени на селските имоти за 
2009 г. и спад спрямо 2008 г. 

Средните цени за 2008 и 2009 г. са измерени на база реално сключени сделки с клиенти на 
бългериан пропертис.

Мнение Полина Стойкова, оперативен 
директор на Бългериан пропертис: 

Продажбите през  
2009 г. намаляха с 40%
Реализираният спад в 
броя на приключените 
сделки за покупко-продаж-
ба на имоти по данни на 
Бългериан пропертис е 40% 
спрямо 2008 г. Този про-
цент варира за различните 
райони между 30 и 70%, 
като най-голям е спадът 
при ваканционните имоти 
на морето, в ски курортите, 
селските имоти в областите 
Велико Търново, Монтана, 
Кърджали и Ямбол. Неза-
висимо от района и типа на 
имота основната тенденция 

беше една и съща за всички 
- изгодните цени привли-
чаха купувачи. Купувачите 
продължават да следят 
отблизо пазара и реагират 
много бързо при появата на 
изгодни оферти. Именно 
затова съветът ни към 
продавачите, които търсят 
бързи продажби, продъл-
жава да бъде да обявяват 
максимално изгодна цена. 
Спадът в средните цени на 
реализираните продажби на 
имоти през 2009 г. е с 36% в 
сравнение с 2008 г. 

Изключение правят 
само тези  
в Пловдивско  
и Старозагорско

Цените на селските имоти 
спаднаха с над 50% на го-
дишна база и се върнаха на 
нива от 2004-2005 г., пише 
в анализа на Бългериан про-
пертис за 2009 г. Спадът в 
цените тук започва още в 
началото на миналата годи-
на, когато имотният пазар е 
замръзнал.

Повишение
Селските имоти поддър-
жаха стабилен темп на на-
растване на цените през 
последните години, като 
дори през 2008 г. средните 
им стойности нараснаха 
с 24% спрямо 2007 г. въ-
преки намалелите обеми 
на продажби с 43.5% през 
2008 спрямо 2007 г., пише в 
анализа на компанията. 

Още към края на март 
2009 спадът в средните це-
ни на селските имоти е с 
40% спрямо средните нива 
за 2008 г. Намалението в 
обемите на продажби в този 
сегмент продължава до края 
на април 2009 г. и достигна 
55% спрямо същия период 
на 2008 г. 

Май 2009 г. доведе промя-
на в пазара на имоти и акти-
визация поради намалелите 
цени, като това се отрази и 
в селските имоти, твърдят 
от Бългериан пропертис. От 
май до края на август сред-
ните цени на реализираните 
сделки с недвижими имоти 
спадат още и достигат до-
пълнително понижение от 
33% спрямо периода яну-
ари - април 2009 г., а обе-
мите от сключени сделки 
се повишава с 35% спрямо 
предходния период. 

Сделки
За 2009 г. спадът в обеми-
те на продажби на селски 
имоти е 41% спрямо 2008 г. 
Трябва да се отбележи оба-

Селските къщи са с цени отпреди 4-5 години
че, че това е вторично нама-
ление след това от 2008 г., 
когато обемът на сделките с 
този тип имоти е спаднал с 
43.5% спрямо 2007 г. 
Средните цени на продаде-
ните селски имоти спадна-
ха от 30 800 EUR за 2008 до 

14 300 EUR за 2009 г.  

Стимул
Именно ниските цени вър-
наха и интереса на купу-
вачите към евтини селски 
имоти. Този път обаче не 
само британци се интере-

суват от покупка на селски 
имоти, а и много българи, 
руснаци, както и представи-
тели на най-разнообразни 
националности от цяла Ев-
ропа и целия свят, твърдят 
от Бългериан пропертис. 

Региони
Спадът в средните нива на 
продадените селски имоти 
е различен за отделните ре-
гиони на страната. Най-го-
лям е в селата около София, 
Варна, Бургас, Кърджали, 
Видин и Монтана - реги-
оните, в които цените бя-
ха нараснали значително 
през последните години. 
Спад има дори и в района 
на Велико Търново, който 
традиционно е атрактивен 
за покупки на селски имо-
ти. Изключение от общата 
тенденция на спад правят 
единствено селските имоти 
около Пловдив и Стара Заго-
ра, чийто спад е доста малък 
в сравнение с останалите 
региони. Това се дължи на 
факта, че продавачите на 
имоти в тези места не бяха 
склонни да свалят цените на 
имотите си и това доведе до 
много малък обем продажби 
в тези райони, както и пора-
ди факта, че в тези райони 
има пазар и за по-качестве-
ни и скъпи селски имоти за 
постоянно живеене, обясня-
ват от компанията.

▶ Средни цени на селските имоти 
и изменение в цените спрямо 
предходната година: 

източник: бългериан пропертис

ГОдина  средна Цена  изменение
2005 г. 15 450 +37% 

2006 г. 18 510 +20% 

2007 г. 24 800 +34% 

2008 г. 30 800 +24% 

2009 г. 14 300 -53.5%

▶ ваканционни апартаменти се продават в 
Белведере холидей клуб в Банско

стОлиЧна ОбЩина – раЙОн „КремиКОвЦи”

ОбЯвление

на основание чл. 14, ал.2 от Закона за общинската собственост, чл. 19, ал.1 от на-
редбата за реда за придобиване, управление и разпореждане с общинско имущество 
и във връзка с чл. 30, ал.3 и чл. 31,  ал.1, ал.2 и ал.3 от наредбата за условията и реда 
за провеждане на търгове и конкурси и Заповед № рД-09-33/12.01.2010 г. на Кмета на 
Столична община,

ОбЯвЯва КОнКУрс
1. за отдаване под наем на свободен, нежилищен имот – частна общинска 

собственост, находящ се на територията на район „Кремиковци”, съгласно 
обявата  на информационното табло на района.  

*Конкурс „К-8-02.2010”
- ОбеКт № 1 – терен с площ – 9 600 кв.м., представляващ Упи Х, кв.55, нахо-

дящ се р-н „Кремиковци”, гр. бухово, с намиращите се в терена общински обор 
с площ – 147 кв.м. и паянтова сграда за сено с площ – 200 кв.м., за складиране на 
селскостопанска техника и селскостопанска продукция.

начална конкурсна месечна наемна цена на общинския обор – 90 лв., без вкл.
ддс.

начална конкурсна месечна наемна цена на сграда за сено – 80 лв., без вкл.
ддс.

начална конкурсна месечна наемна цена на общинския терен – 1520 лв., без 
вкл.ддс. 

2.Цена на конкурсната документация: 60.00 лв. с ддс.
3.Гаранция за участие в конкурса: 120.00 лв.
4.място за закупуване на конкурсната документация: Център за админи-

стративно и информационно обслужване – район „Кремиковци”, кв. ботунец 1870, 
ет. 1, всеки работен ден от 8.30 до 17.00 часа.

5.място и краен срок за подаване на офертите за участие / лично или чрез 
пълномощник /:Център за административно и информационно обслужване – ра-
йон „Кремиковци”, кв. ботунец – 1870, ет. 1, до 22.02.2010г.  включително – всеки 
работен ден от 8.30 до 17.00 часа.

6.място, дата и час за провеждане на конкурса:
- район „Кремиковци”, кв. ботунец-1870, 23.02.2010г. от 10:00 часа.
7.Организатор на конкурса:
Со- район „Кремиковци” – кв. ботунец 1870, тел. 994-52-61, e-mail: sokre@abv.bg

Кмет на раЙОн „КремиКОвЦи”:  /п/ /иваЙлО панев/

Оперативна програма „развитие на 
конкурентоспособността на българската 

икономика” 2007-2013
Операция: BG161PO003-2.1.04 „технологична 

модернизация в малки и средни предприятия” 

„раломекс” ад сключи договор за безвъзмездна финансова помощ по 
открита процедура за конкурентен подбор на проекти с определен срок 
на кандидатстване BG161ро003-2.1.04”технологична модернизация в мал-
ки и средни предприятия”.

наименованието на проекта на фирмата по договор №тмм-02-
54/17.07.2009 е „технологична модернизация и въвеждане на иновативни 
процеси в „раломекс” аД” и се реализира с  финансовата подкрепа на ев-
ропейски съюз и република българия, европейски фонд за регионално раз-
витие, оперативна програма „развитие на конкурентоспособността 
на българската икономика 2007-2013”, операция BG161PO003-2.1.04 „техно-
логична модернизация в малки и средни предприятия”.

Основните дейности по проекта са:
дейност 1:иницииране и мобилизиране на проекта;
дейност 2: Подготовка и предоставяне на тръжни документи;
дейност 3: оценка на оферти и сключване на договор(и) за доставка;
дейност 4: Доставка на оборудване;
дейност 5: откриване на работни места и обучение на персонала;
дейност 6: Включване на новото оборудване в производствения про-

цес;
дейност 7: Визуализация на проекта;
дейност 8: одит и приключване на проекта. 
Очакваните резултати са:
1. Себестойността на продукцията ще намалее с не по-малко от 12%;
2. Ще бъдат въведени в производството три нови продуктови линии 

във високия потребителски сегмент;
3. Съотношението между продукция-та за износ и за националния па-

зар се очаква да достигне 15%/85%.
4. В общата структура на продажбите ще се увеличи делът на продаж-

бите, реализирани на националния и международния пазар;
5. Ще се постигне качество на изделията, съпоставимо с това на воде-

щите световни производители на почвообработващи машини;
6. Производственият капацитет ще се увеличи с не по-малко от 35%, 

което ще доведе до не по-малко от 35% увеличаване на приходите от 
продажби. ▶ не само британци, а и много българи са си купили селски къщи 

Снимка Емилия коСтадинова



Insignia влиза в ролята
на спасител за Opel

Удобство

Ако карате повече от 20 
хиляди километра годишно, 
неудобните седалки може 
да причинят ортопедични 
проблеми. Седалките на 
новата Insignia спечелиха 
награда за най-добра грижа 
за шофьора, давана от 
неправителствената орга-
низация Aktion Gesunder 
Rücken на германски лека-
риортопеди.

Сигурност

Opel Insignia може да бъде 
поръчан срещу доплаща-
не и с модерните системи 
за разпознаване на пътните 
знаци и пътната маркиров-
ка. Така когато преминете 
покрай ограничителна табе-
ла за скорост от 60 км/ч, 
няма как да кажете, че не 
сте видели знака. Систе-
мата за следене на пътната 
маркировка пък изпраща 
леки вибрации във волана, 
ако без мигач решите да 
смените лентите.

Седанът от среден клас въвежда нов формален 
език за германската марка

След дебюта си Opel Insignia 
привлече вниманието както 
на почитателите на компа-
нията от Рюселсхайм, така 
и на нейните конкуренти. 
Моделът е като своеобра-
зен крайъгълен камък по 
пътя към успеха на екипа 
от дизайнери и инженери 
на Opel. Още при първата 
ни среща си казах, че това 
е най-хубавият Opel от мно-
го време насам, вероятно 
провокиран от масивния и 
модерен дизайн. Insignia не 
прави изключение от пра-
вилото, че почти всеки нов 
седан от средния сегмент в 
последните години се рек-
ламира като приемственик 
на идеята Купе силует с 
четири врати. Характерни 
за тази концепция са срав-
нително малките странични 
прозорци и скосената линия 
на покрива, преливаща към 
предната и задната част на 

автомобила. За постигане-
то на такъв атрактивен вид 
дизайнерите често се при-
нуждават да жертват част 
от комфорта в интериора. 
При Insignia това също е 
валидно.

Интериор
Кожена тапицерия, качест-
вена изработка и наистина 
много копчета по централ-
ната конзола. Дизайнерски-
ят екип на Opel е създал 
модерен интериор, който 
впечатлява с интересни фор-
ми, металически акценти и 
меко осветление. Седалките 
са достатъчно агресивни, за 
да държат задните ви части 
точно където им е мястото, 
когато решите да направите 
някоя рязка маневра, и дос-
татъчно комфортни, за да се 
отпуснете и да се наслажда-
вате на дългата магистрала. 
Изненадан съм от Insignia, 

защото въобще не предпо-
лагах, че в този момент ком-
панията Opel е способна да 
произведе такъв автомобил. 
Освен възлаганите надежди, 
че Insignia ще изведе Opel от 
кризата. Той се предлага в 
три варианта - седан, хечбек 
и комби. Хомогенният вън-
шен вид на седана ме накара 
да избера именно него във 
версията с 2.0 CDTI турбо- 
дизелов двигател. Сърцето 
изпомпва 160 к.с. и 350 Нм 
максимален въртящ момент, 
който е на разположение 
още при 1750 об/мин. В 
нашия случай мощността се 
предава към предните коле-
ла посредством шестстепен-
на автоматична скоростна 
кутия. И веднага изниква 
въпросът - добре ли работи 
тя?
 
На пътя
В опит да изпреваря поред-

ния камион на магистралата 
реших да пробвам т.нар. 
функция за бързо връщане 
на предавките - “kick down”. 
E, не успяхме да се разбе-
рем. Автоматичното пони-
жаване на високи обороти 
се случва прекалено грубо 
за моя вкус и честно казано, 
готов съм да се откажа от 
комфорта в градски условия 
и да заложа на стандартната 
шестскоростна механична 
кутия. Тя създава проблем 
от друго естество, което мо-
же да се стори дребнаво 
за някои. Струва ми се, че 
дизайнерите на Opel не са 
изчислили добре позицията 
на главния контролер на на-
вигационната система, кой-
то е разположен точно зад 
скоростния лост. Ето защо 
при боравене с него натис-
ках неволно контролерите 
и на екрана изненадващо се 
появяваха нежелани от мен 

менюта. 

Комфорт
Турбодизеловият двигател 
работеше сдържано и ра-
финирано, без по никакъв 
начин да смущава звука от 
аудио системата Infinity. 
Плавното ускоряване и 
спокойното поддържане 
на скоростта съответстват 
напълно на външния вид 
на колата. Едва ли бихте 
искали налудничаво пове-
дение от вашата Insignia. 
Ако сте готови да жерт-
вате няколко сантиметра 
от интериора за сметка на 
по-агресивния външен вид 
на своя нов автомобил, но 
същевременно не искате 
да взривите семейния или 
фирмения бюджет с кола 
от по-горен клас, бъдете 
сигурни - Opel Insignia ще 
придаде по-голямо значение 
на вашия гараж.

АвтоПАРИ
Журналист:

Драгомир Попов

Реклама:

Мария Секулова
msekulova@pari.bg

tel. 4395-872
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Opel Insignia 2.0. CDTI
Двигател 4-цилиндров дизелов, 16V
Работен обем 2.0 л
Тегло 1503 кг
Трансмисия шестстепенна автоматична
Макс. мощ ност 160 к.с. (118 кВт)
Макс. въртящ  момент 350 Нм (1750 об/мин)
Макс. Скорост 215 км/ч
Ускорение 0-100 км/ч 9.6 сек
Среден разход на 100 км (комбиниран) 6.7 л
Емисии СО2, на км 183 г
Цена на тестовия автомобил 58 065 лв

Светлини

Едно от нововъведенията на 
новата Insignia са промене-
ните предни светлини. AFL 
е съкращение за Advanced 
Forward Lighting и с него се 
обозначават новото поколе-
ние фарове, които автома-
тично превключват от къси 
на дълги при движение по 
междуградски път, имат 
дневни LED светлини и 
също така осветяват пътя в 
завой за отлична видимост.
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Най-горещите мюзикъли     на годината

weekend Кино
Мики Рурк 
ще снима 
в България
Холивудската звезда Мики 
Рурк ще пристигне за сним-
ки в България в началото на 
март. Актьорът ще участва 
в новия римейк на „Конан 
Варварина”, зад чиято реа-
лизация стои New Image 

Bulgaria. Все още не е ясно 
кой ще е наследникът на 
Арнолд Шварценегер в 
един от най-прочутите му 
персонажи. До финалния 
кастинг достигнаха три 
от новоизгряващите звез-
ди - Джаред Падалеки от 
хитовия сериал „Свръхес-
тествено”, Кейлън Луц от 
вампирската сага „Здрач” и 
Джейсън Момоа, познат от 
„Старгейт Атлантис”.

Редактор:
Боряна Николаева
bnikolaeva@pari.bg
tel. 4395-857

Реклама:
Мария Секулова
msekulova@pari.bg
tel. 4395-857

Лондон е място, което наред 
с всички свои забележител-
ности привлича туристите 
с блестящите мюзикъли, 
които се играят там. След 
Бродуей театрите на Лон-
дон са най-притегателна-
та точка за това изкуство. 
Билетите се резервират с 
месеци напред, а цените 
на билетите са наистина 
приемливи. Програмата 
за тази година вече е из-
вестна. Английският сайт 
www.visitlondon.com на-
прави класация на десетте 
най-популярни мюзикъла, 
които може да се гледат в 
столицата на Обединеното 
кралство. Резервации може 
да направите през сайта. 

На първо място в класаци-
ята се нарежда We will rock 
you на Бен Елтън, който 
ще ни припомни звездните 
моменти на група Queen. 
На второ място е Chicago - 
заглавие, което няма нужда 
от особено представяне. 
Достатъчно е да кажем, че 
това е представлението, 
което се задържа най-дълго 
на сцената на Бродуей.

we will rock you
Музикалните критици на 
Острова го определят като 
мегамюзикъл. В момента 
интересът към него е огро-
мен, досега той е гледан от 
повече от 5 млн. зрители 
по света. We will rock you 
включва 32 песни на ле-
гендарната група Queen. 
Представлението ще ви ос-

тави без дъх в продължение 
на 160 минути, а цените за 
него са повече от изгодни - 
само 25 GBP.

Chicago
Мюзикълът Chicago е аб-
солютен рекордьор - по 
посещения, по приходи, по 
популярност и т.н. Той е то-
тален хит както на Бродуей, 
така и на лондонския Уест 
Енд. Цените на билетите 
са между 30 и 85 GBP, а 
мюзикълът се изпълнява 
в Тhe Cambridge Theatre, 
където е била и премиерата 
му за страната през 1979 г. 
Хитовете в Chicago са All 
That Jazz, Razzle Dazzle, 
Class, All I Care About, Cell 
Block Tango.

Mamma Mia!
Мюзикълът Mamma Mia! 
включва най-емблематич-
ните песни на легендарната 
шведска група АББА. Пър-
вото му представяне в Лон-
дон е през 1999 г., а от 2004 
г. се играе в Prince of Wales 
Theatre. Вече над 30 млн. 
зрители по цял свят се влю-
биха в представлението. По 
него беше направен и филм, 
а в главните роли видяхме 
Мерил Стрийп и Пиърс 
Броснан. Билетите са на 
цени от 49 до 58 GBP.

Les Miserables
„Клетниците” е мюзикъл, 
който събра множество 
международни награди. 
Представлението привли-

ча зрители с драматичната 
история за любов и уни-
щожение на фона на рево-
люцията във Франция. Той 
се играе в продължение на 
23 години в Лондон и така 
става мюзикълът, задържал 
се най-дълго време на сце-
ната в английската столица. 
Най-скъпите билети са на 
цена от 55 GBP, а мястото 
е Queen Theatre.

The Lion king
Представлението се играе 
вече 10 години на лондон-
ска сцена, а интересът към 
него не престава да расте. 
В The Lion King участват 
40 актьори, а мюзикълът е 
истинска феерия от цвето-
ве, музика, песни и танци. 
Приключенията на младия 
Симба са пресъздадени 
благодарение на работа-
та на екип от дизайнери, 
които създават поразител-
но разнообразие от маски, 
кукли и костюми. Режисьор 
на The Lion King е Джули 
Таймор.

dirty dancing: the 
classic story on stage
Насладете се на вълнението 
и страстта на тази класиче-
ска история както никога 
преди с чисто нови сце-
ни, написани специално за 
представлението. В Dirty 
Dancing ще чуете и хи-
товете на най-продавания 
филмов саундтрак в исто-
рията - (I’ve Had) The Time 
Of My Life, Hungry Eyes, 

Театрите в Лондон са пълни, а заглавията 
за 2010 г. са повече от обещаващи 

 ▶Мики Рурк

 ▶Mamma Mia! е световен хит, който освен на сцена е увековечен и на кинолента

 ▶we will rock you припомня славата на група Queen 

 ▶Chicago - тотален хит в целия свят, най-играното 
представление на Бродуей

Hey Baby and Do You Love 
Me? Мюзикълът се играе в 
Aldwych Theatre, а цените 
на билетите са между 38 и 
95 GBP.

Grease
Рождената година на Grease 
е 1972, но 6 години по-къс-
но излиза едноименният 
филм с Джон Траволта и 
Оливия Нютън-Джон. С 
тази премиера мюзикълът 
придобива популярност 
по целия свят. В момента 
той се играе в Piccadilly 
Theatre в Лондон, а цените 
на билетите са между 15 и 
53 GBP. Запазена марка на 
представлението са хито-
вете You’re The One That I 
Want и Summer Nights.

Billy elliot
Един от най-известните 
британски филми Billy 
Elliot живее втори живот 
на сцената на Victoria Palace 
Theatre. Цените на билети-
те са между 17 и 75 GBP. 
Режисьор на мюзикъла е 
Стивън Долдри. За пръв 
път Billy Elliot се играе 
през 2005 г., многократно 
е номиниран за различни 
награди и е спечелил над 15 
международни признания. 
Филмът, по който е създа-
ден мюзикълът, е номини-
ран за 3 награди Оскар и 13 
награди Бафта, но по-важ-
ното е, че печели сърцата на 
публиката в цял свят. 

The Phantom of the 
opera
Романтичният мюзикъл е 
дело на Андрю Лойд Уебър. 
Представлението се играе 
вече 24 години и, изглежда, 
няма намерение да слиза от 
сцена. „Фантомът на опе-
рата” е гениална комбина-
ция от музика, театрални 
ефекти и сюжет. Може би 
това е и причината пред-
ставлението да се радва на 
огромен интерес от страна 
на няколко поколения. Це-
ните на билетите варират 
от 25 до 85 GBP.

Stomp
Stomp е взривоопасна ком-
бинация от музика, танци, 
перкусия. Страстта, енер-
гията и емоцията заразяват 
зрителите и правят Stomp 
едно различно представле-
ние. То е на сцена от 1991 
г. и е известно със своята 
иновативност. Играе се в 
New Ambassadors Theatre.

Боряна Николаева
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Най-горещите мюзикъли     на годината

Най-многобройно 
участие имат 
късометражните 
игрални филми

За 10-годишнината си Со-
фия Филм Фест включва в 
програмата си пет филма, 
спечелили големите награ-
ди на най-престижните ки-
нофестивали в света през 
2009 г. Международният 
филмов фестивал ще бъ-
де проведен между 5 и 14 
март, в зала 1 на НДК. С 
няколко нововъведения ор-
ганизаторите отбелязват не-
говия юбилей. Част от тях 
са визията, реализираният 
уебсайт и новата програмна 
схема на събитието. 

Под наслов Голямата 
петорка организаторите 
включват филмите от най-
големите, най-богатите и 
най-престижните фести-
вали. Критериите, по които 
се определят, са финан-
сирането, влиянието им 
върху киноиндустрията, 
майсторският маркетинг и 
творческата прозорливост.

Заглавията
Заглавията на световни-
те кинопобедители, които 
София Филм Фест предста-
вя, са „Бялата лента - една 
германска детска история”, 
„Пророк”, „Млякото на 
скръбта”, „Ливан” и „Пре-
шъс”.

„Бялата лента - една гер-
манска детска история” е 
на австрийския режисьор 
Михаел Ханеке. Решена 
в черно-бяло, творбата на 
Ханеке проследява кризата 
в германското общество 
в навечерието на Първата 
световна война и се пре-

връща в оригинален опит 
за изследване на корените 
на нацисткия терор.

Режисирана от францу-
зина Жак Одиар, лентата 
„Пророк” разказва за власт-
та и природата на злото. 
Филмът претворява живота 
на младеж, попаднал в за-
твора. Търсейки оцеляване, 
главният герой се самооб-
разова в перфектен играч 
сред ужасяващия престъ-
пен затворнически свят, 
където властват дрогата и 
контрабандата.

Основата на „Млякото 
на скръбта” е историята за 
образа на младата Фауста, 
чиято майка е брутално 
изнасилена. Той е продук-
ция на перуанката Клуадия 
Льоса и е удостоен със 
Златна мечка на Берлинале 
2009.

Наградата Златният лъв 
от Венеция е присъдена на 
„Ливан”, продукция, ре-
жисирана от Самуел Маоз. 
Подхранван от болезнените 
спомени на своя създател, 
филмът е автобиографи-
чен. Той е посветен на на-
чалото на първата война в 
Ливан през 1982 г., когато 
Маоз е служил в израел-
ската армия. 

„Прешъс” на режисьо-
ра Лий Даниълс спечели 
наградите на Сънданс и 
Торонто. Филмът разказва 
историята на бременната 
тийнейджърка от Харлем, 
чието най-искрено желание 
е животът й да тръгне в 
нова посока. 

Късометражно кино
В рамките на междуна-
родния кинофестивал за 
осма поредна година се 
провежда и конкурсът 

София Филм Фест привлича 
със световни шедьоври

Книга
Бог и златото

Уолтър Ръсел Мийлд

Най-видният американ-
ски археолог на идеите 
изследва със забележителна 
задълбоченост културните 
корени на големите поли-
тически движения. Читате-
лите на тази изключителна 
книга ще видят модерния 
свят в нова светлина. „Бог 

и златото” обсъжда някол-
ко основни въпроса относ-
но света, в който живеем. 
Какъв е политическият и 
културният дневен ред, 
който англо-американ ците 
въвеждат в световната 
политика? Творбата дава 
отговор на въпроса как 
успяват да мобилизират 
икономически и военни 
ресурси, позволяващи им 
да побеждават враговете си.

Благотворително
Звезди помагат 
на пострадалите 
в Хаити
Повече от 40 знаменито-
сти ще вземат участие в 
концертa в подкрепа на 
пострадалите от земетре-
сението в Хаити. Благо-
творителното събитие ще 
се проведе днес и има за 

цел да покаже на хората 
в Хаити, че целият свят 
мисли за тях. В „Надеж-
да за Хаити” ще вземат 
участие фронтменът на U2 
Боно, Джъстин Тимбър-
лейк и Кристина Агилера, 
Алиша Кийс, британският 
музикант Стинг и много 
други. Водещи на събитие-
то ще бъдат Джордж Клуни 
и роденият в Хаити изпъл-
нител Wyclef Jean. 

Признание
Наш филм 
претендира 
за Оскар

 ▶За първи път сред пре-
тендентите за Оскар 
има българско участие. 
„Светът е голям и спа-
сение дебне отвсякъде” 
на режисьора Стефан 
Командарев се бори в 
категорията Най-добър 
чуждоезичен филм на 
Наградите на Амери-
канската академия.

 ▶Филмът вече е преми-
нал първоначалното 
отсяване. Общо канди-
датите в категорията 
са били 65, за следва-
щия кръг на гласуване 
остават 9. От тях 
ще бъдат определени 
номинираните в кате-
горията Най-добър чуж-
доезичен филм за 2009 
г. След гласуване на два 
етапа окончателни-
те претенденти ще 
бъдат обявени на 2 фев-
руари 2010 г.

Президентът Обама 
става главен герой
Ролята е 
поверена 
на Джими Уилсън

Черешката на тортата в раз-
нообразието от заглавия на 
американската сцена е мю-
зикълът Hopе - The Obama 
Musical Story. 

Премиерата на мюзикъла, 
посветен на първия чер-
нокож президент на САЩ 
Барак Обама и неговата 
предизборна кампания, 
се състоя този уикенд във 
Франкфурт. Лозунгът на 
спектакъла е: Да, ние мо-
жем! Сценарист и компо-
зитор на представлението 
е Рандал Хъчинс, а в него 
ще звучат любовна песен 
на Обама, адресирана до 
съпругата му Мишел, дует 
с Хилари Клинтън, соло на 
Сара Пейлин и още редица 
други интересни неща.

Главната роля, тази на 
Барак Обама, е поверена 
на Джими Уилсън, който 
е участвал в Sisterella - 
мюзикъл, продуциран от 

Майкъл Джексън. Проду-
центите се надяват да по-
ставят мюзикъла и в САЩ. 
Първоначалната идея ми 
хрумна в самото начало на 
предизборната кампания 
на Обама, заяви амери-
канският писател и ком-
позитор Рандал Хътчинс. 
Въпреки че одобрението 
за Обама в САЩ намалява, 
той продължава да се радва 
на популярност в Герма-
ния, като през ноември 

рейтингът му беше 44%. 
С това той стана третият 
най-популярен политик в 
страната, изпреварвайки 
бившия канцлер Хелмут 
Шмит. 

Това не е първият мю-
зикъл, посветен на аме-
риканския президент. Да 
припомним, че през март 
миналата година в Лон-
дон бе поставен Obama On 
My Mind, написан от Теди 
Хейс.

23
▶ години на сцената е 
рекордът на мюзикъла 
„Клетниците”

10
▶ години юбилей на лон-
донска сцена празнува 
The Lion King

 ▶„Млякото на скръбта” е едно от най-очакваните заглавия на София Филм Фест

Jameson Short Film Award 
за игрални късометражни 
филми. За участие в него 
са кандидатствали общо 
77  продукции. Предстои 
селекционна комисия да 
избере дванадесетте най-
добри от тях, които ще се 
състезават за наградата от 
6 хил. EUR. Селектираните 
филми ще бъдат гледани 
от международното жури 
на официални прожекции 
в рамките на София Филм 
Фест. 

Николета Цветкова

 ▶Алиша Кийс

 ▶Любовна песен на Обама, адресирана до съпругата 
му Мишел, звучи в обещаващото представление

1972
▶ е годината, когато 
мюзикълът Grease излиза 
за първи път на сцената. 
6 години по-късно изли-
за едноименният филм с 
Джон Траволта и Оливия 
Нютън-Джон
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По най-южните земи
Светът се е втурнал  
към Ледения конти-
нент

За да стигнеш до Антарк-
тика, най-напред трябва  
да се добереш до Латин-
ска Америка, най-добре до 
Аржентина или Чили. И 
двете страни са дълги по 
около 4000 км! Да се добе-
реш не до столиците им, а 
до най-южните им градове 
- Ушуайа в Аржентина и 
Пунта Аренас в Чили. Те са 
най-южни не само за стра-
ните си, а за света изобщо. 
Около Ушуайа е извънредно 
красиво - сюрреалистични 
пейзажи от езера, блата с 
изсъхнали дървета, високи 
планини с постоянно снеж-
ни върхове. 

Оттук на юг са Патаго-
ния, три океана и Леденият 
континент. След това идва 
второто предизвикателство 
- чакаш кораба си, за който 
трябва да си се записал 
месеци напред. С кораба до 
Антарктика имаш още три 

30
▶ държави имат полярни 
изследователски бази на 
ледения континент

денонощия рейд. Корабът 
на нашата група се оказа 
испански - Лас Палмас. 

Рейд
Океанският рейд отначало 
е спокоен, но постепенно 
вълнението става все по-
силно, а в ранната сутрин 
на втория ден направо по-
паднахме в буря. Два часа 
люлеене във високите сте-
пени по скалата на бурите. 

Испанският екипаж се 
отнася извънредно любез-
но към нас. Българските 
полярници са им познати 
и предпочитани пасажери. 
Оформяме и групи по инте-
реси. Благодарение главно 
на проф. Христо Пимпирев, 
ръководителя на българска-
та експедиция, българите 
поддържаме много добри 
връзки с испанците в об-
ластта на антарктическите 
експедиции. И в транспор-
та, и в научните изследва-
ния, и при поддръжката на 
базата ни. 

Самото организиране и 
транспортиране на антарк-

тиците изисква значителна 
по обем високопрофеси-
онална работа, верни ре-
шения, прецизна коорди-
нация. 

След три денонощия сти-
гаме до остров Ливингстън. 
Поради опасността от голе-
мите парчета лед лодките 
ни стоварват на метри от 
брега. 

Облечени в непромока-
еми костюми, плувайки-
газейки, се добираме до 
брега. Посреща ни първата 
група полярници, която е 
от седмица тук. Радостта е 
взаимна! 

Базата
Основната постройка на 
Българската полярна база  
е изградена от сандвич-па-
нели, осигуряващи доста 
добра топлоизолация. Тя 
се използва и като комуни-
кационен център. Къщата 
включва дневна с кухнен-
ско помещение, лекарски 
кабинет, две спални, сер-
визно помещение. Преди 
две години са издигнати  
две нови постройки в ал-
пийски стил, които са в 
процес на оборудване като 
спални помещения и на-
учни лаборатории. Базата 
може да приюти около 30 

души. Тук е и параклисът 
„Св. Иван Рилски”, първата 
православна постройка на 
Антарктика.

В Антарктика сега е нача-
лото на лятото - само минус 
20 градуса нощем. Именно 
в този период се провеж-
дат и всички експедиции. 
Океанът гъмжи от кораби 
-  руски, украински, китай-
ски. Светът се е втурнал 
към Ледения континент. 
Вече 30 държави имат бази 
там. България е една от 
първите, покорила конти-
нента, преди 18 години. Все 
повече туристи посещават 
Антарктика.

През зимата температу-
рата е минус 45-50 градуса. 
Стигало се е и до минус 
90! Главни действащи лица 
в антарктическата фауна 
са, разбира се, пингвини-
те. Устойчиви, атрактивни,  
предпазливи. 

Българската база е по-
строена в много подходящ 
и красив залив. Океанът 
е тъмносив, антрацит, с 
плаващи по-малки и по-го-
леми ледени блокове, виж-
дат се няколко достолепни 
айсберга, на хоризонта са 
вечно снежни възвишения. 
Всъщност Антарктика е 
най-високият континент 
на Земята - 2040 м е сред-
ната височина на ледената 
покривка. Най-високият 
връх е на масива Винсън 
- 4892 м. 

Нощите са полярни, свет-
ли. Емоциите също. Удо-
волствие е да се върна към 
университетската атмосфе-
ра - интелигентна, жизнера-
достна, духовита.

Експедицията
В Българската антаркти-
ческа експедиция участ-
ват множество изтъкнати 
български учени - геолози, 
какъвто е и професор Хрис-
то Пимпирев, геофизици, 
картографи, метеоролози, 
биолози, глациолози (ледо-
изследователи), зообиоло-
зи, еколози, ботаници... Те 
извършват полезни научни 
изследвания самостоятел-
но или като част от други 
големи теми на междуна-
родните антарктически 
програми. Глобалното за-
топляне е името на голям 
международен проект, по 
който нашите учени съв-
местно с испанци и пор-
тугалци търсят причините 
за климатичните промени. 
Резултатите от тези про-
учвания с призната научна 
стойност и значимост са 
публикувани в множество 
престижни научни издания, 
сборници, самостоятелни 
книги. Всъщност Българ-
ският антарктически инсти-
тут (БАИ) е националният 
оператор на българските 
дейности на Антарктика. 
Именно той организира и 
провежда антарктически-
те експедиции и поддържа 
Българската полярна база 
„Св. Климент Охридски” на 

остров Ливингстън, Южно-
шетландски острови. БАИ 
работи в сътрудничество с 
антарктическите програми 
и на Великобритания, Ру-
сия, Германия, Аржентина, 
Бразилия, Чили. 

Финансиране
Дейностите в Антарктика се 
осъществяват на базата на 
Национална антарктическа 
програма, финансирана от 
Министерството на външни-
те работи, Министерството 
на образованието и науката, 
Министерството на околна-
та среда и водите. Помощта 
на българските институции 
като цяло е твърде недоста-
тъчна и впечатляващо по-
ниска в сравнение с тази, 
която другите антарктици, 
присъстващи на Южния 
полюс, получават от своите 
държави. С горчивина кон-
статирах тази реалност. Ан-
тарктиците ни понасят това 
засега със стоицизъм, дос-
тойнство и с типичното за 
българина „самооправяне”. 
Докога обаче? Българската 
политическа класа и подве-
домствените й институции 
очевидно не дооценяват 
значимото дело на нашите 
полярници, едно явление в 
най-новата ни история. 

Със забележимото си 
присъствие на Антаркти-
ка малка България вече 10 
години като пълноправен 
член на Антарктическия 
договор определя съдба-
та на Ледения континент с 
равни права и задължения 
с останалите велики нации. 
България има възможността 
да участва в изследването 
и бъдещото усвояване на 
огромните и все още неиз-
ползвани ресурси на цял 
един континент. 

Българският бизнес или 
поне национално-патри-
отичният бизнес също 
трябва да протегне ръка 
на българската наука. За-
сега антарктическите ни 
експедиции са получавали 
помощ единствено от Ди-
елспорт. Компанията вече 
седем години поред облича 
нашите полярници с антарк-
тически екипи, които будят 
адмирации навсякъде. 

Връщам се обратно - Сан-
тяго, Буенос Айрес, Ев-
ропа. 

Илко Илков* 
* Авторът е бивш дипломат, 

университетски преподавател, 
журналист, понастоящем в бизнеса.
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▶ градуса стига 
температурата в 
Антарктика през 
зимата ▶  Главни действащи лица в антарктическата фауна 

са, разбира се, пингвините

 ▶  Българската полярна база може да приюти около 30 души. В Антарктика сега 
е началото на лятото - само минус 20 градуса нощем

 ▶  Авторът с Виделина Начева - първата българска студентка, заминала на 
Ледения континент да прави дипломната си работа по биология

 ▶  Три денонощия се пътува с кораб от най-южната точка на Аржентина до 
остров Ливингстън



Bobo Zander  
инвестира  
290 хил. лв.
Италианската модна марка 
Bobo Zander повече от 
месец има своя първи 
представителен моден 
център в Пловдив. Инвес-
тицията е в размер на 290 
хил. лв. в триетажен мага-
зин в центъра на Плов-
див, в който се предлагат 

всички марки на фирма-
та. Според изп. директор 
Николай Синабов българ-
ските клиенти припозна-
ват и във време на криза 
добрите марки и залагат 
на удобството, което те им 
дават. Възвръщаемостта 
на инвестицията се очаква 
между 5 и 6 години. През 
2010 г. се очаква открива-
нето на още няколко мага-
зина от известната марка.  

Можеш да бъдеш еднакво 
добър и старателен, неза-
висимо дали работиш за 
държавни институции или 
за себе си. Това сочи опитът 
на Драга Попова, управител 
на консултантска фирма 
в здравеопазването Про-
мед консулт. Три основни 
дейности има фирмата й: 
освен акредитация на ле-
чебни заведения предлага 
и контрол върху отчетите, 
които лекарите дават всеки 
месец на здравната каса, и 
счетоводни услуги за мал-
ките доболнични практики. 
В момента организираме 
администрацията и упра-
влението на 3 медицински 
центъра и консултираме 2 
по подготовка на акредита-
ция, обяснява Драга. Тази й 
работа изисква множество 
допълнителни квалифика-
ции.

Квалификация 
Драга има диплом за въ-
трешен одитор за системи 
за управление на качество-
то съгласно изискванията 
на ISO 9001: 2000 от Ин-
ститута за следдипломна 
квалификация при УНСС - 
София. Експерт е по оценка 
и акредитация на лечебни 
заведения, като дипломата 
си взема от Националния 
център по обществено здра-
ве. Обучава се у нас по 
проект на Швейцарската 
агенция за развитие и съ-
трудничество по въпросите 
на болничното управление. 
Последната й квалифика-
ция е отново по болничен 
мениджмънт и управленско 
счетоводство за целите на 
кейс-микс подхода. Този 
метод ни показва необхо-
димостта от ресурси на кон-
кретната болница според 
лекуваните пациенти и е на-
чин за визуализиране колко 
„болни” са пациентите на 
дадено лечебно заведение. 
Дали дадена болница ле-
кува пациентите с повече 
и по-скъпи лекарства, дали 
организацията на диагнос-
тичния процес е такава, че 
отнема повече време, или 
предоперативният престой 
е по-дълъг, дали се работи 

Консултантският бизнес в 
медицината набира скорост

с повече персонал, или има 
по-високи стопански разхо-
ди, пояснява Драга.

Реалностите
Няма съмнение, че акре-
дитацията е основният  
фокус на фирмата. Каква 
беше досега акредитацията 
- общоизвестно е, че тя се 
правеше формално, всички 
лечебни заведения я по-
криваха, обикновено тези 
експерти, които подготвяха 
документите, бяха членове 
на комисията, която даваше 
благословията си, пояснява 
Драга. Но сегашното ос-
вобождаване на здравните 
заведения от задължението 
да сключват договори със 
здравната каса, без да имат 
акредитация, не омаловажа-
ва изискването те да покри-
ват високите медицински 
стандарти, смята тя. 

Здравното министерство 
подготвя нова наредба за 
акредитация, която ще ут-
върди изискването за стан-
дарти за качество в лечеб-
ните заведения. Това, което 
в момента се изисква от 
болниците, за да сключат 
договор с касата - 24-часово 
дежурство, наличие на спе-
циалисти и апаратура, е са-
мо един елемент от онова, 
което акредитацията декла-
рира за всяко лечебно заве-
дение, че то има капацитет 
да предостави качествена 
и безотказна медицинска 
помощ, казва Драга.

Перспективи
Макар и незадължителна, 
акредитацията ще стане 
още по-желана за лечебни-
те заведения, твърди Попо-
ва. На прага на излизане на 
доброволните фондове, ако 
сега НЗОК е единственият 
платец, утре ще се добавят 
поне още 10 участници. И 
нека да не си мислим, че 
лечебните заведения ще 
диктуват кой да им плаща 
на тях за пациента. Болният 
ще избере да внася своята 
вноска в този фонд, който 
ще му гарантира лечение 
в качествено лечебно за-
ведение. 

Частните здравни друже-
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ства ще поискат акредита-
цията на лечебните заведе-
ния, иначе няма да сключат 
с тях договори, убедена е 
тя. Така фондът ще трупа 
активи пред избралия го 
гражданин, че му гаран-
тира качествено лечение 
в престижни болници. А 
кои са те - тези, които по-
криват критериите. А тези 
критерии сега и в бъдеще 
ще се наричат акредитация, 
добавя Драга.

темп
Отсега нататък всички ле-
чебни заведения не само 
ще плащат за акредитация, 
но и ще изпълват  предпи-
санията на консултантите. 

Така ще се сложи край на 
менте услугата. Нещо по-
вече: по-малките лечебни 
заведения ще имат нужда 
от консултанти, които да 
следят какво се случва с 
тях всяка година, а не както 
е сега - за дълъг период от 
5 години. Иначе няма да е 
сериозно, добавя Драга. 

Болниците ще намерят 
пари за акредитация: това 
не е скъпа услуга заради 
консултантската дейност, но 
изисква инвестиции за из-
пълнение на критериите.  

Няма да издавам формал-
ни подготвителни докумен-
ти, обещала си е още Драга 
Попова. Така парите, които 
ще трябва да отдели едно 

лечебно заведение, са пре-
небрежимо малко в името 
на легитимацията му като 
структура, която предоста-
вя качествена медицинска 
помощ.

 
Усилия
Фирмата Промед консулт 
има капацитет да прави 
акредитация на лечебни 
заведения не само в София, 
но и в цялата страна. Това 
ще рече по 3-4 акредитации 
на месец, при напрегната 
работа. 2010  се очертава 
като много тежка година, 
не сме оптимисти, но ще 
удържим на последствията 
на финансовата криза, казва 
Драга. Затова и цените им 

са съобразени с пазарната 
ситуация.

Техни клиенти са меди-
цински центрове, бивши 
поликлиники, както и спе-
циализираните болници. 
Частните болници също 
са наши основни клиенти. 
Те имат голяма нужда от 
акредитация, защото имат 
малък административен и 
управленски персонал. На 
тях им трябват договорни 
партньори, които да свър-
шат определена работа и за 
определен период, за раз-
лика от големите болници, 
които може да извършват 
акредитацията перманент-
но, обобщава Попова.

светлана Желева

Пазар Здравните фондове, а не лечебните заведения ще 
диктуват движението на финансовите потоци

Визитка
Коя е  
Драга Попова

 ▶По професия е иконо-
мист. Възпитаничка е 
на  УНСС - София, специ-
алност Социално дело и 
застраховане. 

 ▶Магистър е по Общест-
вено здравеопазване и 
здравен мениджмънт.

 ▶От 12 години работи в 
сферата на здравеопаз-
ването. 

 ▶Работила е в Столична-
та здравноосигурителна 
каса, след това в Първа 
АГ болница „Св. София” 
( бивша „Тина Киркова”) 
като зам.-директор по 
икономически дейности.

 ▶Била е икономически 
директор на Майчин дом- 
София.

 ▶В момента е управител 
на фирма за консултант-
ски услуги - Промед кон-
султ. 

 ▶  за нас акредитацията 
е бъдещо условие добри-
те болници да излязат 
на пазара на доброволно-
то здравно осигуряване, 
твърди Драга Попова 
 СНиМКА БОБи ТОшеВ



Криле
Соларен самолет 
ще обикаля 
земята
Двама швейцарци смя-
тат да обиколят света със 
соларен самолет, наре-
чен Слънчев импулс. Това 
стана ясно по време на све-
товен форум за енергията 
на бъдещето в Абу Даби. 
Прототипът на самолета, 

който е снабден със слън-
чеви панели на крилата, е 
бил тестван през декември. 
Очаква се Слънчев импулс 
да направи обиколка на 
земното кълбо за 20-25 
дни, като ще се движи без 
прекъсване със средна ско-
рост от 70 км/ч. Идеята е 
да се докаже, че щом един 
самолет може да обиколи 
света, без да се зарежда, 
колите също нямат нужда 
от гориво.
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Стимул
Бонус от 1 млн. 
USD за рекорд 
на маратон
Състезателите в дубайския 
маратон тази година ще 
имат допълнителна моти-
вация да бягат по-бързо. 
Освен определените 2 млн. 
USD за състезанието ще 
бъде предложен и бонус от 
1 млн. USD, ако победите-

лят отбележи нов световен 
рекорд. В маратона днес 
ще се надбягват и мина-
логодишните шампиони 
Хайле Гебрселасие и Безу-
неш Бекеле от Етиопия. Да 
подобрят световния рекорд 
от 2:03.59 ще се опитат и 
кенийците Сами Корир, 
Шадрак Киплагат и Даниел 
Йего. При жените с Бекеле 
ще се конкурират сънарод-
ничката й Аскале Тафа и 
Хелена Кироп от Кения.

Той е на 70 
години, 

о б -

На 70 години Златния мечок продължава 
да е ненадминат на голф игрището

Най-успешният удар на   
          Джак Никлаус

Висока, с пясъчно руса 
коса, със сини очи, слаба 

на някои места, пищна на други 
- просто обикновено момиче

Критерии

 Ума Търман, актриса

Стойност
Белият дом 
поевтинял 
с 5% за година
За една година стойността 
на Белия дом е намаляла 
с 5.1%, показват изчис-
ления на Zillow. Когато 
Барак и Мишел Обама се 
нанесли във Вашингтон 
през януари 2009 г., Бели-
ят дом със своите 132 

стаи и 5110 кв. м площ 
струвал 308 млн. USD. 
Днес домът на президен-
та се оценява на 292.5 
млн. USD, което е спад с 
15.6 млн. USD. В сравне-
ние с предходната година 
обаче това не е толкова 
лоша новина. По данни на 
Zillow между януари 2008 
и януари 2009 г. Белият 
дом е загубил 7.2% (24 
млн. USD) от стойност-
та си.

лечен с карирана риза и лови 
риба някъде в потоците на 
Скалистите планини. И тъй 
като е Джак Никлаус, най-
вероятно ще хване. Та той е 
най-великият голф играч на 
всички времена и заслужа-
ва добър улов на рождения 

си ден. Преди няколко 
дни получи подарък за 
празника си като заед-
но с десет години по-
младия Том Уотсън 
спечели състезание 
на Хаваите. Боже 
мой, играя в един 
турнир на година 
и печеля по един. 
Това е 100% ус-
певаемост. Хич не 

е зле, нали, възкли-
кнал Златния мечок 
- прякор, даден му 

заради високия му 
ръст, светлата му 

коса и агресив-
ната му игра.

Забележи-
телна воля
Това, което 
прави Джак 
велик шампи-
он, са талантът, 

силата и чудес-
ният удар, както и 
най-големият ум, 
който съм виждал 
на голф игрище, 

казва за него коле-
гата му Гари Плеър. 
Никога не се раз-

стройва 

и е страшно търпелив. Не 
можеш да познаеш дали е 
ударил добре или не. Това, 
което най-много впечатлява 
друг негов приятел - Бен 
Креншо, е желанието на 
Никлаус за победа. Печелил 
е при много различни усло-
вия, в различни държави. 
Джак притежава изключи-
телно здрав разум, състеза-
телен характер и забележи-
телна воля, казва той.

Безспорно Никлаус е гол-
фърът на ХХ в., като в съ-
щото време винаги е бил и 
добър съпруг и баща - нещо, 
с което сегашният номер 1 в 
света не може да се похвали. 
Често пътувал след турни-
рите, за да отиде на състеза-
нията по футбол, баскетбол 
или бейзбол на децата си, ка-
то междувременно спечелил 
18 професионални титли и 
още няколко аматьорски. За 
самия Никлаус най-голямо-
то му постижение обаче е 
Барбара Баш. Тя била толко-
ва предана, че го гледала как 
играе по време на двуднев-
ния им меден месец. Бракът 
ми с Барбара е най-доброто 
нещо, което ми се е случва-
ло, казва Никлаус. Никога 
нямаше да постигна това без 
нея. След като четвъртият ни 
син Майкъл завърши колеж, 
й казах, че въвеждам нови 
правила за турнирите - ако 
тя не дойде, и аз няма да 
ходя, разказва знаменитият 
играч.

Кой е най
Когато се говори за успеш-
ното семейство на Никлаус, 
човек неизбежно се сеща 
за Тайгър Уудс. Никлаус е 
голфърът на миналия век, 
Уудс иска да бъде на този. 
Макар че единият е два пъ-
ти по-възрастен от другия, 
в разговор двамата винаги 
вървят заедно и хората по-
стоянно ги сравняват. Чи-
тател пише до едно амери-
канско голф списание, че не 
може да съжалява Уудс. Той 
искал всички привилегии 
на славата и богатството, но 
нито една от отговорности-
те. Може и да се върне и да 
бие рекорда на Никлаус, но 
никога няма да бъде Джак 
Никлаус, посочва читате-
лят.

Осемнадесетте шампион-
ски титли на Никлаус са 
летва, която Уудс със своите 
14 големи победи иска да 
прескочи. След като Уудс 
изпадна в немилост, всички 
се питат дали ще успее да 
постигне това. Човекът е 
страшно добър. Мисля, че 
ще счупи рекорда ми, но 
още не го е направил, казва 
Никлаус. Тази година е труд-
на за Тайгър. Ако се върне и 
играе на големите турнири, 
мисля, че ще се предста-
ви добре. Ако обаче не се 
върне, ще му е по-трудно 
да мине рекорда ми, смята 
Никлаус.

The Times
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